

Einleitung: Freut mich, dich kennenzulernen, Wut!

- 9 wie sie bei der jeweiligen Person negative Gefühle zum Ausdruck bringen können: Dana Crowley Jack, „Understanding Women’s Anger: A Description of Relational Patterns“, *Health Care for Women International* 22, Nr. 4 (Juni 2001): 385–400, doi:10.1080/07399330121599.
- 11 wird sie eher genutzt, um Autorität geltend zu machen., „Social Status and Anger Expression: The Cultural Moderation Hypothesis“, *Emotion* 13, Nr. 6 (Dezember 2013): 1122–31, <https://doi.org/10.1037/a0034273>.
- 12 länger wütend zu sein als Männer: Beverly A. Kopper und Douglas L. Epperson, „The Experience and Expression of Anger: Relationships with Gender, Gender Role Socialization, Depression, and Mental Health Functioning“, *Journal of Counseling Psychology* 43, Nr. 2 (April 1996): 158–65, <http://dx.doi.org/10.1037/0022-0167.43.2.158>.
- 12 in Angeboten zur Aggressionsbewältigung: Yaling Deng et al., „Gender Differences in Emotional Response: Inconsistency Between Experience and Expressivity“, *PLOS ONE* 11, Nr. 6 (Juni 2016): e0158666, <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0158666>.
- 19 Gefühle effektiv zu kontrollieren und auch einzusetzen: Brenda Mae Woodhill und Curtis A. Samuels, „Positive and Negative Androgyny and Their Relationship with Psychological Health and Well-Being“, *Sex Roles* 48, Nr. 11–12 (Juni 2003): 555–65, <https://doi.org/10.1023/A:1023531530272>.
- 20 dass wir uns selbst ernst nehmen: Elizabeth V. Spelman, „Virtue of Feeling and the Feeling of Virtue“, in *Feminist Ethics*, Hg. Claudia Card (Lawrence: University Press of Kansas, 1991).

Kapitel 1: Mad Girls

- 26 zu Vorschuleignung und Gender: Shannon B. Wanless et al., „Measuring Behavioral Regulation in Four Societies“, *Psychol Assess.* 23, Nr. 2 (Juni 2011): 364–78, doi:10.1037/a0021768.
- 27 das Baby sei ein Junge oder ein Mädchen: John Condry und Sandra Condry, „Sex Differences: A Study of the Eye of the Beholder“, *Child Development* 47, Nr. 3 (1976): www.jstor.org/stable/1128199.
- 27 als ängstlich oder traurig eingeschätzt wurde: Olga Silverstein und Beth Rashbaum, *The Courage to Raise Good Men* (Toronto: Penguin, 1995).
- 27 wütender, gewaltsamer oder feindseliger: Judith A. Lyons und Lisa A. Serbin, „Observer Bias in Scoring Boys’ and Girls’ Aggression“, *Sex Roles* 14, Nr. 5–6 (1986): 301–13, <https://link.springer.com/article/10.1007/BF00287581>.
- 28 „merken aber nicht, dass sie ganz anders mit ihnen reden“: Kristina Dell, „Mothers Talk Differently to Daughters Than Sons, Study“, *Time*, 13. November 2014, <http://time.com/3581587/mothers-emotion-words-girls-boys-surrey-study-mothers-encourage-emotions-more-in-daughters-over-sons-study-says>.
- 28 benutzen dabei auch eine größere Bandbreite von Wörtern: Ana Aznar und Harriet R. Tenenbaum, „Gender and Age Differences in Parent–Child Emotion Talk“, *British Journal of Developmental Psychology* 33, Nr. 1 (März 2015): 148–55, <https://doi.org/10.1111/bjdp.12069>.
- 28 was sie mit Mädchen nicht tun: Judy Dunn, Inge Bretherton und Penny Munn, „Conversations About Feeling States Between Mothers and Their Young Children“, *Developmental Psychology* 23, Nr. 1 (1987): 132–39, www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC2610353/#R17.
- 28 mit ihren Söhnen sprechen oder ihnen Geschichten erzählen: Robert D. Kavanaugh, Betty Zimmerberg und Steven Fein (Hg.), *Emotion: Interdisciplinary Perspectives* (Mahwah, NJ: L. Erlbaum, 1996).
- 28 wie Gender und Emotionen wahrgenommen werden: Anna North, „Baseball Reveals Women Get Sad, Men Get Angry“, *Jezebel*, 7. März 2011, <https://jezebel.com/5778566/baseball-reveals-women-get-sad-men-get-angry>; Kerri L. Johnson, Lawrie S. McKay und Frank E. Pollick, „He Throws Like a Girl (But Only When He’s Sad): Emotion Affects Sex-Decoding of Biological Motion Displays“, *Cognition* 119, Nr. 2 (2011): 265–80, doi:10.1016/j.cognition.2011.01.016.
- 28 als weniger wütend einzuordnen als das eines Mannes: Reginald B. Adams Jr. et al., „Emotion in the Neutral Face: A Mechanism for Impression Formation?“, *Cognition & Emotion* 26, Nr. 3 (2012): 431–41, <https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC3392118/>; D. V. Becker et al., „The Confounded Nature of Angry Men and Happy Women“, *Journal of Personality and Social Psychology* 92, Nr. 2 (Februar 2007): 179–90, <http://dx.doi.org/10.1037/0022-3514.92.2.179>; E. Ashby Plant et al., „The Gender Stereotyping of Emotions“, *Psychology of Women Quarterly* 24, Nr. 1 (2000): 81–92, <https://doi.org/10.1111/j.1471-6402.2000.tb01024.x>.
- 28 stempelten solche Gesichter als „kooperativ“ und „kindlich“ ab: Adams Jr. et al., „Emotion in the Neutral Face“.
- 38 besonders schwierig ist, das wütende Gesicht einer Frau einzuordnen: Elaine Fox et al., „Facial Expressions of Emotion: Are Angry Faces Detected More Efficiently?“, *Cognition & Emotion* 14, Nr. 1 (2000): 61–92, www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC1839771.

- 29 Ausdruck wird von einer überwältigenden Mehrheit als männlich eingestuft: Ursula Hess et al., „Face
Gender and Emotion Expression: Are Angry Women More Like Men?“, *Journal of Vision* 9, Nr. 12 (2009),
http://jov.arvojournals.org/article.aspx?articleid=2122332.
- 29 um traurig zu sein, braucht es keine: W. Gerrod Parrott (Hg.), *The Positive Side of Negative Emotions* (New
York: Guilford Press, 2014).
- 29 handelt es sich bei Traurigkeit um eine „Rückzugsemotion“: Eddie Harmon-Jones und Jonathan Sigelman,
„State Anger and Prefrontal Brain Activity: Evidence That Insult-Related Relative Left-Prefrontal Activation Is
Associated with Experienced Anger and Aggression“, *Journal of Personality and Social Psychology* 80, Nr. 5
(Mai 2001): 797–803, www.socialemotiveneuroscience.org/pubs/hj&sigelman_jpsp2001.pdf.
- 29 mit höherem Status und größerem Ansehen in Verbindung gebracht: Larissa Z. Tiedens, „Anger and
Advancement Versus Sadness and Subjugation: The Effect of Negative Emotion Expressions on Social Status
Conferral“, *Journal of Personality and Social Psychology* 80, Nr. 1 (Januar 2001): 86–94,
http://web.mit.edu/curhan/www/docs/Articles/15341_Readings/Affect/Tiedens.pdf.
- 29 fühlen sich zu ohnmächtig, um Veränderungen anzugehen: Jennifer S. Lerner und Dacher Keltner, „Fear,
Anger, and Risk“, *Journal of Personality and Social Psychology* 81, Nr. 1 (Juli 2001): 146–59,
doi:10.1023/A:1023531530272.
- 29 außerordentlich originell sind: Carsten K. W. De Dreu, Bernard A. Nijstad und Matthijs Baas, „Behavioral
Activation Links to Creativity Because of Increased Cognitive Flexibility“, *Social Psychological and Personality
Science* 2, Nr. 1 (Januar 2011): 72–80, <https://journals.sagepub.com/doi/10.1177/1948550610381789>.
- 30 Darüber hinaus sind traurige Menschen großzügiger: Deborah A. Small und Jennifer S. Lerner, „Emotional
Policy: Personal Sadness and Anger Shape Judgments About a Welfare Case“, *Political Psychology* 29, Nr. 2
(2008): 149–68, http://scholar.harvard.edu/files/jenniferlerner/files/small_lerner_2008.pdf.
- 30 Traurige Menschen erwarten weniger und geben sich mit weniger zufrieden: Jennifer S. Lerner, Ye Li und
Elke U. Weber, „The Financial Costs of Sadness“, *Psychological Science* 24, Nr. 1 (Januar 2013): 72–79,
<https://doi.org/10.1177/0956797612450302>.
- 31 zeigen und artikulieren Mädchen negative Emotionen und Aggression immer seltener – und immer weniger
offen: Jennifer Coates und Pia Pichler, *Language and Gender: A Reader* (Malden, MA: Blackwell, 2011).
- 31 wütend zu sein, für Mädchen aber nicht: Agneta H. Fischer (Hg.), *Gender and Emotion: Social Psychological
Perspectives* (Cambridge: Cambridge University Press, 2000).
- 31 bei Jungen hinnehmbar, bei Mädchen jedoch inakzeptabel: D. E. Hagood et al., „Joke’s on You! Preschool
Boys’ Preference for Aggressive Humor“ (Vortrag beim Annual Meeting of the Western Psychological
Association, San Francisco, Juli 2012).
- 31 häufiger als Jungen: Rachel Simmons, *Meine beste Feindin: Wie Mädchen sich das Leben zur Hölle machen
und warum Frauen einander nicht vertrauen*, aus dem amerikanischen Englisch von Katharina Förts, Gabriele
Gockel und Rita Seuss (Köln: Kiepenheuer & Witsch, 2003). Alle Rechte an der Übersetzung liegen beim
Verlag Kiepenheuer & Witsch GmbH & Co. KG, Köln.
- 32 nach einer Enttäuschung selbst privat nicht: Leslie Brody, *Gender, Emotion, and the Family* (Cambridge, MA:
Harvard University Press, 1999).
- 32 weniger dominant oder durchsetzungsstark: J. A. Hall und A. G. Halberstadt, „Smiling and Gazing“, in *The
Psychology of Gender: Advances Through Meta-Analysis*, Hg. Janet Shibley Hyde und Marcia C. Linn
(Baltimore: John Hopkins University Press, 1986).
- 33 unglücklich sind über die ungerechten Zustände: Frantz Fanon, *Schwarze Haut, weiße Masken*, aus dem
Franz. von Eva Moldenhauer (Wien, Berlin: Turia + Kant, 2015).
- 34 sind doppelt bis dreifach so oft: Von den geschätzt 5.000 Büchern, die 2012 in den USA veröffentlicht
wurden, haben nur 3,3 Prozent afro-amerikanische Protagonist*innen, 2,1 Prozent asiatisch-amerikanische
bzw. Protagonist*innen von den Pazifikinseln, 1,5 Prozent Latina-/Latino- und nur 0,6 Prozent Native-
American-Protagonist*innen. Außerdem treten in 100 Prozent aller Comics und Graphic Novels männliche
Figuren auf, weibliche Figuren allerdings nur in 33 Prozent. Joan Katrina Mann-Boykin, „What the Children
Are Reading: A Content Analysis of Minority Male Characters in Preschool Children’s Libraries“
(Doktorarbeit, University of Denver, 2016), <https://digitalcommons.du.edu/etd/>.
- 34 deutlich häufiger weiß als nichtweiß: Für tiefergehende Analysen ließe sich zurückgreifen auf diverse
Studien, u.a. durchgeführt vom „Geena Davis Institute on Gender in Media“, von der „Media, Diversity, and
Social Change Initiative“, vom „Media Action Network for Asian Americans“ von der Initiative „Reclaiming
Identity: Dismantling Arab Stereotypes“, von „Common Sense Media“, der „National Association for Media
Literacy Education“, von der „National Hispanic Media Coalition“ und von „Racebending.com“.
- 34 geschäftsführenden Posten auf und hinter der Leinwand: Stacy L. Smith, Marc Choueiti und Katherine
Pieper, *Inclusion or Invisibility? Comprehensive Annenberg Report on Diversity in Entertainment* (Los
Angeles: Media, Diversity, & Social Change Initiative, Annenberg School for Communication and Journalism,

University of Southern California, 2016),
https://annenberg.usc.edu/sites/default/files/2017/04/07/MDSCI_CARD_Report_FINAL_Exec_Summary.pdf.

- 34 weltweit gesehen ähnlich ungleich aufgestellt: Stacy L. Smith, Marc Choueiti und Katherine Pieper, *Gender Bias Without Borders: An Investigation of Female Characters in Popular Films Across 11 Countries* (Los Angeles: Media, Diversity, & Social Change Initiative, Annenberg School for Communication & Journalism, University of Southern California, 2014), <https://seejane.org/wp-content/uploads/gender-bias-without-borders-full-report.pdf>.
- 34 war die Verkörperung einer lesbischen oder bisexuellen Figur: Stacy L. Smith et al., *Inequality in 900 Popular Films: Examining Portrayals of Gender, Race, Ethnicity, and LGBT Status from 2007 to 2014* (Los Angeles: Media, Diversity, & Social Change Initiative, Annenberg School for Communication & Journalism, University of Southern California, 2015), https://annenberg.usc.edu/sites/default/files/Dr_Stacy_L_Smith-Inequality_in_900_Popular_Films.pdf; siehe auch die Forschungsergebnisse des Davis Institute, abrufbar unter: <https://seejane.org/research-informs-empowers/>; Jeff Guo, „Researchers Have Found a Major Problem with *The Little Mermaid* and Other Disney Movies“, *Washington Post*, 25. Januar 2016, www.washingtonpost.com/news/wonk/wp/2016/01/25/researchers-have-discovered-a-major-problem-with-the-little-mermaid-and-other-disney-movies/.
- 35 Gender-Rollen auch in Schulbüchern „weit verbreitet“ sind: Aaron Benavot und Catherine Jere, „Gender Bias Is Rife in Textbooks“, World Education blog, 8. März 2016, <https://gemreportunesco.wordpress.com/2016/03/08/gender-bias-is-rife-in-textbooks>.
- 36 als Selbstbewusstsein niederschlägt: Nicole Martins und Kristen Harrison, „Racial and Gender Differences in the Relationship Between Children’s Television Use and Self-Esteem“, *Communication Research* 39, Nr. 3 (2011): 338–57, www.researchgate.net/publication/254084555_Racial_and_Gender_Differences_in_the_Relationship_Between_Children’s_Television_Use_and_Self-Esteem_A_Longitudinal_Panel_Study; Smith, Choueiti und Pieper, *Inclusion or Invisibility?*
- 37 mit Kreativität, Humor und Wut: Sesali Bowen, „Bitches Be Like ... : Memes as Black Girl Counter and Disidentification Tools“ (Doktorarbeit, Georgia State University, 2016), https://scholarworks.gsu.edu/wsi_theses/56.
- 37 einen zerbrechlichen, schwachen und hilfsbedürftigen Eindruck machen: Katrina Woznicki, „Parents Encourage Thin Daughters and Substantial Sons at Age Three“, *MedPage Today*, 15. Dezember 2005, www.medpagetoday.com/Pediatrics/EatingDisorders/2339.
- 38 und „beschützt“ werden zu müssen: Elizabeth Saewyc, „Global Perspective on Gender Roles and Identity“, *Journal of Adolescent Health* 61, Nr. 4 (Oktober 2017): S1–S2, [http://www.jahonline.org/article/S1054-139X\(17\)30356-7/fulltext](http://www.jahonline.org/article/S1054-139X(17)30356-7/fulltext).
- 38 stillschweigend als fragiler und weniger leistungsfähig behandeln als Jungen: Elizabeth E. O’Neal, Jodie M. Plumert und Carole Peterson, „Parent-Child Injury Prevention Conversations Following a Trip to the Emergency Department“, *Journal of Pediatric Psychology* 41, Nr. 2 (März 2015): 256–64, <https://academic.oup.com/jpepsy/article/41/2/256/2579803>.
- 38 sondern das Foto einer Barbie-Puppe: Zach Miners, „The First Woman CEO to Appear in a Google Images Search Is ... CEO Barbie“, *PC World*, 9. April 2015, www.pcworld.com/article/2908592/the-first-woman-ceo-to-appear-in-a-google-images-search-is-ceo-barbie.html.
- 48 als bewegten sie sich allein in einem Meer von Männern: Das mediale Phänomen einer nicht mit anderen Frauen verbundenen, inmitten von Jungs- bzw. Männergruppen operierenden Frau ist mehrfach beschrieben worden: (1) Seit 1985 gibt es den von Liz Wallace und Alison Bechdel vorgeschlagenen „Test“, mit dem sich die Präsenz bzw. die stereotype Darstellung von Frauen im Film überprüfen lässt. (Gibt es mindestens zwei Frauenrollen? Unterhalten sie sich miteinander über irgendetwas anderes als über einen Mann?); (2) 1991 hat Katha Pollitt „Das Schlumpfine-Prinzip“ entwickelt, mit dem das verzerrte Verhältnis zwischen einer einzigen sexualisierten Frau inmitten einer ansonsten rein männlichen Besetzung beschrieben werden kann (eine Frau in einem Meer von Männern); und (3) Ariel Levys „Hintertür-Frauen“ – Ausnahme-Businessfrauen, die es in den Vorstand geschafft haben. Außerdem gibt es noch den Mako-Mori-Test, über den sich auch die Repräsentation von nicht-weißen Frauen in Filmen bemessen lässt, was die relative Unterrepräsentiertheit von Frauen of color hervortreten lässt.
- 39 mit Kameradschaft unter Frauen: Woznicki, „Parents Encourage Thin Daughters and Substantial Sons“.
- 40 „treffender als Frauenfeindlichkeit beschreiben“: Julia Serano, „Bending Over Backwards: An Introduction to the Issue of Trans Woman-Inclusion“, *On the Outside Looking In* (Eigenverlag, 2005), www.juliasera.com/outside.html. In überarbeiteter Form erschienen in Julia Serano, *Whipping Girl: A Transsexual Woman on Sexism and the Scapegoating of Femininity* (Berkeley, CA: Seal Press, 2016).

- den Frieden wahren und meine Beziehungen pflegen: Judith Worell, *Encyclopedia of Women and Gender: Sex Similarities and Differences and the Impact of Society on Gender* (San Diego: Academic, 2001).
- 48 Prozent der Mädchen über weibliche Menschen denken: Lin Bian, Sarah-Jane Leslie und Andrei Cimpian, „Gender Stereotypes About Intellectual Ability Emerge Early and Influence Children’s Interests“, *Science* 355, Nr. 6323 (Januar 2017): 389–91, <http://science.sciencemag.org/content/355/6323/389>.
- vor allem weiße nicht: Richard Weissbourd und das Making Caring Common Team, *Leaning Out: Teen Girls and Leadership Biases* (Cambridge, MA: Harvard Graduate School of Education, 2015), <https://mcc.gse.harvard.edu/files/gse-mcc/files/leanout-report.pdf>.
- „In dieser Welt kann Schweigen heißen: Du wirst unsichtbar und damit gefährdet.“: Simmons, *Meine beste Feindin*.
- ein Risiko darstellt für den Erhalt ihres Status’, ihrer Sympathiewerte und ihrer Beziehungen: Simmons, *Meine beste Feindin*.
- „zu sehr auf Krawall gebürstet“: Victoria D. Gillon, „The Killing of an ‚Angry Black Woman‘: Sandra Bland and the Politics of Respectability“ (student paper, Augustana College, 2016), <https://digitalcommons.augustana.edu/cgi/viewcontent.cgi?referer=https://www.google.co.uk/&httpsredir=1&article=1008&context=mabryaward>; Kelly Brown Douglas, „Sandra Bland and Other ‚Angry Black Women‘“, *Huffington Post*, 20. Juli 2015, https://www.huffpost.com/entry/sandra-bland-and-other-angry-black-women_b_7821876?guccounter=1.
- weniger Sorge- oder schutzbedürftig: Adria Y. Goldman et al. (Hg.), *Black Women and Popular Culture: The Conversation Continues* (Lanham, MD: Lexington Books, 2014).
- Wahrscheinlichkeit als ihre Altersgenossinnen: Adaku Onyeka-Crawford, Kayla Patrick und Neena Chaudhry, *Let Her Learn: Stopping School Pushout for Girls of Color* (Washington, DC: National Women’s Law Center, 2017), <https://nwlc.org/resources/stopping-school-pushout-for-girls-of-color>.
- „uns als heißblütig und explosiv zeichnen“: Eden E. Torres, *Chicana Without Apology: The New Chicana Cultural Studies* (New York: Routledge, 2003).
- „kein Recht zu haben, wütend zu sein“: Lela Lee, „About“, Angry Little Girls, <https://angrylittlegirls.com/pages/about>.
- „Missing white woman syndrome“: C. M. Liebler, „Me(di)a Culpa?: The ‚Missing White Woman Syndrome‘ and Media Self-Critique“, *Communication, Culture & Critique* 3, Nr. 4 (Dezember 2010): 549–65, doi:10.1111/j.1753-9137.2010.01085.x.
- werden hauptsächlich mit Mädchen und Frauen in Verbindung gebracht: Melissa Dittman, „Anger Across the Gender Divide: Researchers Strive to Understand How Men and Women Experience and Express Anger“, *Monitor on Psychology* 34, Nr. 3 (März 2003): 52, www.apa.org/monitor/mar03/angeracross.aspx. Das Ergebnis einer Studie, die der Psychologieprofessor Raymond DiGiuseppe (St. John’s University, New York) mit mehr als 1.200 Teilnehmer*innen zwischen 18 und 90 Jahren durchgeführt hat, war: Männer sind sowohl körperlich als auch passiv aggressiver als Frauen.
- Sie dient gleichermaßen der Regulation von Gruppenverhalten: Joyce F. Benenson, „The Development of Human Female Competition: Allies and Adversaries“, *Philosophical Transactions of the Royal Society B: Biological Sciences* 368, Nr. 1631 (Dezember 2013): <https://doi.org/10.1098/rstb.2013.0079>.
- darauf geeicht sind, dafür zu sorgen, dass andere sich wohlfühlen: Norbert Mundorf, James Weaver und Dolf Zillmann, „Effects of Gender Roles and Self Perceptions on Affective Reactions to Horror Films“, *Sex Roles* 20, Nr. 11–12 (Juni 1989): 655–73, <https://doi.org/10.1007/BF00288078>.
- Sie werden auch messbar körperlich immer aggressiver: James Garbarino, *See Jane Hit: Why Girls Are Growing More Violent and What We Can Do About It* (New York: Penguin Books, 2007); Deborah Prothrow-Stith und Howard R. Spivak, *Sugar and Spice and No Longer Nice: How We Can Stop Girls’ Violence* (San Francisco: Jossey-Bass, 2005).
- Körperlichkeit und Maskulinität in Verbindung gebracht: Vgl. zum Thema Gender, gesellschaftliche Normen und Testosteron Cordelia Fine, *Testosterone Rex: Myths of Sex, Science, and Society* (New York: W. W. Norton, 2017).
- wie soziale Normen sich auf den Hormonhaushalt auswirken: Sari M. van Anders, Jeffrey Steiger und Katherine L. Goldey, „Effects of Gendered Behavior on Testosterone in Women and Men“, *Proceedings of the National Academy of Sciences of the United States of America* 112, Nr. 45 (November 2015): 13805–10, <https://doi.org/10.1073/pnas.1509591112>.
- Der Testosteronspiegel von Männern, die sich um Babys kümmern, sinkt beispielsweise drastisch: Lee T. Gettler et al., „Longitudinal Evidence That Fatherhood Decreases Testosterone in Human Males“, *Proceedings of the National Academy of Sciences of the United States of America* 108, Nr. 39 (September 2011): 16194–99, <https://doi.org/10.1073/pnas.1105403108>.

- 51 die so genannte Machtausübung: Menelaos L. Batrinos, „Testosterone and Aggressive Behavior in Man“, *International Journal of Endocrinology and Metabolism* 10, Nr. 3 (2011): 563–68, <https://doi.org/10.5812/ijem.3661>.
- 52 „oder die Beschaffenheit der Beziehung zu ihnen“: Lisa Damour, *Wenn Töchter erwachsen werden: Was Mädchen in der Pubertät brauchen*, aus dem amerikanischen Englisch von Christina Jacobs (München: Kösel-Verlag 2016). Alle Rechte an der Übersetzung liegen beim Kösel Verlag, München, in der Verlagsgruppe Random House GmbH.
- 53 als entscheidenden Faktor in unterschiedlichen Abstufungen: Lyn Mikel Brown, *Raising Their Voices: The Politics of Girls' Anger* (Cambridge, MA: Harvard University Press, 1999).
- 53 sich auf die spätere Verhaltensentwicklung auswirkt: Erin B. Godfrey, Carlos E. Santos und Esther Burson, „For Better or Worse? System-Justifying Beliefs in Sixth-Grade Predict Trajectories of Self-Esteem and Behavior Across Early Adolescence“, *Child Development* (2017): <http://onlinelibrary.wiley.com/doi/10.1111/cdev.12854/full>.
- 55 kulturellen Ausrichtung auf das Dasein als Teil einer Gruppe: Jerald G. Bachman et al., „Adolescent Self-Esteem: Differences by Race/Ethnicity, Gender, and Age“, *Self and Identity* 10, Nr. 4 (2011): 445–73, www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC3263756.
- 55 tritt auch der geringste Gender-Gap auf: Ebd.
- 55 selbstbewusster sind als die Jungen: Forscher*innen sind sich allerdings sicher: Auch wenn diese Unterschiede durchgehend beobachtet werden und aussagekräftig sind, scheint das Selbstbewusstsein trotzdem noch mehr an den Notendurchschnitt und an die Studienpläne eine*r Schüler*in gekoppelt zu sein als an ihr Geschlecht und ihren ethnischen Hintergrund.
- 55 verglichen mit 66 Prozent bei den Schwarzen Frauen: Lonnae O'Neal Parker, „Black Women Heavier and Happier with Their Bodies Than White Women, Poll Finds“, *Washington Post*, 27. Februar 2012, www.washingtonpost.com/lifestyle/style/black-women-heavier-and-happier-with-their-bodies-than-white-women-poll-finds/2012/02/22/gIQApmcHeR_story.html.
- 56 sich den Machtverhältnissen einfach zu unterwerfen: Maxine Baca Zinn et al., *Gender Through the Prism of Difference*, 5. Ausg. (New York: Oxford University Press, 2015).
- 56 sich überschneidende soziale Anspruchshaltungen: Thomas M. Carmony und Raymond DiGiuseppe, „Cognitive Induction of Anger and Depression: The Role of Power, Attribution, and Gender“, *Journal of Rational-Emotive and Cognitive-Behavior Therapy* 21, Nr. 2 (Juni 2003): 105–18, <https://doi.org/10.1023/A:1025099315118>.

Kapitel 2: Frauen ≠ Toaster

- 58 sind es bereits 33 Prozent: Kaitlin Lounsbury, Kimberly J. Mitchell und David Finkelhor, „The True Prevalence of „Sexting““, Crimes Against Children Research Center, University of New Hampshire, April 2011, www.unh.edu/ccrc/pdf/Sexting_Fact_Sheet_4_29_11.pdf.
- 59 im Normalfall Bilder von Mädchen, und zwar ohne deren Einverständnis: Nicola Doring, „Consensual Sexting Among Adolescents: Risk Prevention Through Abstinence Education or Safer Sexting?“, *Cyberpsychology* 8, Nr. 1, (2014): article 9, <https://dx.doi.org/10.5817/CP2014-1-9>.
- 59 „was von ihnen erwartet wird“: Leora Tanenbaum, *I Am Not a Slut: Slut-Shaming in the Age of the Internet* (New York: HarperCollins, 2015).
- 61 Das Thema „Menschenwürde“ wurde gar nicht erst angeschnitten: Siehe auch Martha Nussbaum, *Anger and Forgiveness: Resentment, Generosity, Justice* (New York: Oxford University Press, 2016).
- 63 Frauenkörpern aufdrängen: Rachel Dickerson, „America Objectified: An Analysis of the Self-Objectification of Women in America and Some Detrimental Effects of Media Images“, *Elements* (2014): 39–44, www.csustan.edu/sites/default/files/honors/documents/journals/elements/Dickerson.pdf.
- 63 Ausprägungen oftmals Gewalt erotisch auflädt: Susan Bordo und Leslie Haywood, *Unbearable Weight: Feminism, Western Culture, and the Body* (Berkeley: University of California Press, 2004).
- 63 sexy zu kleiden, um gemocht zu werden: Samantha M. Goodin et al., „Putting on' Sexiness: A Content Analysis of the Presence of Sexualizing Characteristics in Girls' Clothing“, *Sex Roles* 65, Nr. 1–2 (Juli 2011): 1–12, <https://doi.org/10.1007/S11199-011-9966-8>.
- 64 wie sie ihn in den Medien sehen: Stephanie R. Damiano et al., „Dietary Restraint of 5-Year-Old Girls: Associations with Internalization of the Thin Ideal and Maternal, Media, and Peer Influences“, *International Journal of Eating Disorders* 48, Nr. 8 (Dezember 2015): 1166–69, <https://doi.org/10.1002/eat.22432>.
- 64 glaubt, zu dick zu sein: *Children, Teens, Media, and Body Image: A Common Sense Research Brief* (San Francisco: Common Sense Media, 21. Januar 2015), www.common.sensemedia.org/children-teens-body-image-media-infographic.

64 warfen Snacks oder das Schulbrot weg: Deborah L. Cox, Karin H. Bruckner und Sally D. Stabb, *The Anger Advantage: The Surprising Benefits of Anger and How It Can Change a Woman's Life* (New York: Broadway Books, 2003).

64 dazu befragt, wie sie diesen Druck empfinden: Margaret L. McGladrey, „Lolita Is in the Eye of the Beholder: Amplifying Preadolescent Girls' Voices in Conversations About Sexualization, Objectification, and Performativity“, *Feminist Formations* 27, Nr. 2 (Summer 2015): 165–90, <https://doi.org/10.1353/ff.2015.0012>.

67 als Person sexuell objektifiziert: Laurel B. Watson et al., „Understanding the Relationships Among White and African American Women's Sexual Objectification Experiences, Physical Safety Anxiety, and Psychological Distress“, *Sex Roles* 72, Nr. 3–4 (Februar 2015): 91–104, <https://doi.org/10.1007/s11199-014-0444-y.s>.

67 ebenso Latinas: Kimberly A. Burdette, „Self-Objectification and Self-Surveillance in African American and Latina Girls: Links to Body Dissatisfaction and Self-Worth“ (Masterarbeit, Loyola University Chicago, 2014), http://ecommons.luc.edu/cgi/viewcontent.cgi?article=3231&context=luc_theses.

67 zum Beispiel als Dresscode getarnt: Marissa Higgins, „LGBT Students Are Not Safe at School“, *The Atlantic*, 18. Oktober 2016, www.theatlantic.com/education/archive/2016/10/school-is-still-not-safe-for-lgbt-students/504368.

67 werden wir im übertragenen Sinne zu Objekten gemacht: Judith Rodin, Lisa R. Silberstein und Ruth H. Striegel-Moore, „Women and Weight: A Normative Discontent“, in *Nebraska Symposium on Motivation*, Bd. 32, Hg. T. B. Sonderegger (Lincoln, NE: University of Nebraska Press, 1984): 267–307; Jamie L. Goldenberg, „Immortal Objects: The Objectification of Women as Terror Management“, chap. 4 in *Nebraska Symposium on Motivation*, Bd. 60, Hg. Sarah J. Gervais (New York: Springer, 2013): 73–95.

68 64 Prozent bei den Jungen: Ana Sofia Elias, Rosalind Gill und Christina Scharff, *Aesthetic Labour: Rethinking Beauty Politics in Neoliberalism* (London: Palgrave Macmillan, 2017).

68 „normative Unzufriedenheit“ fassen: Rodin et al., „Women and Weight“.

68 Männer dagegen als Ganzes: Sarah J. Gervais et al., „Seeing Women as Objects: The Sexual Body Part Recognition Bias“, *European Journal of Social Psychology* 42, Nr. 6 (2012): 743–53, doi:10.1002/ejsp.1890.

69 messbar mehr aggressiver Sexismus: Elizabeth Landau, „Men See Bikini-Clad Women as Objects, Psychologists Say“, CNN, 19. April 2009, www.cnn.com/2009/HEALTH/02/19/women.bikinis.objects.

69 macht es so gut wie unmöglich, einen „Flow“, also einen besonders produktiven mentalen Zustand, zu erreichen: Emma Rooney, „The Effects of Sexual Objectification on Women's Mental Health“, *Applied Psychology OPUS* (Spring 2016), <http://steinhardt.nyu.edu/appsyh/opus/issues/2016/spring/rooney>.

Mädchen und Frauen in den Vereinigten Staaten wissen, dass die Vorstellung, Mädchen seien nicht gut in Mathe, Jungs aber schon, längst widerlegt ist. (Im weltweiten Durchschnitt schneiden Mädchen nur 2 Prozent schlechter ab als Jungen. Mädchen in Japan aber sind in Mathe besser als Jungs in den USA.) Wenn sie vor einem Mathe-Test ein Bild von einer Frau im Bikini betrachten, schneiden Mädchen merklich schlechter ab, nichts dergleichen allerdings passiert, wenn sie sich vorher ein Bild von einer Frau im Pulli ansehen. Bei Männern bewirkt diese Übung nichts. Erwiesen ist, dass Mädchen durchschnittlich 20 Prozent schlechter abschneiden, wenn sie vor einem Mathe-Test das Kästchen „weiblich“ ankreuzen sollen. Die Fähigkeit, sich zu konzentrieren und Leistung zu bringen, wird von Bedenken bezüglich stereotypen Verhaltens stark eingeschränkt. Zusätzlich verhindert die Notwendigkeit, mehrere Dinge parallel zu verarbeiten, also gleichzeitig zwei oder mehr Bereiche zu bedenken, dass man motiviert an die Sachen herangeht und in das kommt, was üblicherweise als „Flow“ bezeichnet wird, also in einen kreativen mentalen Zustand, in dem man vollständig absorbiert, nicht mit sich selbst beschäftigt und konzentriert ist.

70 Puls beschleunigt und sich ihre Muskeln verkrampfen: Vivien Ainley und Manos Tsakiris, „Body Conscious? Interoceptive Awareness, Measured by Heartbeat Perception, Is Negatively Correlated with Self-Objectification“, *PLOS ONE* 8, Nr. 2 (Februar 2013): e55568, <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0055568>.

70 wütend zu reagieren: Bonnie Moradi und Yu-Ping Huang, „Objectification Theory and Psychology of Women: A Decade of Advances and Future Directions“, *Psychology of Women Quarterly* 32, Nr. 4 (Dezember 2008): 377–98, <https://doi.org/10.1111/j.1471-6402.2008.00452.x>.

70 bei Frauen und Mädchen starke negative Emotionen: Tomi-Ann Roberts und Jennifer Y. Gettman, „Mere Exposure: Gender Differences in the Negative Effects of Priming a State of Self-Objectification“, *Sex Roles* 51, Nr. 1–2 (Juli 2004): 17–27, <https://link.springer.com/article/10.1023/B:SERS.0000032306.20462.22>.

70 weniger fähig, handlungsmächtig und kompetent: Leora Pinhas et al., „The Effects of the Ideal of Female Beauty on Mood and Body Satisfaction“, *International Journal of Eating Disorders* 25, Nr. 2 (März 1999): 223–26, www.ncbi.nlm.nih.gov/pubmed/10065400.

70 steht weniger als die Hälfte der Mädchen: Haroon Siddique, „Poor Body Image Makes Girls Less Assertive and Risks Health, Study Finds“, *Guardian*, 5. Oktober 2017, www.theguardian.com/uk-news/2017/oct/05/poor-body-image-makes-girls-less-assertive-and-risks-health-study-finds.

- 71 zentraler Aspekt von Depression: Dana Crowley Jack, *Silencing the Self: Women and Depression* (Cambridge, MA: Harvard University Press, 1991).
- 71 Jungen und Mädchen mehr oder weniger gleich verbreitet: Jill M. Cyranowski et al., „Adolescent Onset of the Gender Difference in Lifetime Rates of Major Depression: A Theoretical Model“, *Archives of General Psychiatry* 57, Nr. 1 (Januar 2000): 21–27, doi:10.1001/archpsyc.57.1.21.
- 71 auch Angststörungen: R. C. Kessler et al., „Lifetime Prevalence and Age-of-Onset Distributions of DSM-IV Disorders in the National Comorbidity Survey Replication (NCS-R)“, *Archives of General Psychiatry* 62, Nr. 6 (Juni 2005): 593–602, doi:10.1001/archpsyc.62.6.593; „Prevalence of Any Anxiety Disorder Among Children“, National Institutes of Mental Health, 28. April 2017, www.nimh.nih.gov/health/statistics/prevalence/any-anxiety-disorder-among-children.shtml.
- 71 Frauen auf der ganzen Welt: M. Macht, „Characteristics of Eating in Anger, Fear, Sadness and Joy“, *Appetite* 33, Nr. 1 (August 1999): 129–39, <https://doi.org/10.1006/appe.1999.0236>; Anne E. Becker, „Television, Disordered Eating, and Young Women in Fiji: Negotiating Body Image and Identity During Rapid Social Change“, *Culture, Medicine and Psychiatry* 28, Nr. 4 (Dezember 2004): 533–59, www.asu.edu/lib/tutorials/empirical/narrative.pdf. Bei einer in Belize durchgeführten Studie entwickelten Mädchen in direkter Folge nach dem Konsum westlicher Medieninhalte Essstörungen. Bei Mädchen auf den westlichen Fiji-Inseln verschob sich das Bild vom eigenen Körper nach dem Konsum ähnlichen Contents ebenfalls sukzessive ins Negative.
- 71 Essstörungen zahlenmäßig bei 9 zu 1: „the female-to-male ratio of clinical eating disorders is about 9:1, and the ratio of subclinical levels is about 3:1“. H. Sweeting et al., „Prevalence of Eating Disorders in Males: A Review of Rates Reported in Academic Research and UK Mass Media“, *International Journal of Men's Health* 14, Nr. 2 (2015): doi:10.3149/jmh.1402.86; Niva Piran und Holly C. Cormier, „The Social Construction of Women and Disordered Eating Patterns“, *Journal of Counseling Psychology* 52, Nr. 4 (Oktober 2005): 549–58, doi:10.1037/0022-0167.52.4.549.
- 71 auch bei ihnen die Zahlen steigen: Canadian Pediatric Society, „Position Statement: Dieting in Adolescence“, *Paediatrics Child Health* 9, Nr. 7 (September 2004): 487–91, <https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC2720870/pdf/pch09487.pdf>.
- 72 dass das „nicht gut für die Gesundheit“ sei: „Almost Half of Female Dieters Use Laxatives to Lose Weight“, *Huffington Post* UK, 2. Oktober 2013, www.huffingtonpost.co.uk/2013/10/02/weight-loss-half-female-dieters-use-laxatives_n_4028159.html; Joyce T. McFaddyn, *Your Daughter's Bedroom: Insights for Raising Confident Women* (New York: Macmillan, 2011).
- 72 eine Stressreaktion auf Diskriminierung: Denee T. Mwendwa et al., „Coping with Perceived Racism: A Significant Factor in the Development of Obesity in African American Women?“, *Journal of the National Medical Association* 103, Nr. 7 (Juli 2011): 602–8, <https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC3003024/>.
- 72 Wut und ausgeprägter Überwachung des eigenen Körpers: Lisa S. Wechsler et al., „Mutuality, Self-Silencing, and Disordered Eating in College Women“, *Journal of College Student Psychotherapy* 21, Nr. 1 (2006): 51–76, <http://psychology.unt.edu/riggspg/riggspg3/Wechsler,%20Riggs%20et%20al.pdf>.
- 72 erhöhten Wahrscheinlichkeit für Depressionen: Megan E. Haines et al., „Predictors and Effects of Self-Objectification in Lesbians“, *Psychology of Women Quarterly* 32, Nr. 2 (Juni 2008), 113–224, <http://onlinelibrary.wiley.com/doi/10.1111/j.1471-6402.2008.00422.x/full>.
- 72 oder Essstörungen: Marcie C. Wiseman und Bonnie Moradi, „Body Image and Eating Disorder Symptoms in Sexual Minority Men: A Test and Extension of Objectification Theory“, *Journal of Counseling Psychology* 57, Nr. 2 (April 2010): 154–66, <https://dx.doi.org/10.1037/a0018937>.
- 72 die angeben, sich regelmäßig selbst zu verletzen: Patricia A. Adler und Peter Adler, *The Tender Cut: Inside the Hidden World of Self-Injury* (New York: New York University Press, 2011).
- 72 dass Mädchen sich mit dreimal höherer Wahrscheinlichkeit absichtlich selbst verletzen als Jungen: Kate Kelland, „One in 12 Teenagers Self-Harm, Study Finds“, Reuters, 16. November 2011, www.reuters.com/article/us-self-harm-idUSTRE7AG02520111117.
- 73 Mädchen im Teenageralter schon mal geritzt hat: Denis Campbell, „NHS Figures Show ‚Shocking‘ Rise in Self-Harm Among Young“, *Guardian* UK, 23. Oktober 2016, www.theguardian.com/society/2016/oct/23/nhs-figures-show-shocking-rise-self-harm-young-people.
- 73 eindeutige Zusammenhang zwischen Selbstmord und Wut: Kim L. Lehnert, James C. Overholser und Anthony Spirito, „Internalized and Externalized Anger in Adolescent Suicide Attempters“, *Journal of Adolescent Research* 9, Nr. 1 (Januar 1994): 105–19, <http://journals.sagepub.com/doi/abs/10.1177/074355489491008>.
- 74 ein „stiller Wutausbruch“: Len Sperry et al. (Hg.), *Psychopathology and Psychotherapy: DSM-5 Diagnosis, Case Conceptualization, and Treatment*, 3. Auflage (New York, Routledge, 2014).

- 74 häufiger Depressionen als Männer: Harvey A. Whiteford et al., „Global Burden of Disease Attributable to Mental and Substance Use Disorders: Findings from the Global Burden of Disease Study 2010“, *Lancet* 382, Nr. 9904 (November 2013): 1575–86, doi:10.1016/S0140-6736(13)61611-6; Christopher J. L. Murray et al., „The State of US Health, 1990–2010: Burden of Diseases, Injuries, and Risk Factors“, *Journal of the American Medical Association* 310, Nr. 6 (August 2013): 591–606, <https://jamanetwork.com/journals/jama/fullarticle/1710486>.
- 74 22 Prozent aller Männer: „Anxiety Disorders Are More Common in Women“, *Scientific American*, 29. Januar 2018. Die Daten stammen aus: Ronald C. Kessler et al., „Lifetime Prevalence and Age-of-Onset Distributions of DSM-IV Disorders in the National Comorbidity Survey Replication“; R. C. Kessler et al., „Prevalence, Severity, and Comorbidity of 12-Month DSM-IV Disorders in the National Comorbidity Survey Replication“, *Archives of General Psychiatry* 62, Nr. 6 (Juni 2005): 617–27, <https://doi.org/10.1001/archpsyc.62.6.617>; Philip S. Wang et al., „Twelve-Month Use of Mental Health Services in the United States: Results from the National Comorbidity Survey Replication“, *Archives of General Psychiatry* 62, Nr. 6 (Juni 2005): 629–40, <https://doi.org/10.1001/archpsyc.62.6.629>.
- 74 erhöhter Wahrscheinlichkeit mit mentalen Belastungsstörungen: Walter O. Bockting, Gail Knudson und Joshua M. Goldberg, „Counseling and Mental Health Care for Transgender Adults and Loved Ones“, *International Journal of Transgenderism* 9, Nr. 3–4 (2006): 35–82, https://doi.org/10.1300/J485v09n03_03.
- 75 erzeugt wiederum noch mehr Wut: Ernest Becker, *Die Überwindung der Todesfurcht: Dynamik des Todes*, aus dem Englischen von Eva Bornemann (München: Goldmann 1985).
- 76 „im Kern daseinsberechtigt“: Mark R. Zaslav, „Shame-Related States of Mind in Psychotherapy“, *Journal of Psychotherapy Practice and Research* 7, Nr. 2 (Spring 1998): 154–66, www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC3330497.
- 76 Körperfunktionen, manchmal sogar vor der Schwangerschaft: Tomi-Ann Roberts, „Female Trouble: The Menstrual Self-Evaluation Scale and Women’s Self-Objectification“, *Psychology of Women Quarterly* 28, Nr. 1 (März 2004): 22–26, doi:10.1111/j.1471-6402.2004.00119.x.
- 76 für viele Frauen beängstigend, irritierend und schwierig wird: Joan C. Chrisler, *From Menarche to Menopause: The Female Body in Feminist Therapy* (Philadelphia: Haworth Press, 2004).
- 77 als „Resting Bitch Face“ bekannt: „Treating ‚Resting Angry Face‘ with Plastic Surgery“, NBC4 Washington, video, 2:32, 29. Januar 2018, https://www.nbcwashington.com/news/health/Treating-_Resting-Angry-Face_-With-Plastic-Surgery_Washington-DC-304358501.html.
- 77 schön anzuschauen und gefühllos: Maud Lavin, *Push Comes to Shove: New Images of Aggressive Women* (Cambridge, MA: MIT Press, 2010).
- 78 Frauen dazu anhält, sich selbst zu disziplinieren: Esther D. Rothblum und Sondra Solovay (Hg.), *The Fat Studies Reader* (New York: New York University Press, 2009).
- 78 „ist eine Form der Hörigkeit“: Sandra Lee Bartky, „Foucault, Femininity and the Modernization of Patriarchal Power“, in *Writing on the Body: Female Embodiment and Feminist Theory*, Hg. Katie Conboy, Nadia Medina und Sarah Stanbury (New York: Columbia University Press, 1997), 129–54.
- 78 oft selbst kritisiert: David Benatar, *Cutting to the Core: Exploring the Ethics of Contested Surgeries* (Lanham, MD: Rowman & Littlefield, 2006).
- 79 „tatsächlich Macht zu erlangen“: Lizette Borrelli, „Do Beauty Standards Fuel Income Inequality? Study Finds Women Who Wear Makeup Earn More Money“, *Medical Daily*, 28. Juni 2016, www.medicaldaily.com/beauty-standards-income-inequality-390837.
- 80 Wut und Macht als wichtige Faktoren: Rebecca Busanich und Kerry R. McGannon, „Deconstructing Disordered Eating: A Feminist Psychological Approach to the Body, Food, and Exercise Relationship in Female Athletes“, *Quest* 62, Nr. 4 (2010): 385–405, <https://doi.org/10.1080/00336297.2010.10483656>.
- 81 steht symbolisch für Status und Einfluss: Amber L. Horan, „Picture This! Objectification Versus Empowerment in Women’s Photos on Social Media“ (Abschlussarbeit, Bridgewater State University, 2016), http://vc.bridgew.edu/honors_proj/155.
- 82 geben an, Pornografie zu nutzen: Shira Tarrant, *The Pornography Industry: What Everyone Needs to Know* (New York: Oxford University Press, 2016).
- 82 „herabwürdigenderen Darstellung von Frauen in Pornos“: Lucia C. Lykke und Philip N. Cohen, „The Widening Gender Gap in Opposition to Pornography, 1975–2012“, *Social Currents* 2, Nr. 4 (Dezember 2015): 307–23, www.terpconnect.umd.edu/~pnc/SC2015.pdf; Tom Jacobs, „Study: Porn Viewing Impacts Attitudes on Women in Workplace“, *Pacific Standard*, 16. September 2013, www.psmag.com/books-and-culture/porn-viewing-impacts-attitudes-women-workplace-66280.
- 82 Die Lyrikerin Adrienne Rich: Adrienne Rich, *On Lies, Secrets, and Silence: Selected Prose, 1966–1978* (New York: W. W. Norton, 1995).

- 83 körperlicher und sexueller Unzufriedenheit: Tracy L. Tylka und Ashley M. Kroon Van Diest, „You Looking at Her ‚Hot‘ Body May Not Be ‚Cool‘ for Me: Integrating Male Partners’ Pornography Use into Objectification Theory for Women“, *Psychology of Women Quarterly* 39, Nr. 1 (2015): 67–84, <http://u.osu.edu/tracytylka/files/2015/02/Psychology-of-Women-Quarterly-2015-Tylka-67-84-118c512.pdf>.
- 83 geben Frauen aber an, dass Pornos sie wütend machen: Liana Fattore und Miriam Melis, „Editorial: Exploring Gender and Sex Differences in Behavioral Dyscontrol: From Drug Addiction to Impulse Control Disorders“, in: *Exploring Gender and Sex Differences in Behavioral Dyscontrol: From Drug Addiction to Impulse Control Disorders*, Hg. Liana Fattore und Miriam Melis (Lausanne: Frontiers Media, 2016), [file:///C:/Users/Phil/Documents/Documents/Basher%20Bookworks/Freelance/SS%20-%20Tangled%20Tree%20\(The%20Tree%20of%20Life,%20DNA,%20etc.\)/Exploring_Gender_and_Sex_Differences_in_Behavioral_Dyscontrol%20\(1\).PDF](file:///C:/Users/Phil/Documents/Documents/Basher%20Bookworks/Freelance/SS%20-%20Tangled%20Tree%20(The%20Tree%20of%20Life,%20DNA,%20etc.)/Exploring_Gender_and_Sex_Differences_in_Behavioral_Dyscontrol%20(1).PDF).
- 84 offen als Aggressoren auftreten: Eileen L. Zurbriggen, „Objectification, Self-Objectification, and Societal Change“, *Journal of Social and Political Psychology* 1, Nr. 1 (2013): 188–215, <https://jspp.psychopen.eu/article/view/94/pdf>.

Kapitel 3: Wut im Bauch

- 86 körperlicher und geistiger Gesundheit: Gillian Bendelow und Simon Williams, „Pain and the Mind-Body Dualism: A Sociological Approach“, *Body & Society* 1, Nr. 2 (Juni 1995): 83–103, <http://journals.sagepub.com/doi/abs/10.1177/1357034x95001002004>.
- 86 über weiblichen Schmerz und weibliche Wut denken: Roger B. Fillingim et al., „Sex, Gender, and Pain: A Review of Recent Clinical and Experimental Findings“, *Journal of Pain: Official Journal of the American Pain Society* 10, Nr. 5 (Mai 2009): 447–85, <https://doi.org/10.1016/j.jpain.2008.12.001>.
- 86 sprechen sie auch mit größerer Wahrscheinlichkeit über Schmerzen: Anke Samulowitz et al., „‚Brave Men‘ and ‚Emotional Women‘: A Theory-Guided Literature Review on Gender Bias in Health Care and Gendered Norms Towards Patients with Chronic Pain“, *Pain Research and Management* (2018): 6358624, <https://doi.org/10.1155/2018/6358624>.
- 87 dem biologischen Geschlecht zugeschriebenen Unterschiede: Fillingim et al., „Sex, Gender, and Pain“.
- 87 Frauen hielten grundsätzlich mehr Schmerz aus als Männer: O. A. Alabas et al., „Gender Role Affects Experimental Pain Responses: A Systematic Review with Meta-Analysis“, *European Journal of Pain* 16, Nr. 9 (Oktober 2012): 1211–23, <https://doi.org/10.1002/j.1532-2149.2012.00121.x>.
- 87 zur Entstehung von Schmerzen beiträgt: Ephrem Fernandez und Dennis C. Turk, „The Scope and Significance of Anger in the Experience of Chronic Pain“, *Pain* 61, Nr. 2 (Mai 1995): 165–75, [https://doi.org/10.1016/0304-3959\(95\)00192-U](https://doi.org/10.1016/0304-3959(95)00192-U).
- 88 Die große Mehrheit der mehr als 100 Millionen US-Amerikaner*innen: Judy Foreman, *A Nation in Pain: Healing Our Nation’s Biggest Health Problem* (New York: Oxford University Press, 2015).
- 88 den Einfluss von Wut auf ihre Schmerzen: Fernandez und Turk, „The Scope and Significance of Anger in the Experience of Chronic Pain“, 165–75.
- 89 dem Ausdruck von Wut zusammenhängen: Ernest H. Johnson und Clifford L. Broman, „The Relationship of Anger Expression to Health Problems Among Black Americans in a National Survey“, *Journal of Behavioral Medicine* 10, Nr. 2 (April 1987): 103–16, <https://link.springer.com/article/10.1007/BF00846419>.
- 90 sterben mit doppelt so hoher Wahrscheinlichkeit an einer Herzerkrankung: Fernandez und Turk, „The Scope and Significance of Anger in the Experience of Chronic Pain“; Karina W. Davidson und Elizabeth Mostofsky, „Anger Expression and Risk of Coronary Heart Disease: Evidence from the Nova Scotia Health Survey“, *American Heart Journal* 159, Nr. 2 (Februar 2010): 199–206, [10.1016/j.ahj.2009.11.007](https://doi.org/10.1016/j.ahj.2009.11.007); Elizabeth Mostofsky, Elizabeth Anne Penner und Murray A. Mittelman, „Outbursts of Anger as a Trigger of Acute Cardiovascular Events: A Systematic Review and Meta-Analysis“, *European Heart Journal* 35, Nr. 21 (Juni 2014): 1404–10, <https://doi.org/10.1093/eurheartj/ehu033>.
- 90 hohem Blutdruck oder Hypertonie: Kevin T. Larkin und Claudia Zayfert, „Anger Expression and Essential Hypertension“, *Journal of Psychosomatic Research* 56, Nr. 1 (Januar 2004): 113–18, [https://doi.org/10.1016/S0022-3999\(03\)00066-7](https://doi.org/10.1016/S0022-3999(03)00066-7).
- 90 Verteidigungslinie gegen anrückende Krankheiten: A. Romero-Martinez et al., „High Immunoglobulin A Levels Mediate the Association Between High Anger Expression and Low Somatic Symptoms in Intimate Partner Violence Perpetrators“, *Journal of Interpersonal Violence* 31, Nr. 4 (Februar 2014): 732–42, <https://doi.org/10.1177/0886260514556107>.
- 91 einen Schnupfen bekommen: Philip D. Evans und Nick Edgerton, „Life-Events and Mood as Predictors of the Common Cold“, *British Journal of Medical Psychology* 64, Nr. 1 (März 1991): 35–44, <https://doi.org/10.1111/j.2044-8341.1991.tb01640.x>.

- 91 dreimal so häufig wie Männer: DeLisa Fairweather, Sylvia Frisancho-Kiss und Noel R. Rose, „Sex Differences in Autoimmune Disease from a Pathological Perspective“, *American Journal of Pathology* 173, Nr. 3 (September 2008): 600–9, <https://doi.org/10.2353/ajpath.2008.071008>.
- 91 die neurodegenerative Multiple Sklerose: Laurie Edwards, „The Gender Gap in Pain“, *New York Times*, 16. März 2013, www.nytimes.com/2013/03/17/opinion/sunday/women-and-the-treatment-of-pain.html; Muhammad B. Yunus, „Gender Differences in Fibromyalgia and Other Related Syndromes“, *Journal of Gender Specific Medicine* (März/April 2002), <https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pubmed/11974674>.
- 91 „extremer Wutunterdrückung“: Ahmedin Jemal et al., „Factors That Contributed to Black-White Disparities in Survival Among Nonelderly Women with Breast Cancer Between 2004 and 2013“, *Journal of Clinical Oncology* 36, Nr. 1 (Januar 2018): 14–24, <https://ascopubs.org/doi/10.1200/JCO.2017.73.7932>; S. Greer und Tina Morris, „Psychological Attributes of Women Who Develop Breast Cancer: A Controlled Study“, *Journal of Psychosomatic Research* 19, Nr. 2 (April 1975): 147–53, <https://www.sciencedirect.com/science/article/abs/pii/0022399975900628?via%3Dihub>.
- 91 bei der Unterdrückung ihrer negativen Emotionen: Benjamin P. Chapman et al., „Emotion Suppression and Mortality Risk over a 12-Year Follow-Up“, *Journal of Psychosomatic Research* 75, Nr. 4 (Oktober 2013): 381–85, [10.1016/j.jpsychores.2013.07.014](https://doi.org/10.1016/j.jpsychores.2013.07.014).
- 91 ihre Wut für sich behalten: Claire C. Conley, Brenden T. Bishop und Barbara L. Andersen, „Emotions and Emotion Regulation in Breast Cancer Survivorship“, *Healthcare* 4, Nr. 3 (August 2016): E56, <https://doi.org/10.3390/healthcare4030056>; Barry D. Bultz und Linda E. Carlson, „Emotional Distress: The Sixth Vital Sign in Cancer Care“, *Journal of Clinical Oncology* 23, Nr. 26 (September 2005): 6440–41, <https://ascopubs.org/doi/10.1200/JCO.2005.02.3259>; M. Pinquart und P. R. Duberstein, „Depression and Cancer Mortality: A Meta-Analysis“, *Psychological Medicine* 40, Nr. 11 (November 2010): 1797–810, <https://doi.org/10.1017/S0033291709992285>.
- 92 abhängig von *race* und sozialer Schicht: Carol Graham, „The High Costs of Being Poor in America: Stress, Pain, and Worry“, Social Mobility Memos blog, Brookings Institution, 19. Februar 2015, www.brookings.edu/blog/social-mobility-memos/2015/02/19/the-high-costs-of-being-poor-in-america-stress-pain-and-worry.
- 92 nicht-hispanischen *Weiß*en mittleren Alters: Anne Case und Angus Deaton, „Rising Morbidity and Mortality in Midlife Among White Non-Hispanic Americans in the 21st Century“, *Proceedings of the National Academy of Sciences* 112, Nr. 49 (2015): 15078–83, <https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pubmed/26575631>.
- 93 „mit nach innen gerichteter Wut auftritt“: Michael Lewis, *Shame: The Exposed Self* (New York: Free Press, 1995).
- 93 David R. Williams [...] hat eine Skala entwickelt: David R. Williams und S. A. Mohammed, „Racism and Health I: Pathways and Scientific Evidence“, *American Behavioral Scientist* 57, Nr. 8 (2013): 1152–7, <https://doi.org/10.1177/0002764213487340>.
- 93 rezeptpflichtigen Opioid-Schmerzmitteln: Yasamin Sharifzadeh et al., „Pain Catastrophizing Moderates Relationships Between Pain Intensity and Opioid Prescription“, *Anesthesiology* 127, Nr. 1 (Juli 2017): 136–46, <https://doi.org/10.1097/ALN.0000000000001656>.
- 94 Die Wahrscheinlichkeit, drogensüchtig zu werden: Janine A. Clayton, Claudette E. Brooks und Susan G. Kornstein, *Women of Color Health Data Book*, 4. Ausg. (Washington, DC: National Institutes of Health Office of Research on Women’s Health, 2014), <https://orwh.od.nih.gov/resources/pdf/WoC-Databook-FINAL.pdf>.
- 94 unerklärlicherweise genau umgekehrt: Mihaela Fadgyas Stănculete, Cristina Pojoga und Dan Lucian Dumitrașcu, „Experience of Anger in Patients with Irritable Bowel Syndrome in Romania“, *Clujul Medical* 87, Nr. 2 (2014): 98–101, www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC4462420.
- 95 „gesellschaftlich akzeptable Formen von Leid“: Deborah Cox, Sally Stabb und Karin Bruckner, *Women’s Anger: Clinical and Developmental Perspectives* (Abingdon, VA: Routledge, 1999).
- 95 das Leid von Frauen ernst zu nehmen : Maya Dusenbery, *Doing Harm: The Truth About How Bad Medicine and Lazy Science Leave Women Dismissed, Misdiagnosed, and Sick* (New York: HarperOne, 2018).
- 96 schneller und häufiger: Peter Dodek et al., „More Men Than Women Are Admitted to 9 Intensive Care Units in British Columbia“, *Journal of Critical Care* 24, Nr. 4 (Dezember 2009): 630e1–630e8, <https://doi.org/10.1016/j.jcrc.2009.02.010>.
- 96 exakt dieselben Symptome: Deborah Dillon McDonald und R. Gary Bridge, „Gender Stereotyping and Nursing Care“, *Research in Nursing & Health* 14, Nr. 5 (Oktober 1991): 373–78, www.ncbi.nlm.nih.gov/pubmed/1891623.
- 96 um einen Arzttermin zu erhalten: Josefina Robertson, „Waiting Time at the Emergency Department from a Gender Equality Perspective“ (Doktorarbeit, University of Gothenburg, Sweden, 2014), https://gupea.ub.gu.se/bitstream/2077/39196/1/gupea_2077_39196_1.pdf.
- 96 solche aus sozial schwächeren Gegenden: Ebd.

96 bis 14 Prozent längere Wartezeit: Joanne Silberner, „Study: Longer Wait Times for Emergency Rooms“, NPR,
 15. Januar 2008, www.npr.org/templates/story/story.php?storyId=18106275.
 96 nicht ernst genommenen Schmerzen und missinterpretierten Symptomen: I. Kirschberger et al., „Sex
 Differences in Patient-Reported Symptoms Associated with Myocardial Infarction (from the Population-
 Based MONICA/KORA Myocardial Infarction Registry)“, *Yearbook of Cardiology* (2012), DOI:
 10.1016/j.amjcard.2011.01.040.
 96 empfehlen Männern mit arthritischen Knieschmerzen: Dennis Thompson, „Women and Chronic Pain“,
Everyday Health, 22. Juli 2013, www.everydayhealth.com/pain-management/women-and-chronic-pain.aspx.
 96 kann man überall auf der Welt beobachten: Robertson, „Waiting Time at the Emergency Department from a
 Gender Equality Perspective“.
 97 dieser gynäkologischen Eingriffe: Shankar Bedantam, „Remembering Anarcha, Lucy und Betsey: The
 Mothers of Modern Gynecology“, *Hidden Brain*, 16. Februar 2016.
 97 Blutgerinnsel in Yuniques Lunge: Breanna Edwards, „Family Charges Calif. High School Cheerleader Died
 After Hospital Dismissed Her Chest Pain Twice“, *The Root*, 19. Juli 2017, www.theroot.com/calif-high-school-cheerleader-dies-after-hospital-dism-1797047892.
 97 langsamer gerinnendes Blut: Kelly M. Hoffman et al., „Racial Bias in Pain Assessment“, *Proceedings of the
 National Academy of Sciences of the United States of America* 113, Nr. 6 (April 2016): 4296–301,
<https://doi.org/10.1073/pnas.1516047113>.
 98 durch nachlässige Pflege bedingte: Jochen Profit et al., „Racial/Ethnic Disparity in NICU Quality of Care
 Delivery“, *Pediatrics* 140, Nr. 3 (September 2017): e20170918, <https://doi.org/10.1542/peds.2017-0918>.
 98 einen ungesunden und gefährlichen Stoizismus: J. H. Lichtman et al., „Symptom Recognition and Healthcare
 Experiences of Young Women with Acute Myocardial Infarction“, *Circulation: Cardiovascular Quality and
 Outcomes* 8, Nr. S2 (März 2015): S31–S38, <https://doi.org/10.1161/CIRCOUTCOMES.114.001612>.
 98 dass ihr alltägliches Leben davon: Pallavi Latthe, Rita Champaneria und Khalid Khan, „Clinical Evidence
 Handbook: Dysmenorrhea“, *American Family Physician* 85, Nr. 4 (Februar 2012):
www.aafp.org/afp/2012/0215/p386.html.
 98 die gleichen Unterleibschmerzen beschreiben wie Männer: E. H. Chen et al., „Gender Disparity in Analgesic
 Treatment of Emergency Department Patients with Acute Abdominal Pain“, *Academic Emergency Medicine*
 15, Nr. 5 (Mai 2008): 414–18, <https://doi.org/10.1111/j.1553-2712.2008.00100.x>; „75 Prozent of Aussie
 Women Who Have Suffered from Period Pain Say It Has Affected Their Ability to Work“, YouGov Survey,
 August–September 2017, <https://au.yougov.com/news/2017/10/12/period-pain-suffer/>.
 99 bevor die Krankheit endlich diagnostiziert wurde: Olivia Blair, „Endometriosis: The Common Condition
 Which Usually Takes Women 10 Doctors Visits Before Being Diagnosed“, *Independent* (UK), 8. Mai 2017,
<https://www.independent.co.uk/life-style/health-and-families/endometriosis-common-condition-women-health-10-doctors-visits-before-diagnosed-treatment-periods-a7723796.html>.
 99 einem nicht erkannten Gebärmutterhalskrebs: Radhika Sanghani, „It’s Just Lady Pains’: Are Doctors Not
 Taking Women’s Agony Seriously Enough?“, *Telegraph* (UK), 22. Oktober 2015,
www.telegraph.co.uk/women/womens-life/11948057/lady-pains-are-doctors-not-taking-womens-pain-seriously-enough.html.
 100 dem Irrglauben „Schön ist gleich gesund“: Diane L. Lachapelle et al., „Attractiveness, Diagnostic Ambiguity,
 and Disability Cues Impact Perceptions of Women with Pain“, *Rehabilitation Psychology* 59, Nr. 2 (Mai
 2014): 162–70, <https://doi.org/10.1037/a0035894>.
 100 „nur wenige objektive Informationen vorliegen“: Ebd.
 100 „um so viele Probleme zu haben“: „Women in Pain Survey Results“, National Pain Report, 9. September
 2014, <http://nationalpainreport.com/women-in-pain-survey-results-8824686.html>.
 101 nicht jedoch auf Frauengesichtern: Paolo Riva et al., „Gender Effects in Pain Detection: Speed and Accuracy
 in Decoding Female and Male Pain Expressions“, *European Journal of Pain* 15, Nr. 9 (Oktober 2011): 985.e1–
 985.e11, <https://doi.org/10.1016/j.ejpain.2011.02.006>.
 101 „und von daher als ‚nicht echt‘“: Diane E. Hoffmann und Anita J. Tarzian, „The Girl Who Cried Pain: A Bias
 Against Women in the Treatment of Pain“, *Journal of Law, Medicine & Ethics* 29 (2001): 13–27,
<https://doi.org/10.2139/ssrn.383803>.
 101 Patientinnen hingegen Beruhigungsmittel: Judy Foreman, „Why Women Are Living in the Discomfort Zone“,
Wall Street Journal, 31. Januar 2014,
www.wsj.com/articles/SB10001424052702304691904579349212319995486.
 101 die ihre Wut kommunizieren, werden schneller behandelt: Marcus Heneen, „User Insights Promote Gender
 Equality in the ER“, *Veryday*, 29. Januar 2018, <http://veryday.com/case/genuslabbet>.

- 102 obwohl sie keine Gebärmutter mehr hatte: Randee Dawn, „The Worst Pain a Woman Can Go Through: ER Docs Misdiagnosed My Twisted Ovary“, *Today*, 28. Juni 2017, www.today.com/health/anne-wheaton-er-doctors-misdiagnosed-my-twisted-ovary-t113173.
- 102 Ganz ähnlich beschreibt: Sonya Huber, *Pain Woman Takes Your Keys: And Other Essays from a Nervous System* (Lincoln, NE: University of Nebraska Press, 2017).
- 103 gegenüber ihren Ärzt*innen und ihrem Pflegepersonal: Ephrem Fernandez, „The Relationship Between Anger and Pain“, *Current Pain and Headache Reports* 9, Nr. 2 (März 2005): 101–5, <https://doi.org/10.1007/s11916-005-0046-z>.
- 103 bei Versuchen der Schmerzlinderung zu deutlichem Erfolg führen: In einem Experiment zur Wutartikulation sollten chronische Schmerzpatient*innen Briefe über ihre Wut schreiben. Die Patient*innen in der Kontrollgruppe sollten lediglich über ihre Ziele schreiben. Die Briefe wurde dann alle dahingehend ausgewertet, welcher Grad von Wut in ihnen zum Ausdruck kam und in welchem Ausmaß die Texte der Patient*innen „Sinn herstellten“, also Einblick gaben in die Gründe der jeweiligen Wut. Über die Laufzeit von neun Wochen zeigten diejenigen, die Wutbriefe schrieben, eine verbesserte Schmerzkontrolle, nachlassende Depressionen und sogar eine verringerte Schmerzintensität. Die Wissenschaftler*innen gingen davon aus, dass für diese deutlichen Verbesserungen zwei Dinge verantwortlich waren: das Level an zum Ausdruck gebrachter Wut und die Sinnhaftigkeit, die dieser Ausdrucksform abgewonnen wurde. Jennifer E. Graham et al., „Effects of Written Anger Expression in Chronic Pain Patients: Making Meaning from Pain“, *Journal of Behavioral Medicine* 31, Nr. 3 (Juni 2008): 201–12, <https://link.springer.com/article/10.1007/s10865-008-9149-4>.
- 104 ihre Wut unterdrückt: Pyoung Sook Lee, „Correlational Study Among Anger, Perceived Stress and Mental Health Status in Middle Aged Women“, *Journal of Korean Academy of Nursing* 33, Nr. 6 (Oktober 2003): 856–64, <https://doi.org/10.4040/jkan.2003.33.6.856>.
- 104 der Intensität von Schmerz: Whitney Scott et al., „Anger Differentially Mediates the Relationship Between Perceived Injustice and Chronic Pain Outcomes“, *Pain* 154, Nr. 9 (September 2013): 1691–98, http://sullivan-painresearch.mcgill.ca/pdf/abstracts/2013/Pain_154_1691-1698.pdf.
- 104 Wut und Depression: Ann-Mari Estlander et al., „Pain Intensity Influences the Relationship Between Anger Management Style and Depression“, *Pain* 140, Nr. 2 (November 2008): 387–92, <https://pdfs.semanticscholar.org/b349/23b80dd8e93ce51844e639712b910a2e157d.pdf>.
- 104 mit Schmerz deutlich besser umgehen: Francis J. Keefe et al., „Psychological Aspects of Persistent Pain: Current State of the Science“, *Journal of Pain* 5, Nr. 4 (Mai 2004): 195–211, <https://doi.org/10.1016/j.jpain.2004.02.576>.
- 104 von Schmerzen und Wut überlagert: Scott et al., „Anger Differentially Mediates the Relationship Between Perceived Injustice and Chronic Pain Outcomes“.
- 105 „wurde nie laut“: Charles M. Blow, „Opinion: Rosa Parks, Revisited“, *New York Times*, 1. Februar 2013, www.nytimes.com/2013/02/02/opinion/blow-rosa-parks-revisited.html.
- 105 „Ich war es müde, immer klein beizugeben“: Peter Dreier, „Rosa Parks: Angry, Not Tired“, *Huffington Post* blog, 3. Februar 2013, www.huffingtonpost.com/peter-dreier/rosa-parks-civil-rights_b_2608964.html.

Kapitel 4: Der Fürsorge-Auftrag

- 107 Stresslevel haben wie Männer: Olivia Remes et al., „A Systematic Review of Reviews on the Prevalence of Anxiety Disorders in Adult Populations“, *Brain and Behavior* 6, Nr. 7 (Juli 2016): e00497, <https://doi.org/10.1002/brb3.497>.
- 107 mehr indirekten Stress empfinden: Sandra P. Thomas, „Distressing Aspects of Women’s Roles, Vicarious Stress, and Health Consequences“, *Issues in Mental Health Nursing* 18, Nr. 6 (November/Dezember 1997): 539–57, <https://doi.org/10.3109/01612849709010339>.
- 107 mit äußerster Heftigkeit fühlen: Physiological Society, „Stress of Major Life Events Impacts Women More Than Men, Shows Poll of 2,000 People“, *ScienceDaily*, 15. März 2017, www.sciencedaily.com/releases/2017/03/170315094541.htm.
- 108 jeden Tag ‚erschöpft‘ oder anderweitig ausgelaugt: US Centers for Disease Control, „QuickStats: Percentage of Adults Who Often Felt Very Tired or Exhausted in the Past 3 Months, by Sex and Age Group—National Health Interview Survey, United States, 2010–2011“, *Morbidity and Mortality Weekly Report* 62, Nr. 14 (April 2013): 275, www.cdc.gov/mmwr/pdf/wk/mm6214.pdf.
- 108 „weil das Spiel zu ihren Ungunsten gezinkt ist“: Ada Calhoun, „The New Midlife Crisis: Why (and How) It’s Hitting Gen X Women“, *Oprah.com*, 29. Januar 2018, www.oprah.com/sp/new-midlife-crisis.html.
- 108 Frauen machen 47 Prozent der US-amerikanischen Arbeitnehmerschaft aus: Die in diesem Absatz zitierten Statistiken stammen aus US Department of Labor, *Women in the Labor Force in 2010*, Januar 2011, <http://www.dol.gov/wb/factsheets/qf-laborforce-10.htm>; Sarah Jane Glynn, „Breadwinning Mothers Are

Increasingly the Norm“, Center for American Progress, 19. Dezember 2016, <https://www.americanprogress.org/issues/women/reports/2016/12/19/295203/breadwinning-mothers-are-increasingly-the-u-s-norm/>; Philip Cohen, „Family Diversity Is the New Normal for America’s Children“, Council on Contemporary Families, 4. September 2014, <https://contemporaryfamilies.org/the-new-normal/>.

- 108 Vater als Ernährer (22 Prozent): Jason Deparle und Sabrina Tavernise, „For Women Under 30, Most Births Occur Outside Marriage“, *New York Times*, 17. Februar 2012, www.nytimes.com/2012/02/18/us/for-women-under-30-most-births-occur-outside-marriage.html.
- 108 bei zusammenlebenden, aber nicht verheirateten Partner*innen: Cohen, „Family Diversity Is the New Normal for America’s Children“.
- 108 verglichen mit 67 Prozent bei den Männern: US Department of Labor, Bureau of Labor Statistics, „American Time Use Survey Summary“, 27. Juni 2017, www.bls.gov/news.release/atus.nr0.htm.
- 108 wie verheiratete Väter: Council on Contemporary Families, „Mother’s Day Social Science—Housework, Gender & Parenting“, 7. Mai 2015, <https://contemporaryfamilies.org/housework-symposium-press-release>.
- 109 die von Frauen jedoch kürzer: *Leisure Time in the UK: 2015* (Newport, UK: Office for National Statistics, 24. Oktober 2017), www.ons.gov.uk/economy/nationalaccounts/satelliteaccounts/articles/leisuretimeintheuk.
- 110 diese begonnene Verschiebung jedoch seit den 1990er Jahren nicht mehr vom Fleck: Evrim Altintas und Oriel Sullivan, „Fifty Years of Change Updated: Cross-National Gender Convergence in Housework“, *Demographic Research* 35 (August 2016): 455–70, www.demographic-research.org/volumes/vol35/16.
- 110 das Sorgen für Disziplin: American Sociological Association, „Sex and Gender More Important Than Income in Determining Views on Division of Chores“, *ScienceDaily*, 7. April 2018, www.sciencedaily.com/releases/2016/08/160821093100.htm.
- 110 verglichen mit 65 Prozent der Männer: US Department of Labor, Bureau of Labor Statistics, „American Time Use Survey Summary“.
- 110 Pflege des Autos und für Gartenarbeit: N. Qualin und L. Doan, „Making Money, Doing Gender, or Being Essentialist?: Partner Characteristics and Americans’ Attitudes Toward Housework“, American Sociological Association, 2016.
- 111 innerhalb einer halben Stunde Mahlzeiten für vier Personen: Alan B. Krueger, „Are We Having More Fun Yet? Categorizing and Evaluating Changes in Time Allocation“, *Brookings Papers on Economic Activity*, Nr. 2 (Fall 2007): 193–217, www.brookings.edu/wpcontent/uploads/2007/09/2007b_bpea_krueger.pdf.
- 111 Ihr Stresslevel ist auch höher: Daniel S. Hamermesh und Jungmin Lee, „Stressed Out on Four Continents: Time Crunch or Yuppie Kvetch?“ *Review of Economics and Statistics* 89, Nr. 2 (Mai 2007): 374–83, www.mitpressjournals.org/doi/abs/10.1162/rest.89.2.374.
- 111 dreimal pro Stunde: Gary Novak und Martha B. Peleaz, *Child and Adolescent Development: A Behavioral Systems Approach* (Thousand Oaks, CA: Sage, 2004).
- 113 macht der Stresshormonspiegel einen Sprung nach oben: Sarah Damaske, „CCF Research Brief: Really? Work Lowers People’s Stress Levels“, Council on Contemporary Families, 22. Mai 2014, <https://contemporaryfamilies.org/work-lowers-stress-levels>.
- 113 Lohn- und Sorgearbeit: Brigid Schulte, *Overwhelmed: Work, Love and Play When No One Has the Time* (London: Picador, 2015).
- 113 ihren Beitrag zur Hausarbeit: Melissa Dahl, „Why Men Think They’re Doing More Chores Than They Actually Are“, *The Cut*, 13. November 2015, <http://thecut.com/2015/11/why-men-think-theyre-doing-more-chores.html>.
- 113 diese in Zukunft selbst übernehmen: Joe Mellor, „Men Messing Up Household Chores Is No Accident“, *London Economic*, 6. November 2014, www.thelondoneconomic.com/lifestyle/men-messing-up-household-chores-is-no-accident/06/11.
- 113 pro Tag im Jahr erhöht: Beatrix Campbell, *End of Equality* (Kolkata, India: Seagull Books, 2014).
- 114 gefolgt von *weißen*, dann von hispanischen Vätern: Jo Jones und William D. Mosher, „Fathers’ Involvement with Their Children: United States, 2006–2010“, *National Health Statistics Reports* 71 (Dezember 2013): 1–22, <https://www.cdc.gov/nchs/data/nhsr/nhsr071.pdf>.
- 114 Dinge ganz allein schaffen: Safiya A. Jardine und Arlene Dallalgar, „Sex and Gender Roles: Examining Gender Dynamics in the Context of African American Families“, *Journal of Pedagogy, Pluralism and Practice* 4, Nr. 4 (Spring 2012): 17–26, <http://www.lesley.edu/journal-pedagogy-pluralism-practice/safiya-jardine-arlene-dallalgar/sex-gender-roles>.
- 114 als Bereicherung ihrer Beziehung: Ellie Lisitsa, „The 12 Year Study“, Gottman Relationship blog, Gottman Institute, 14. Dezember 2012, www.gottman.com/blog/the-12-year-study.
- 115 in ihrer eigenen Ehe: Kevin Matos, „Modern Families: Same & Different Sex Couples Negotiating at Home“, Families and Work Institute, 2015,

<https://docs.google.com/viewer?url=http%3A%2F%2Fwww.familiesandwork.org%2Fdownloads%2Fmodern-families.pdf>.

- 115 Frust, Aggression und Wut: Robert Jay Green, „Same-Sex Couples May Have More Egalitarian Relationships“, Interview durch Lourdes Garcia-Navarro, *All Things Considered*, 29. Dezember 2014, www.npr.org/2014/12/29/373835114/same-sex-couples-may-have-more-egalitarian-relationships.
- 115 Frauen, vor allem Töchter: Maryam Navaie-Waliser et al., „When the Caregiver Needs Care: The Plight of Vulnerable Caregivers“, *American Journal of Public Health* 92, Nr. 2: (März 2002): 409–13, www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC1447090.
- 115 „etwa von Geschwistern oder Ehepartner*innen“: „Daughters Provide as Much Elderly Parent Care as They Can, Sons Do as Little as Possible“, *ScienceDaily*, 19. August 2014, www.sciencedaily.com/releases/2014/08/140819082912.htm; Angelina Grigoryeva, „Own Gender, Sibling’s Gender, Parent’s Gender: The Division of Elderly Parent Care Among Adult Children“, *American Sociological Review* 82, Nr. 1 (2017): 116–46, doi:10.1177/0003122416686521.
- 116 den Großteil der Elternpflege: Yi Zeng et al., „Older Parents Enjoy Better Filial Piety and Care from Daughters Than Sons in China“, *American Journal of Medical Research* 3, Nr. 1 (2016): 244–72, <https://doi.org/10.22381/AJMR3120169>.
- 116 pro Woche auf unbezahlte Familienarbeit: *Underpaid & Overloaded: Women in Low-Wage Jobs* (Washington, DC: National Women’s Law Center, 2014), www.nwlc.org/sites/default/files/pdfs/final_nwlc_lowwagereport2014.pdf.
- 117 Frauen tun das nach eigener Angabe: Taryn Hillin, „Not Feeling It: Why So Many Women Are Faking Orgasms“, *Splinter*, 25. November 2014, <https://splinternews.com/not-feeling-it-why-so-many-women-are-faking-orgasms-1793844262>.
- 117 als ihre heterosexuellen männlichen Partner: David A. Frederick et al., „Differences in Orgasm Frequency Among Gay, Lesbian, Bisexual, and Heterosexual Men and Women in a U.S. National Sample“, *Archives of Sexual Behavior* 47, Nr. 1 (Januar 2018): 273–88, <https://doi.org/10.1007/s10508-017-0939-z>.
- 117 der Hauptgrund fürs Vortäuschen: Gayle Brewer und Colin A. Hendrie, „Evidence to Suggest That Copulatory Vocalizations in Women Are Not a Reflexive Consequence of Orgasm“, *Archives of Sexual Behavior* 40, Nr. 3 (Juni 2011): 559–64, <https://doi.org/10.1007/s10508-010-9632-1>.
- 118 „mit fest zusammengebissenen Zähnen“: Lili Loofbourow, „The Female Price of Male Pleasure“, *The Week*, 25. Januar 2018, <http://theweek.com/articles/749978/female-price-male-pleasure>.
- 118 „den übergriffigen Mann“: Emma Lindsay, „Men Dump Their Anger into Women“, *Medium*, 30. November 2016, <https://medium.com/@emmalindsay/men-dump-their-anger-into-women-d5b641fa37bc>.
- 119 anfallende Reparaturarbeiten: *Harnessing the Power of Data for Girls: Taking Stock and Looking Ahead to 2030* (New York: UNICEF, Oktober 2016), www.unicef.org/gender/files/Harnessing-the-Power-of-Data-for-Girls-Brochure-2016-1-1.pdf.
- 119 weniger häusliche Pflichten an als Mädchen: Lisa Wade, „Children, Chores, and the Gender Pay Gap at Home“, *Sociological Images* blog, 16. März 2015, <https://thesocietypages.org/socimages/2015/03/16/children-chores-and-the-gender-pay-gap-at-home>.
- 119 13 Prozent mehr bekommen als Mädchen: Olga Khazan, „Even in Babysitting, Men Make More Than Women“, *The Atlantic*, 14. März 2014, www.theatlantic.com/business/archive/2014/03/even-in-babysitting-men-make-more-than-women/284426.
- 119 finanziell vergütet wird und dazu noch profitabler ist: Institute for Social Research, University of Michigan, „Time, Money and Who Does the Laundry“, *Research Update* 4 (Januar 2007): 1–2, http://ns.umich.edu/podcast/img/ISR_Update1-07.pdf; Lisa Power, „A Household Flaw Allows Boys to Pocket More for Doing Household Chores“, *Daily Telegraph*, 15. Juli 2013, www.dailytelegraph.com.au/business/a-household-flaw-allows-boys-to-pocket-more-for-doing-household-chores/story-fni0cp8j-122667981315.
- 119 als Teenager*innen getan haben: Yasemin Besen-Cassino, *The Cost of Being a Girl: Working Teens and the Origins of the Gender Wage Gap*, 1. Ausg. (Philadelphia, PA: Temple University Press, 2017).
- 121 solange sie sich unbeobachtet fühlten: Sharon Lamb, Lyn Mikel Brown und Mark Tappan, *Packaging Boyhood: Saving Our Sons from Superheroes, Slackers, and Other Media Stereotypes* (New York: St. Martin’s Press, 2009); Isabelle D. Cherney und Kamala London, „Gender-Linked Differences in the Toys, Television Shows, and Outdoor Activities of 5-13 Year Old Children“, *Sex Roles*, 54, no 9–19 (2006).
- 122 und nicht andersherum: Joanna Moorhead, „Are the Men of the African Aka Tribe the Best Fathers in the World?“, *Guardian* (US), 15. Juni 2005, www.theguardian.com/society/2005/jun/15/childrensservices.familyandrelationships.

- 123 noch bei 23 Prozent: Stephanie Hallett, „Changing Your Last Name: Survey Reveals How Americans Feel About Women, Men Changing Their Names“, *Huffington Post*, 14. April 2013, www.huffingtonpost.com/2013/04/14/changing-your-last-name_n_3073125.html.
- 123 sind dafür, diese Regel *gesetzlich* zu verankern: Laura Hamilton, Claudia Geist und Brian Powell, „Marital Name Change as a Window into Gender Attitudes“, *Gender & Society* 25, Nr. 2 (April 2011): 145–75, <http://gas.sagepub.com/content/25/2/145.full.pdf+html>.
- 123 wenn eine Frau ihren Namen behalten will: Robin Hilmantel, „How Men *Really* Feel When You Keep Your Last Name“, *Women's Health*, 8. August 2013, <https://www.womenshealthmag.com/relationships/a19903379/how-men-really-feel-when-you-keep-your-last-name/>.
- 123 „über die häusliche Situation der Angesprochenen“: Ben Zimmer, „Ms“., *New York Times*, 23. Oktober 2009, <https://www.nytimes.com/2009/10/25/magazine/25FOB-onlanguage-t.html>.
- 123 Präfix „Dr.“ als Mann einstufte: Carla Challis, „Computer Says No! Gym's Sexist System Locks Female Doctor Out of Women's Changing Room“, *BT*, 15. März 2015, <http://home.bt.com/lifestyle/computer-says-no-gyms-sexist-system-locks-female-doctor-out-of-womens-changing-room-11363969434794>.
- 124 außerhalb der Wohnung: Melissa A. Barnett, „Economic Disadvantage in Complex Family Systems: Expansion of Family Stress Models“, *Clinical Child and Family Psychology Review* 11, Nr. 3 (September 2008): 145–61, <https://doi.org/10.1007/s10567-008-0034-z>; Elizabeth Mendes, Lydia Saad und Kylie McGeenwy, „Stay-at-Home Moms Report More Depression, Sadness, Anger“, Gallup, 18. Mai 2012, www.gallup.com/poll/154685/stay-home-moms-report-depression-sadness-anger.aspx.
- 124 „selbstbezogenes Verhalten“: Agneta H. Fischer (Hg.), *Gender and Emotion: Social Psychological Perspectives* (Cambridge: Cambridge University Press, 2000).
- 124 von wem die Initiative zur Trennung ausgeht: Michael J. Rosenfeld, „Who Wants the Breakup? Gender and Breakup in Heterosexual Couples“, in *Social Networks and the Life Course: Integrating the Development of Human Lives and Social Relational Networks*, Hg. Duane F. Alwin, Diane Helen Felmlee und Derek A. Kreager (Basel, Switzerland: Springer International Publishing, 2018).
- 124 „ein Augenblick der Unterwerfung“: Lisa Wade, „Women Are Less Happy Than Men in Marriage, but Society Pretends It Isn't True“, *Business Insider*, 8. Januar 2017, www.businessinsider.com/society-should-stop-pretending-marriage-makes-women-so-happy-2017-1.
- 125 noch einmal heiraten *wollen*: Bella DePaulo, „Once Married, Twice Shy: Remarriage Rates Are Plummeting“, Single at Heart blog, 3. Oktober 2015, <http://blogs.psychcentral.com/single-at-heart/2015/10/once-married-twice-shy-remarriage-rates-are-plummeting>.
- 126 über ihre Ehefrauen Autorität ausüben: Lois M. Collins, „Men Are Helping More Around the House and Favor More Gender Equality, New Research Shows“, *Deseret News*, 3. April 2018.
- 126 in Bezug auf Gender oft neokonservative Ansichten: Joanna R. Pepin und David A. Cotter, „Trending Towards Traditionalism? Changes in Youths' Gender Ideology“ (briefing paper, Council on Contemporary Families, 31. März 2017), <https://thesocietypages.org/ccf/2017/04/06/trending-towards-traditionalism-changes-in-youths-gender-ideology>.
- 126 sackt dieser Anteil auf 8 Prozent ab: Claire Cain Miller, „Millennial Men Aren't the Dads They Thought They'd Be“, *New York Times*, 30. Juli 2015, www.nytimes.com/2015/07/31/upshot/millennial-men-find-work-and-family-hard-to-balance.html.
- 127 sich um die Kinder kümmern: David S. Pedulla und Sarah Thebaud, „Can We Finish the Revolution? Gender, Work-Family Ideals, and Institutional Constraint“, *American Sociological Review* 80, Nr. 1 (Februar 2015): 116–39, <http://asr.sagepub.com/content/80/1/116.abstract>.
- 127 Männlichkeits-Backlash: Olga Khazan, „Emasculated Men Refuse to Do Chores—Except Cooking“, *The Atlantic*, 24. Oktober 2016, <https://www.theatlantic.com/health/archive/2016/10/the-only-chore-men-will-do-is-cook/505067/>.
- 127 in konventionelle Muster: Joanna R. Pepin und David A. Cotter, „Reactions to Other Contributors“ (briefing paper, Council on Contemporary Families by Department of Sociology, 31. März 2017), <https://contemporaryfamilies.org/9-pepin-cotter-reactions>.
- 128 andere junge Erwachsene: Emily W. Kane, „Racial and Ethnic Variations in Gender-Related Attitudes“, *Annual Review of Sociology* 26 (August 2000): 419–39, <https://doi.org/10.1146/annurev.soc.26.1.419>.
- 128 für ihre Mütter der Fall war: David Cotter, Joan M. Hermesen und Reeve Vanneman, „The End of the Gender Revolution? Gender Role Attitudes from 1977 to 2008“, *American Journal of Sociology* 117, Nr. 1 (Juli 2011): 259–89, <https://doi.org/10.1086/658853>.
- 128 sich von Geschlechterstereotypen eingeengt fühlen: William A. Galston, „Data Point to a New Wave of Female Political Activism That Could Shift the Course of US Politics“, Brookings Institution, 10. Januar 2018, www.brookings.edu/blog/fixgov/2018/01/10/a-new-wave-of-female-political-activism.

- 128 Gruppe in den Vereinigten Staaten: *Stress in America: The State of Our Nation* (Washington, DC: American Psychological Association, November 2017), www.apa.org/news/press/releases/stress/2017/state-nation.pdf.
- 129 Lehrerin und Krankenschwester: US Department of Labor, Bureau of Labor Statistics, „Occupational Outlook Handbook“, 30. Januar 2018, https://www.dol.gov/wb/stats/most_common_occupations_for_women.htm;
Annalyn Kurtz, „Why Secretary Is Still the Top Job for Women“, CNN, 30. Januar 2013,
129 <http://money.cnn.com/2013/01/31/news/economy/secretary-women-jobs/index.html>.
- und das genderneutrale Wort „teacher“ als „die Lehrerin“ übersetzt: Jack Morse, „Google Translate Might Have a Gender Problem“, *Mashable*, 30. November 2017, <https://mashable.com/2017/11/30/google-translate-sexism/#D2.dTXMEsq9>.
- 130 mit unterdrückter Wut zusammenhängen: Melanie M. Keller et al., „Teachers’ Emotional Experiences and Exhaustion as Predictors of Emotional Labor in the Classroom: An Experience Sampling Study“, *Frontiers in Psychology* 5 (Dezember 2014): 1442, <https://doi.org/10.3389/fpsyg.2014.01442>.
- 130 übermäßiger Arbeitsbelastung: Jenny Grant Rankin, „The Teacher Burnout Epidemic“, *Psychology Today*, 5. April 2018, <https://www.psychologytoday.com/us/blog/much-more-common-core/201611/the-teacher-burnout-epidemic-part-1-2>.
- 130 und unausgesprochene Wut: Won Hee Lee und Chun Ja Kim, „The Relationship Between Depression, Perceived Stress, Fatigue and Anger in Clinical Nurses“, *Journal of Korean Academy of Nursing* 36, Nr. 6 (Oktober 2006): 925–32, <https://doi.org/10.4040/jkan.2006.36.6.925>.
- 131 prägte die Soziologin Arlie Hochschild den Begriff „Emotionsarbeit“: *Emotionsarbeit* wird dann geleistet, wenn Gefühle Teil dessen sind, wofür man Geld bekommt. Flugbegleiter*innen, Pflegepersonal, Lehrer*innen und Arbeitende im Dienstleistungssektor beispielsweise werden dafür entlohnt, Kund*innen und Klient*innen auf eine bestimmte Art und Weise zu begegnen. Arlie Russell Hochschild, *The Managed Heart: The Commercialization of Human Feeling*, 3. Ausg. (Berkeley, CA: University of California Press, 2012).
- 131 werden die Erwartungen der Außenwelt enttäuscht: Deborah L. Kidder, „The Influence of Gender on the Performance of Organizational Citizenship Behaviors“, *Journal of Management* 28, Nr. 5 (Oktober 2002): 629–48, <https://doi.org/10.1177/014920630202800504>.
- 132 wird sie als unsympathischer Charakterzug bewertet: Victoria L. Brescoll und Eric Luis Uhlmann, „Can an Angry Woman Get Ahead? Status Conferral, Gender, and Expression of Emotion in the Workplace“, *Psychological Science* 19, Nr. 3 (März 2008): 268–75, <https://doi.org/10.1111/j.1467-9280.2008.02079.x>.
- 132 „in frühestens 217 Jahren“: Liz Posner, „Why Is the US Lagging Behind Other Countries in Closing the Gender Pay Gap?“ *Salon*, 6. Februar 2018, www.salon.com/2018/02/06/why-is-the-us-lagging-behind-other-countries-in-closing-the-gender-pay-gap_partner.
- 132 sind weiterhin chronisch unterbezahlt: Sarah Jane Glynn, *Explaining the Gender Wage Gap* (Center for American Progress, 19. Mai 2014), <https://www.americanprogress.org/issues/economy/reports/2014/05/19/90039/explaining-the-gender-wage-gap/>; Heather Boushey, „Is ‚Comparable Worth‘ Worth It? The Potential Effects of Pay Equity Policies in New York“, *Regional Labor Review* (Fall 2000): 29–38, www.hofstra.edu/pdf/CLD_RLR_f00_compworth.pdf.
- 132 steigen die Gehälter: Ruth Mantell, „Women Earn Less Than Men Even in Woman-Dominated Jobs“, Capitol Report blog, 7. April 2014, <http://blogs.marketwatch.com/capitolreport/2014/04/07/women-earn-less-than-men-even-in-woman-dominated-jobs>.
- 133 frauendominiert sind: Emily Liner, „A Dollar Short: What’s Holding Women Back from Equal Pay?“, *Third Way*, 18. März 2016, www.thirdway.org/report/a-dollar-short-whats-holding-women-back-from-equal-pay.
- 133 Studienkreditschulden: Melissa Wylie, „Debt-Ridden Millennials Drive Gig Economy“, *Bizwomen*, 8. Februar 2018, www.bizjournals.com/bizwomen/news/latest-news/2018/02/debt-ridden-millennials-drive-gig-economy.html?page=all; Madeline Farber, „Women Hold \$833 Billion of America’s \$1.3 Trillion Student Debt“, *Fortune*, 24. Mai 2017, <http://fortune.com/2017/05/24/women-student-loan-debt-study>. In jeder Bevölkerungsgruppe gibt es ein recht statisches, messbares geschlechtsspezifisches Lohngefälle: Schwarze Frauen verdienen 94 Prozent dessen, was Schwarze Männer verdienen; hispanische Frauen 91 Prozent dessen, was hispanische Männer verdienen; asiatische Frauen 83 Prozent dessen, was asiatische Männer verdienen, und weiße Frauen verdienen 81 Prozent vom Verdienst weißer Männer. Der Lohnunterschied fällt für Schwarze und hispanische Frauen nicht ganz so groß aus, weil diese Gruppen schon allgemein mit einem race-Gefälle zu tun haben, also auch Männer schon unter Lohndiskriminierung zu leiden haben. Im Vergleich der demographischen Gruppen untereinander fallen die Unterschiede noch krasser aus: Eine hispanische Frau verdient 59 Prozent dessen, was ein weißer Mann verdient; eine afro-amerikanische Frau verdient 68 Prozent, eine weiße Frau 81 Prozent und eine asiatische Frau 88 Prozent dessen. Ein ausschlaggebender Faktor für diese Unterschiede sind die Bildungschancen: Schwarze und hispanische

Frauen haben mit geringerer Wahrscheinlichkeit die Chance auf einen höheren Bildungsabschluss; und wenn sie ihn machen, haben sie zumindest in den Vereinigten Staaten deutlich höhere Studienschulden angehäuft. Zwei Drittel der zu Studienzwecken aufgenommenen und unbeglichenen Darlehensschulden gehen aufs Konto von Frauen.

- 133 den beschränktesten Zugang: Heejung Chung, „New Research: Women Aren’t Paid Less Because They Have More Flexible Jobs“, *Slate*, 30. Januar 2018, <https://slate.com/human-interest/2018/01/the-gender-wage-gap-is-not-about-women-getting-more-flexibility-they-get-less.html>.
- 133 „bei durchschnittlichen Manager*innen“: Dana Wilkie, „Managers Distrust Women Who Ask for Flextime More Than Men“, *Society for Human Resource Management*, 19. Mai 2017, www.shrm.org/ResourcesAndTools/hr-topics/behavioral-competencies/global-and-cultural-effectiveness/Pages/Managers-Distrust-Women-Flextime.aspx.
- 134 Eltern und Kinder: Lawrence F. Katz und Alan Krueger, „The Rise and Nature of Alternative Work Arrangements in the United States, 1995–2015“, Princeton University and National Bureau of Economic Research, 29. März 2016, https://krueger.princeton.edu/sites/default/files/akrueger/files/katz_krueger_cws_-_march_29_20165.pdf.
- 134 Nur wenige Länder: In manchen europäischen Ländern zum Beispiel steht es Frauen zu, ein bis drei Jahre in eine bezahlte Elternzeit zu gehen. Christopher Ingraham, „The World’s Richest Countries Guarantee Mothers More Than a Year of Paid Maternity Leave. The U.S. Guarantees Them Nothing“, *Washington Post*, 5. Februar 2018, <https://www.washingtonpost.com/news/work/wp/2018/02/05/the-worlds-richest-countries-guarantee-mothers-more-than-a-year-of-paid-maternity-leave-the-u-s-guarantees-them-nothing/>.
- 134 „besser mit Geld umgehen“: Grace Wyler, „Wisconsin Republican: Women Are Paid Less Because ‚Money Is More Important for Men‘“, *Business Insider*, 9. April 2012, www.businessinsider.com/wisconsin-republican-says-women-are-paid-less-because-money-is-more-important-for-men-2012-4.
- 135 schlicht unmöglich: Gloria Steinem, *Moving Beyond Words: Age, Rage, Sex, Power, Money, Muscles: Breaking the Boundaries of Gender* (London: Bloomsbury, 1995).
- 135 von Frauen als häufigste Gründe für Alltagsstress: Kelli B. Grant, „More Millennials Are Giving Back to the ‚Bank of Mom and Dad‘“, *CNBC*, 24. August 2016, www.cnn.com/2016/08/24/turnabout-more-millennials-helping-mom-and-dad.html.
- 135 ihrer Absicherung im Alter: „NAB Consumer Behavior Survey: Q1 2017“, NAB Business Research and Insights, 24. Mai 2017, <https://business.nab.com.au/nab-consumer-behavior-survey-q1-2017-24567>.
- 136 geringeren Zufriedenheit mit dem eigenen Leben: Carolyn C. Cannuscio et al., „Reverberations of Family Illness: A Longitudinal Assessment of Informal Caregiving and Mental Health Status in the Nurses’ Health Study“, *American Journal of Public Health* 92, Nr. 8 (August 2002): 1305–11, www.ncbi.nlm.nih.gov/pubmed/12144989.
- 137 ohne entsprechende Verantwortung: *The MetLife Study of Caregiving Costs to Working Caregivers: Double Jeopardy for Baby Boomers Caring for Their Parents* (Westport, CT: MetLife Mature Market Institute, Juni 2011), www.caregiving.org/wp-content/uploads/2011/06/mmi-caregiving-costs-working-caregivers.pdf.
- 137 doppelt so hoch: Cannuscio et al., „Reverberations of Family Illness“.
- 137 beinahe verschwindet: Jonathan Platt et al., „Unequal Depression for Equal Work? How the Wage Gap Explains Gendered Disparities in Mood Disorders“, *Social Science & Medicine* 149 (Januar 2016): 1–8, <https://doi.org/10.1016/j.socscimed.2015.11.056>.
- 137 In Teilzeit arbeitende Mütter: Susan Roxburgh, „Parenting Strains, Distress, and Family Paid Labor“, *Journal of Family Issues* 26, Nr. 8 (November 2005): 1062–81, <http://journals.sagepub.com/doi/abs/10.1177/0192513X05277813>.
- 137 Schlafmangel um 46 Prozent steigt: American Academy of Neurology, „Living with Children May Mean Less Sleep for Women, but Not for Men“, *ScienceDaily*, 26. Februar 2017, www.sciencedaily.com/releases/2017/02/170226212745.htm.
- 138 zu Stress und Depressionen: Shirley A. Thomas und A. Antonio Gonzalez-Prendes, „Powerlessness, Anger, and Stress in African American Women: Implications for Physical and Emotional Health“, *Health Care for Women International* 30, Nr. 1–2 (2009): 93–113, <https://doi.org/10.1080/07399330802523709>.
- 138 in ihrem achten Lebensjahrzehnt: „Household Survey Shows More Men Than Women Meet Physical Activity Guidelines“, NHS Digital, 13. Dezember 2017, <https://digital.nhs.uk/article/8359/Household-survey-shows-more-men-than-women-meet-physical-activity-guidelines>.
- 139 in der Obhut anderer Personen zu lassen: Shirley Yee, *Black Women Abolitionists: A Study in Activism, 1828–1860* (Knoxville, TN: University of Tennessee Press, 1992); Gladys Martinez, Kimberly Daniels und Anjani Chandra, „Fertility of Men and Women Aged 15–44 Years in the United States: National Survey of Family

Growth, 2006–2010“, *National Health Statistics Reports* 51 (April 2012): 1–28, www.cdc.gov/nchs/data/nhsr/nhsr051.pdf.

139 Sex oder das Gebären: Aaron Rugar, „Paul Ryan Says American Women Need to Have More Babies“, *ThinkProgress*, 14. Dezember 2017, <https://thinkprogress.org/paul-ryan-says-american-women-need-to-have-more-babies-dc45cb1afec2>.

140 Care-Arbeit als niedere Beschäftigung: Cecilia L. Ridgeway, *Framed by Gender: How Gender Inequality Persists in the Modern World* (New York: Oxford University Press, 2011).

Kapitel 5: Mutter Rage

141 über 30 000 Mal: Soraya Chemaly, „That Male Birth Control Story? Women Are Laughing Because We’re So Fed Up“, *Huffington Post*, 2. November 2016, www.huffingtonpost.com/entry/women-arent-laughing-at-that-male-birth-control-story_us_5818f13fe4b0922c570bd335.

142 am University College London: David Robson, „Why Do We Laugh Inappropriately?“, BBC Future, 23. März 2015, www.bbc.com/future/story/20150320-why-do-we-laugh-inappropriately.

142 wie kompliziert und zeitaufwändig es ist: Kevin G., „Men Don’t Know Anything About Birth Control“, *BirthControl.com*, 31. März 2017, www.birthcontrol.com/men-dont-know-anything-birth-control.

142 für Frauen einen Unterschied machen würde: Laurel Raymond, „52 Percent of Men Say They Haven’t Benefited from Women Having Affordable Birth Control“, *ThinkProgress*, 22. März 2017, <https://thinkprogress.org/congress-is-more-regressive-on-womens-rights-than-most-voters-poll-finds-88efc93d7e59>.

142 über ungewollte Schwangerschaften: Kelly Mickle, „What Guys Really Know About Birth Control: A Cosmopolitan Survey“, *Cosmopolitan*, 9. Oktober 2017, www.cosmopolitan.com/sex-love/news/a56423/what-guys-really-know-about-birth-control-cosmopolitan-survey.

144 oder in einer abgeschlossenen Vitrine ausgestellt: „Inching Towards Progress: ASEC’s 2015 Pharmacy Access Study“, American Society of Emergency Contraception, Dezember 2015, http://americansocietyforec.org/uploads/3/4/5/6/34568220/asec_2015_ec_access_report_1.pdf.

144 dicht gewirkten Netzes aus Hürden und Hindernissen: C. McLeod, „Harm or Mere Inconvenience? Denying Women Emergency Contraception“, *Hypatia* 25, Nr. 1 (2010): 11–30, doi:10.1111/j.1527-2001.2009.01082.x.

148 einem, der sie weniger handlungsfähig macht: Jonah Lehrer, „The Psychology of Nakedness“, *Wired*, 3. Juni 2017, www.wired.com/2011/11/the-psychology-of-nakedness.

148 weniger und sprechen weniger: Nathan A. Heflick und Jamie L. Goldenberg, „Seeing Eye to Body: The Literal Objectification of Women“, *Current Directions in Psychological Science* 23, Nr. 3 (Juni 2014): 159–63, <http://journals.sagepub.com/doi/full/10.1177/0963721414531599>.

148 *Ein Kind entsteht*: Nilsson hatte in den 1950er Jahren angefangen, im Rahmen der Wissenschaftsfotografie mit neuen Techniken zu experimentieren. Die 1965er Ausgabe von *Life*, in der es um die Entwicklung des Kindes im Mutterleib ging, verkaufte sich in weniger als fünf Tagen mehr als acht Millionen Mal. Später im selben Jahr fanden Nilssons Fotos erneut Verwendung, und zwar in dem Buch *Ein Kind entsteht*. Nilssons Fotos, angeblich „in utero“ entstanden, sind aber gar nicht alle in einer Gebärmutter gemacht worden. Manche der Bilder zeigen Föten, die in Schweden, einem Land mit einer liberaleren Abtreibungsgesetzgebung, „aus diversen medizinischen Gründen chirurgisch entfernt“ worden waren. Nilsson konnte also abgetriebene Embryos in sämtlichen Entwicklungsstadien für seine Bilder nutzen, und er inszenierte sie regelrecht, teils sogar mit Requisiten. Einem Fötus steckte Nilsson beispielsweise den Daumen in den Mund, so dass es aussah, als nuckelte er daran.

149 in der kulturellen Imagination: Rosalind P. Petchesky, „Fetal Images: The Power of Visual Culture in the Politics of Reproduction“, in *Reproductive Technologies: Gender, Motherhood and Medicine*, Hg. Michelle Stanworth (Cambridge, UK: Polity Press, 1987).

151 und 19,8 Prozent nach: „Maternal Mental Health: Fact Sheet“, World Health Organization, November 2016, http://www.who.int/mental_health/maternal-child/maternal_mental_health/en/.

151 asiatischen beziehungsweise europäischen Hintergrunds: Kristina W. Whitworth et al., „Accessing Disadvantaged Pregnant Women in Houston, Texas, and Characterizing Biomarkers of Metal Exposure: A Feasibility Study“, *International Journal of Environmental Research and Public Health* 14, Nr. 5 (Mai 2017): 474, <https://doi.org/10.3390/ijerph14050474>; Jamila Taylor und Christy M. Gamble, „Suffering in Silence: Mood Disorders Among Pregnant and Postpartum Women of Color“, Center for American Progress, 17. November 2017, www.americanprogress.org/issues/women/reports/2017/11/17/443051/suffering-in-silence. Zwischen 28 und 44 Prozent der afroamerikanischen Frauen zeigen Symptome einer postpartalen Depression, verglichen mit rund 31 Prozent bei ihren weißen Geschlechtsgenossinnen. Trotzdem liegt bei

ihnen die Wahrscheinlichkeit höher, dass sie in ihrer Not nicht behandelt werden, obwohl sie willens sind, sich behandeln zu lassen.

- 151 von ständigen Beckenbodenschmerzen: Cynthia A. Mannion et al., „The Influence of Back Pain and Urinary Incontinence on Daily Tasks of Mothers at 12 Months Postpartum“, *PLOS ONE* 10, Nr. 6 (2015): <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0129615>.
- 152 anderthalb Jahre nach der Geburt: E. A. McDonald et al., „Dyspareunia and Childbirth: A Prospective Cohort Study“, *BJOG* 122, Nr. 5 (April 2015): 672–79, <https://doi.org/10.1111/1471-0528.13263>; „Postnatal Depression May Be Preventable“, *Live Science*, 18. August 2010. <https://www.livescience.com/34847-postnatal-depression-can-be-prevented-study-shows.html>. Das Risiko, eine postpartale Depression zu entwickeln, ist für Frauen erwiesenermaßen höher, wenn nach einer Geburt bleibende Schmerzen auftreten.
- 152 beim Sex plötzlich starke Schmerzen haben: Chelsea Ritschel, „The ‚Husband Stitch‘ During Episiotomy Repair Is a Disturbing Reality for Many New Mothers“, *Independent* (UK), 29. Januar 2018, www.independent.co.uk/life-style/husband-stitch-episiotomy-misogyny-motherhood-pregnancy-surgery-stitch-sexism-childbirth-a8184346.html.
- 152 85 Prozent aller Frauen: Martinez et al., „Fertility of Men and Women Aged 15–44 Years in the United States: National Survey of Family Growth, 2006–2010“, *National Health Statistics Reports* 51 (April 2012): 1–28, www.cdc.gov/nchs/data/nhsr/nhsr051.pdf.
- 152 tiefsitzende Vorurteile: Shelley J. Correll, Stephen Benard und In Paik, „Getting a Job: Is There a Motherhood Penalty?“ *American Journal of Sociology* 112, Nr. 5 (März 2007): 1297–338, <https://doi.org/10.1086/511799>.
- 153 steigt das Gehalt eines Vaters um 6 Prozent: Michelle J. Budig, „The Fatherhood Bonus and the Motherhood Penalty: Parenthood and the Gender Gap in Pay“, *Third Way*, 2. September 2014, [www.thirdway.org/report/the-fatherhood-bonus-and-the-mother hood-penalty-parenthood-and-the-gender-gap-in-pay](http://www.thirdway.org/report/the-fatherhood-bonus-and-the-mother-hood-penalty-parenthood-and-the-gender-gap-in-pay).
- 154 häufiger scheiden lassen: „Divorce Can Mean a Trip Down the Economic Ladder for Women“, NBC News, 7. März 2015, www.nbcnews.com/feature/in-plain-sight/divorce-can-mean-trip-down-economic-ladder-women-n311101.
- 154 Bei einer 2014 in Großbritannien durchgeführten Studie: Press Association, „40 Prozent of Managers Avoid Hiring Younger Women to Get Around Maternity Leave“, *The Guardian*, 11. August 2014, <https://www.theguardian.com/money/2014/aug/12/managers-avoid-hiring-younger-women-maternity-leave>.
- 155 Geburtshilfe und Neugeborenenversorgung: Alicia Adamczyk, „Senate Health Care Bill: How It Impacts Women“, *Time*, Juni 23, 2017, <http://time.com/money/4829295/senate-health-care-bill-bcra-coverage-women>.
- 155 die Hälfte dieser Summen: *The Cost of Having a Baby in the United States: Truven Health Analytics Marketscan Study* (Ann Arbor, MI: Truven Health Analytics, Januar 2013), <http://transform.childbirthconnection.org/wp-content/uploads/2013/01/Cost-of-Having-a-Baby1.pdf>; Martha Cook Carter et al., „2020 Vision for a High-Quality, High-Value Maternity Care System“, *Women’s Health Issues* 20, Nr. 1, Beilage (Januar/Februar 2010): S7–S17, [https://www.whijournal.com/article/S1049-3867\(09\)00139-X/fulltext](https://www.whijournal.com/article/S1049-3867(09)00139-X/fulltext).
- 155 die eine Frau treffen kann: Ann Crittenden, *The Price of Motherhood: Why the Most Important Job in the World Is Still the Least Valued*, 10th Anniversary ed. (London: Picador, 2010).
- 156 Komplikation im Zusammenhang mit einer Schwangerschaft: Anna Maria Barryjester, „Maternal Health By the Numbers: 20 from ‚20/20‘“, *ABC News*, 17. Dezember 2011, <http://abcnews.go.com/Health/maternal-health-numbers/story?id=15172525>.
- 156 in Subsahara-Afrika und in Südasien: „Maternal Mortality: Fact Sheet“, World Health Organization, November 2016, <http://www.who.int/news-room/fact-sheets/detail/maternal-mortality>.
- 156 drei- bis viermalhöher als bei weißen: Nina Martin und Renee Montagne, „Nothing Protects Black Women from Dying in Pregnancy and Childbirth“, *ProPublica*, 7. Dezember 2017, www.propublica.org/article/nothing-protects-black-women-from-dying-in-pregnancy-and-childbirth.
- 156 aus Youtube-Videos bestanden: Selena Simmons-Duffin, „Providence Hospital Closed Its Maternity Ward; Many Women Still Don’t Know“, *WAMU*, 1. November 2017, <https://wamu.org/story/17/11/01/providence-hospital-closed-maternity-ward-many-women-still-dont-know>.
- 157 erkennbaren kulturellen Hintergrund: Eugene R. Declercq et al., *Listening to Mothers III: Pregnancy and Birth—Report of the Third National U.S. Survey of Women’s Childbearing Experiences* (New York: Childbirth

- Connection, Mai 2013), http://transform.childbirthconnection.org/wp-content/uploads/2013/06/LTM-III_Pregnancy-and-Birth.pdf.
- 157 Das größte Risiko tragen: Nina Martin und Renee Montaigne, „The Last Person You’d Expect to Die in Childbirth“, *ProPublica* and National Public Radio, 12. Mai 2017, www.propublica.org/article/die-in-childbirth-maternal-death-rate-health-care-system.
- 157 ist diese Praxis in nur zehn US-Bundesstaaten explizit verboten: Sarah Y. Thomas und Jennifer L. Lanterman, „A National Analysis of Shackling Laws and Policies as They Relate to Pregnant Incarcerated Women“, *Feminist Criminology*, 3. November 2017, <https://doi.org/10.1177/1557085117737617>.
- 158 „obwohl ich doch so ein wunderschönes Baby hatte.“: Serena Williams, „What My Life-Threatening Experience Taught Me About Giving Birth“, CNN, 20. Februar 2018, www.cnn.com/2018/02/20/opinions/protect-mother-pregnancy-williams-opinion/index.html.
- 158 „In zwei Stunden kann eine Frau verbluten.“: Korin Miller, „Christy Turlington Could Have Bled to Death After Giving Birth—What Moms-to-Be Need to Know“, *Self*, 18. April 2016, <https://www.self.com/story/christy-turlington-could-have-bled-to-death-after-giving-birth-what-moms-to-be-need-to-know>.
- 158 „Respekts für Frauen“: Meghan A. Bohren et al., „The Mistreatment of Women During Childbirth in Health Facilities Globally: A Mixed-Methods Systematic Review“, *PLOS Medicine* 12, Nr. 6 (Juni 2015): e1001847, <https://doi.org/10.1371/journal.pmed.1001847>.
- 161 Schwangere und Gebärende: Julia Kaye et al., „Health Care Denied: Patients and Physicians Speak Out About Catholic Hospitals and the Threat to Women’s Health and Lives“, American Civil Liberties Union und *MergerWatch*, Mai 2016, <https://www.aclu.org/report/report-health-care-denied>.
- 161 zutiefst frauenfeindlich: *Ethical and Religious Directives for Catholic Health Care Services*, 5. Ausg. (Washington, DC: US Conference of Catholic Bishops, 17. November 2009), www.usccb.org/issues-and-action/human-life-and-dignity/health-care/upload/Ethical-Religious-Directives-Catholic-Health-Care-Services-fifth-edition-2009.pdf.
- 162 exkommuniziert wie McBride: Nicholas Kristof, „Sister Margaret’s Choice“, *New York Times*, 26. Mai 2010, www.nytimes.com/2010/05/27/opinion/27kristof.html; „Nun Excommunicated for Allowing Abortion“, *All Things Considered*, 19. Mai 2010, <https://choice.npr.org/index.html?origin=https://www.npr.org/templates/story/story.php?storyId=126985072>.
- 163 Tod durch eine Sepsis: Kitty Holland, „Woman ‚Denied a Termination‘ Dies in Hospital“, *Irish Times*, 14. November 2012, <https://www.irishtimes.com/news/woman-denied-a-termination-dies-in-hospital-1.551412>.
- 163 „ein Baby zu sich einlädt“: Jordan Smith, „Oklahoma Lawmakers Want Men to Approve All Abortions“, *The Intercept*, 13. Februar 2017, <https://theintercept.com/2017/02/13/oklahoma-lawmakers-want-men-to-approve-all-abortions>.
- 163 Er sei überzeugt: David G. Savage, „Trump Official Sought to Block Abortion for a 17-Year-Old Rape Victim“, *Los Angeles Times*, 21. Dezember 2017, <http://www.latimes.com/politics/la-na-pol-abortion-trump-migrant-20171221-story.html>.
- 164 der Patientin Progesteron verabreicht wird: Carter Sherman, „Undocumented Teen Wanting an Abortion Had Been Raped“, *Vice News*, 21. Dezember 2017, https://news.vice.com/en_us/article/bjynwv/undocumented-teen-wanting-an-abortion-had-been-raped; Carter Sherman, „Exclusive: Trump Official Discussed ‚Reversing‘ Abortion for Undocumented Teen“, *Vice News*, 31. Januar 2018, https://news.vice.com/en_us/article/yw5a5g/exclusive-trump-officials-discussed-reversing-abortion-for-undocumented-teen.
- 164 „dachten, sie könnten es sich erlauben“: Robin Marty (@robinmarty), Twitter post, 31. Januar 2018, 11:27 a.m., <https://twitter.com/robinmarty/status/958783713122271233>.
- 164 „eigentlich noch nie nachgedacht“: Licentiathe8th, „Rachel Maddow—Anti-Abortion Ohio Legislator Never Thought About Women“, YouTube, 7. September 2012, www.youtube.com/watch?v=xBKieGz5QIMt.
- 164 und Kühen auf seinem Hof: Lauren Barbato, „At 11th Hour, Georgia Passes ‚Women as Livestock‘ Bill“, *Ms. Magazine Blog*, 1. April 2012, <http://msmagazine.com/blog/2012/03/31/at-11th-hour-georgia-passes-women-as-livestock-bill>; Adam Peck, „Georgia Republican Compares Women to Cows and Pigs“, *ThinkProgress*, 12. März 2012, <https://thinkprogress.org/georgia-republican-compares-women-to-cows-pigs-and-chickens-283a4a182964/>.
- 165 „die Sache abubrechen“: Chris Gentilviso, „Todd Akin on Abortion: ‚Legitimate Rape‘ Victims Have ‚Ways to Try to Shut That Whole Thing Down‘“, *Huffington Post*, 19. August 2012, www.huffingtonpost.com/2012/08/19/todd-akin-abortion-legitimate-rape_n_1807381.html.

- 165 Scheide einer Frau keine direkte Verbindung: Katie McDonough, „Lawmaker Who Thinks the Stomach and Vagina Are Connected: Question Was About ‚Safety of the Woman‘“, *Salon*, 24. Februar 2015, www.salon.com/2015/02/24/lawmaker_who_thinks_the_stomach_and_vagina_are_connected_question_was_about_safety_of_the_woman.
- 165 „Reproduktionsrechte mit sozialer Gerechtigkeit“: Loretta Ross und Rickie Solinger, *Reproductive Justice: An Introduction* (Berkeley, CA: University of California Press, 2017).
- 166 „gesunden und konstruktiv-unterstützenden Umwelt“: Dorothy Roberts, „Reproductive Justice, Not Just Rights“, *Dissent*, Fall 2015, www.dissentmagazine.org/article/reproductive-justice-not-just-rights.
- 167 egoistische Baby-Mörderinnen: „Induced Abortion in the United States Fact Sheet“, Guttmacher Institute, Januar 2018, <https://www.guttmacher.org/fact-sheet/induced-abortion-united-states>.
- 167 ihre Entscheidung nicht bereuen: Corinne H. Rocca et al., „Decision Rightness and Emotional Responses to Abortion in the United States: A Longitudinal Study“, *PLOS ONE* 10, Nr. 7 (2015): e0128832, <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0128832>.
- 167 Trauer oder Wut zu empfinden: 2015 startete eine Gruppe von Aktivist*innen die Social-Media-Kampagne #ShoutYourAbortion, um Abtreibung zu entstigmatisieren. Frauen wurden ermutigt, ihre Abtreibungserlebnisse „ohne Trauer, Scham oder Bedauern“ zu teilen. Innerhalb weniger Wochen nutzten Zehntausende von Frauen diesen Hashtag, um ihre Erfahrungsberichte zu veröffentlichen. Vauhini Vara, „Can #ShoutYourAbortion Turn Hashtag Activism into a Movement?“, *New Yorker*, 10. November 2015, www.newyorker.com/news/news-desk/can-shoutyourabortion-turn-hashtag-activism-into-a-movement.
- 168 trauern noch Jahrzehnte später: David A. Grimes, „Abortion Denied: Consequences for Mother and Child“, *Huffington Post*, 2. April 2015, www.huffingtonpost.com/david-a-grimes/abortion-denied-consequences-for-mother-and-child_b_6926988.html.
- 168 die abtreiben durften: Diana Greene Foster et al., „Socioeconomic Outcomes of Women Who Receive and Women Who Are Denied Wanted Abortions in the United States“, *American Journal of Public Health* 108, Nr. 3 (März 2018): 407–13, <https://doi.org/10.2105/AJPH.2017.304247>.
- 168 Vernachlässigung und ihre mangelhaften Fähigkeiten als Mütter: *Unwanted Pregnancy: Forced Continuation of Pregnancy and Effects on Mental Health: Position Paper* (Colombia: Global Doctors for Choice Network, Dezember 2011), <http://globaldoctorsforchoice.org/wp-content/uploads/Unwanted-Pregnancy-Forced-Continuation-of-Pregnancy-and-Effects-on-Mental-Health-v2.pdf>.
- 168 neigen stärker zum Mobbing: Hans Villarica, „Study of the Day: Mother-Toddler Blowups Create Angry Little Bullies“, *The Atlantic*, 26. Oktober 2011, www.theatlantic.com/health/archive/2011/10/study-of-the-day-mother-toddler-blowups-create-angry-little-bullies/247171.
- 168 was die Frau braucht: Rachel Thompson, „Doctor No: The Women in Their 20s Being Refused Sterilisations“, *Mashable*, 25. Mai 2016, <http://mashable.com/2016/05/25/female-sterilisation-uk>.
- 169 hässlichen eugenischen Vorgeschichte: Bill Chappell, „California’s Prison Sterilizations Reportedly Echo Eugenics Era“, *National Public Radio*, 9. Juli 2013, <https://www.npr.org/sections/thetwo-way/2013/07/09/200444613/californias-prison-sterilizations-reportedly-echoes-eugenics-era>.
- 169 mehr Frauen denn je: Olivia Petter, „Childless Women Are on the Rise“, *The Independent*, 8. August 2017, <https://www.independent.co.uk/life-style/childless-women-on-rise-more-than-ever-before-fertility-crisis-menopause-career-study-reveals-a7882496.html>.
- 169 „den Grad ihrer Unabhängigkeit verringert“: Orna Donath, *Regretting Motherhood. Wenn Mütter bereuen*, aus dem Englischen von Karlheinz Dürr und Elsbeth Ranke (München: Knaus 2016). Alle Rechte an der Übersetzung liegen bei Knaus, München, in der Verlagsgruppe Random House GmbH.
- 170 als US-amerikanischen Frauen, Wut zu zeigen: In einer faszinierenden interkulturellen Studie aus dem Jahr 1988 gaben mehr als 60 Prozent der US-amerikanischen Frauen an, ihre Wut lieber nicht offen zu zeigen und zu verbergen. Im Vergleich: Der Anteil der deutschen Frauen, die diese Angabe machten, lag bei 0 Prozent. Shula Sommers und Corinne Kosmitzki, „Emotion and Social Context: An American–German Comparison“, *British Journal of Social Psychology* 27, Nr. 1 (März 1988): <https://doi.org/10.1111/j.2044-8309.1988.tb00803.x>.
- 170 „Kindesmissbrauch“ sei, wenn die „bereuenden Mütter“: Jedidajah Otte, „Love and Regret: Mothers Who Wish They’d Never Had Children“, *The Guardian* (US), 9. Mai 2016, www.theguardian.com/lifeandstyle/2016/may/09/love-regret-mothers-wish-never-had-children-motherhood.
- 171 Kosten dieser Art von Tätigkeit können immens sein: Barbara Ehrenreich und Arlie Russell Hochschild, *Global Woman: Nannies, Maids, and Sex Workers in the New Economy* (New York: Holt Paperbacks, 2004).
- 171 gesellschaftliche Schweigen zum Thema Verlust: Arthur L. Greil, Kathleen Slauson-Blevins und Julia McQuillan, „The Experience of Infertility: A Review of Recent Literature“, *Sociology of Health & Illness* 32, Nr. 1 (Januar 2010): 140–62, <https://doi.org/10.1111/j.1467-9566.2009.01213.x>.

- 172 leiden vermehrt unter Depressionen: John A. Barry et al., „Testosterone and Mood Dysfunction in Women
with Polycystic Ovarian Syndrome Compared to Subfertile Controls“, *Journal of Psychosomatic Obstetrics
and Gynaecology* 21, Nr. 2 (Juni 2011): 104–11, <https://doi.org/10.3109/0167482X.2011.568129>.
- 172 was ihren Stress verursacht: S. Fassino et al., „Anxiety, Depression and Anger Suppression in Infertile
Couples: A Controlled Study“, *Human Reproduction* 17, Nr. 11 (1. November 2002): 2986–94,
<https://doi.org/10.1093/humrep/17.11.2986>.
- 174 „die zwar entbunden, aber kein Baby haben“ : Jen Gunter, „When a Grieving Mother Talks, Listen“, *New
York Times*, 21. Dezember 2017, [www.nytimes.com/2017/12/21/style/perinatal-death-stillbirth-
childbirth.html](http://www.nytimes.com/2017/12/21/style/perinatal-death-stillbirth-childbirth.html).
- 174 Stimmungsschwankungen und Angststörungen: Kate Kripke, „13 Things You Should Know About Grief After
Miscarriage or Baby Loss“, *Postpartum Progress*, 19. Februar 2014,
[http://www.postpartumprogress.com/13-things-you-should-know-about-grief-after-miscarriage-or-baby-
loss](http://www.postpartumprogress.com/13-things-you-should-know-about-grief-after-miscarriage-or-baby-loss).

Kapitel 6: Lächel doch mal!

- 181 die ihren Tagesablauf verändert haben: „The Prevalence of Street Harassment Statistics“, Stop Street
Harassment, <http://www.stopstreetharassment.org/resources/statistics/statistics-academic-studies/>; Holly
Kearl, *Unsafe and Harassed in Public Spaces: A National Street Harassment Report* (Reston, VA: Stop Street
Harassment, Spring 2014), [www.stopstreetharassment.org/wp-content/uploads/2012/08/National-Street-
Harassment-Report-November-29-20151.pdf](http://www.stopstreetharassment.org/wp-content/uploads/2012/08/National-Street-Harassment-Report-November-29-20151.pdf).
- 181 Beratungsstelle für Opfer sexueller Belästigung Hollaback!: „Cornell International Survey on Street
Harassment“, Hollaback!, Mai 2015, [www.ihollaback.org/cornell-international-survey-on-street-
harassment](http://www.ihollaback.org/cornell-international-survey-on-street-harassment).
- 181 Frauen im Rollstuhl: Mandy Van Deven, „Takin“, *Bitch Media*, 2. Mai 2011,
<https://www.bitchmedia.org/post/takin%E2%80%99it-to-the-streets-so-take-it-already>; Wendy Lu, „I’m
Disabled and I Get Sexually Harassed—Here’s Why That Matters“, *Teen Vogue*, 1. November 2017,
<https://www.teenvogue.com/story/disability-and-sexual-harassment>.
- 182 „nicht besser angenommen fühlen, sondern weniger sicher“: „Disabled Women & Sexual Objectification (or
Lack Thereof)“, Crippled Scholar blog, September 2016, [https://crippledscholar.com/2016/09/21/disabled-
women-sexual-objectification-or-the-lack-thereof/](https://crippledscholar.com/2016/09/21/disabled-women-sexual-objectification-or-the-lack-thereof/).
- 182 95 000 LGBTQ-Menschen: „Half of LGBT Members in the EU Avoid Public Places Because of Harassment“,
Stop Street Harassment, 17. Mai 2013, www.stopstreetharassment.org/2013/05/eustudy.
- 182 ähnlich hohe Zahlen ermittelt: Holly Kearl, *Stop Global Street Harassment: Growing Activism Around the
World* (Westport, CT: Praeger, 2015).
- 182 „morgens aus dem Haus gehe“: Heather R. Hlavka, „Normalizing Sexual Violence Young Women Account for
Harassment and Abuse“, *Gender and Society* 28, Nr. 3 (Juni 2014): 337–58,
<https://doi.org/10.1177/0891243214526468>.
- 182 sie ihn abgewiesen hatte: Hawley G. Fogg-Davis, „Theorizing Black Lesbians Within Black Feminism: A
Critique of Same-Race Street Harassment“, *Politics & Gender* 2, Nr. 1 (März 2006): 57–76,
<https://doi.org/10.1017/S1743923X06060028>; Ronald Smothers, „Man Charged with Bias Crime for Girl’s
Killing in Newark“, *New York Times*, 25. November 2003,
[https://www.nytimes.com/2003/11/25/nyregion/man-charged-with-bias-crime-for-girl-s-killing-in-
newark.html](https://www.nytimes.com/2003/11/25/nyregion/man-charged-with-bias-crime-for-girl-s-killing-in-newark.html); Delia Paunescu, „Transgender Woman’s Death May Have Happened After Come-on Gone
Wrong“, *New York Daily Intelligencer*, 24. August 2013, [https://nymag.com/intelligencer/2013/08/islan-
nettles-assaulted-after-come-on-gone-wrong.html](https://nymag.com/intelligencer/2013/08/islan-nettles-assaulted-after-come-on-gone-wrong.html).
- 183 „korrigierend“ getötet oder vergewaltigt: Clare Carter, „The Brutality of ‚Corrective Rape‘“, *New York Times*,
25. Juli 2013, www.nytimes.com/interactive/2013/07/26/opinion/26corrective-rape.html.
- 185 geschah dies besonders häufig: Haley Miles-McLean et al., „ ‚Stop Looking at Me!‘ Interpersonal Sexual
Objectification as a Source of Insidious Trauma“, *Psychology of Women Quarterly* 39, Nr. 3 (September
2014): 287–304, <https://doi.org/10.1177/0361684314561018>.
- 186 den sie abwies: „Adrian Mendez Kidnapped a 14-Year-Old Girl, Left Her for Dead“, *Ocala Post*, 7. Dezember
2016, www.ocalapost.com/adrian-mendez-kidnapped-14-year-old-girl.
- 187 „dass dein Schmerz keine Priorität besitzt“: Shanita Hubbard, „Russell Simmons, R. Kelly, and Why Black
Women Can’t Say #MeToo“, *New York Times*, 15. Dezember 2017,
[https://mobile.nytimes.com/2017/12/15/opinion/russell-simmons-black-women-metoo.html?smid=tw-
share&_r=0&referrer=https://t.co/AphKOJ2A3J?amp=1](https://mobile.nytimes.com/2017/12/15/opinion/russell-simmons-black-women-metoo.html?smid=tw-share&_r=0&referrer=https://t.co/AphKOJ2A3J?amp=1).

erschoss er sie auf der Stelle: Damon Young, „Her Name Was Janese Talton-Jackson and She Was Killed Because She Said No“, *The Root*, 25. Januar 2016, www.theroot.com/her-name-was-janese-talton-jackson-and-she-was-killed-b-1790854021.

Immobilienmaklerinnen bedrängte: „Florida on Alert After Man Harasses Agents“, *Realtor Mag*, 25. Januar 2016, <http://realtormag.realtor.org/daily-news/2016/01/25/florida-alert-after-man-harasses-agents>.

diese These noch so absurd findet: Laura Tarzia et al., „Sexual Violence Associated with Poor Mental Health in Women Attending Australian General Practices“, *Australian and New Zealand Journal of Public Health* 41, Nr. 5 (Oktober 2017): 518–23, <https://doi.org/10.1111/1753-6405.12685>.

eine Vergewaltigung noch *hinzu kommen* könnte: Laurel B. Watson et al., „Understanding the Relationships Among White and African American Women’s Sexual Objectification Experiences, Physical Safety Anxiety, and Psychological Distress“, *Sex Roles* 72, Nr. 3–4 (2015): 91–104, doi:10.1007/s11199-014-0444-y.

Vergewaltigungen in der Ehe keinen Strafbestand vorstellen: „The Global Rape Epidemic: How Laws Around the World Are Failing to Protect Girls and Women“, Equality Now, März 2017, <https://www.equalitynow.org/campaigns/rape-laws-report>.

ist jeder 77. betroffen: „Domestic Violence Cases“, Bureau of Justice Statistics, 17. März 2018, <https://www.bjs.gov/index.cfm?ty=tp&tid=235>.

kennen ihre Angreifer: „Perpetrators of Sexual Violence: Statistics“, Rape, Abuse & Incest National Network, aufgerufen am 30. Januar 2018, <https://www.rainn.org/statistics/perpetrators-sexual-violence>.

am häufigsten betroffen sind: Christopher Krebs et al., *Campus Climate Survey Validation Study: Final Technical Report* (Washington, DC: Bureau of Justice Statistics, Januar 2016), www.bjs.gov/content/pub/pdf/ccsvsfr.pdf.

außerhalb ihrer eigenen Gemeinschaft: Timothy Williams, „For Native American Women, Scourge of Rape, Rare Justice“, *New York Times*, 22. Mai 2012, www.nytimes.com/2012/05/23/us/native-americans-struggle-with-high-rate-of-rape.html?pagewanted=all.

bevor sie 18 werden: „Domestic Violence in Communities of Color“, Women of Color Network, Juni 2016, www.doj.state.or.us/victims/pdf/women_of_color_network_facts_sexual_violence_2006.pdf.

Prädiktoren für Straffälligkeit: Malika Saada Saar et al., *The Sexual Abuse to Prison Pipeline: The Girls’ Story* (Washington, DC: Georgetown Law Center on Poverty and Inequality, 2015), https://rights4girls.org/wp-content/uploads/r4g/2015/02/2015_COP_sexual-abuse_layout_web-1.pdf.

erschreckend hoch sind: Jill Filipovic, „Is the US the Only Country Where More Men Are Raped Than Women?“, *The Guardian* (US), 21. Februar 2012, www.theguardian.com/commentisfree/cifamerica/2012/feb/21/us-more-men-raped-than-women; Christopher Glazek, „Raise the Crime Rate“, *N+1*, Nr. 13 (Winter 2012): <https://nplusonemag.com/issue-13/politics/raise-the-crime-rate/>.

je angeklagt und verurteilt: Shauna Prewitt, „Raped, Pregnant and Ordeal Not Over“, CNN, 23. August 2012, <http://edition.cnn.com/2012/08/22/opinion/prewitt-rape-visitation-rights>.

Kinder einzuklagen, die bei der Vergewaltigung gezeugt worden sind: Tribune Media Wire, „Michigan Man Accused of Raping 12-Year-Old Girl Granted Joint Custody of Their Child, Victim’s Attorney Says“, KTLA, 9. Oktober 2017, <http://ktla.com/2017/10/09/man-accused-of-rape-12-year-old-girl-given-joint-custody-of-their-child-attorney-says>.

die Bürgerrechte verschiedener Gruppen: Estelle B. Freedman, *Redefining Rape: Sexual Violence in the Era of Suffrage and Segregation* (Cambridge, MA: Harvard University Press, 2013).

nicht zur sexuellen Gewalt neigen und diese auch nicht tolerieren: Peggy Sanday, *Fraternity Gang Rape: Sex, Brotherhood, and Privilege on Campus* (New York: New York University Press, 1990).

Jyoti Singh Pandey in Delhi: Ellen Barry, „In Rare Move, Death Sentence in Delhi Gang Rape Case Is Upheld“, *New York Times*, 5. Mai 2017, <https://www.nytimes.com/2017/05/05/world/asia/death-sentence-delhi-gang-rape.html>.

auf dem Weg durch Rio de Janeiro: „Rio de Janeiro Bus Rape: Shock over Latest Brazil Attack“, BBC News, 5. Mai 2013, www.bbc.com/news/world-latin-america-22421512.

um zehn Uhr morgens: Dan Morse, „Don’t Do This to Me’: Woman Testifies She Was Raped at Knifepoint on Moving Metro Train“, *Washington Post*, 12. Januar 2018, https://www.washingtonpost.com/local/public-safety/dont-do-this-to-me-woman-testifies-she-was-raped-at-knifepoint-on-moving-metro-train/2018/01/12/3121a774-f724-11e7-b34a-b85626af34ef_story.html.

körperlich, verbal oder anderweitig sexuell belästigt worden zu sein: Jill Langlois, „Perspective: An Epidemic of Sexual Assault on Sao Paulo Public Transit“, A Beautiful Perspective blog, 6. September 2017, <http://abeautifulperspective.com/2017/08/31/perspective-epidemic-sexual-assault-sao-paulo-public-transit>.

- 198 nach aktuellem Stand bleibt er in Haft: Sandra Laville, „John Worboys Back in Wakefield Prison as Victims Fight His Release“, *The Guardian* (UK), 4. Februar 2018, www.theguardian.com/uk-news/2018/feb/04/john-worboys-wakefield-prison-london.
- 199 Marihuana zu suchen, und „drängen in ihre Vagina ein“: Julia Dahl, „Lawsuit: Cops Subjected Woman to 11-Minute Body Cavity Search During Traffic Stop“, CBS News, 18. August 2017, www.cbsnews.com/news/lawsuit-cops-subjected-woman-to-11-minute-body-cavity-search-during-traffic-stop; Tom Dart, „Dashcam Video Shows Police Sexually Assaulted Texas Woman, Lawyer Says“, *The Guardian*, 16. August 2017, <https://www.theguardian.com/us-news/2017/aug/16/charnesia-corley-houston-texas-police-dashcam-video>.
- 200 Zeit, saubere Handschuhe anzuziehen: Kevin Krause, „Irving Women Sue State Troopers in Federal Court, Alleging Roadside Body Cavity Searches“, *Dallas News*, Dezember 2012, <https://www.dallasnews.com/news/irving/2012/12/18/irving-women-sue-state-troopers-in-federal-court-alleging-roadside-body-cavity-searches>.
- 200 suchte sich gezielt angreifbare Opfer aus: Jessica Lussenhop, „Daniel Holtzclaw Trial: Standing with ‚Imperfect‘ Accusers“, BBC News, 13. November 2015, www.bbc.com/news/magazine-34791191.
- 200 in den Regalen amerikanischer Polizeiwachen: Claire Martin, „Detroit Businesswomen Team Up to Get Rape Kits Tested“, *New York Times*, 7. November 2015, www.nytimes.com/2015/11/08/business/detroit-businesswomen-team-up-to-get-rape-kits-tested.html.
- 201 zum Schweigen gedrängt zu werden: Michael Safi, „Indian Women Still Unprotected Five Years After Gang-Rape That Rocked Nation“, *The Guardian* (US), 8. November 2017, www.theguardian.com/world/2017/nov/08/indian-women-still-unprotected-five-years-after-gang-rape-that-rocked-nation.
- 201 viermal so häufig vor wie im landesweiten Durchschnitt: „Police Family Violence Fact Sheet“, National Center for Women and Policing, 30. Januar 2018, <http://womenandpolicing.com/violencefs.asp>.
- 201 kommt es pro Jahr zu: „Violence Prevention“, Centers for Disease Control and Prevention, 30. Januar 2018, www.cdc.gov/ViolencePrevention/index.html; M.C. Black et al., *The National Intimate Partner and Sexual Violence Survey (NISVS): 2010 Summary Report*. (Atlanta, GA: National Center for Injury Prevention and Control, Centers for Disease Control and Prevention, 2010), https://www.cdc.gov/violenceprevention/pdf/nisvs_executive_summary-a.pdf.
- 201 Verkehrsunfälle und Raubüberfälle zusammengefasst: Philip W. Cook, *Abused Men: The Hidden Side of Domestic Violence*, 2. Aufl. (Westport, CT: Praeger, 2009), „Appendix“.
- 201 im Schnitt 2,5 Frauen pro Tag: „Disarming Domestic Abusers“, Coalition to Stop Gun Violence, 30. Januar 2018, <https://www.csgv.org/issues/disarming-domestic-violence>.
- 201 von ihren Intimpartner*innen getötet: Olga Khazan, „Nearly Half of All Murdered Women Are Killed by Romantic Partners“, *The Atlantic*, 20. Juli 2017, www.theatlantic.com/health/archive/2017/07/homicides-women/534306.
- 201 in anderen Industriestaaten: „Guns and Domestic Violence Fact Sheet“, Everytown for Gun Safety, <https://everytownresearch.org/guns-domestic-violence/>; Katie Sanders, „Americans Are 20 Times as Likely to Die from Gun Violence“, *Politifact*, 17. Januar 2014, <http://www.politifact.com/punditfact/statements/2014/jan/17/lisa-bloom/americans-are-20-times-likely-die-gun-violence-cit/>.
- 202 Gewalterfahrungen: Andre B. Rosay, *Violence Against American Indian and Alaska Native Women and Men: 2010 Findings from the National Intimate Partner and Sexual Violence Survey* (Washington, DC: National Institute of Justice, Mai 2016), www.ncjrs.gov/pdffiles1/nij/249736.pdf.
- 202 Ehemann oder dem Lebensgefährten: Claudia Garcia-Moreno et al., *Global and Regional Estimates of Violence Against Women: Prevalence and Health Effects of Intimate Partner Violence and Nonpartner Sexual Violence* (Geneva: World Health Organization Department of Reproductive Health and Research, 2013), http://apps.who.int/iris/bitstream/10665/85239/1/9789241564625_eng.pdf; „Domestic Violence Affects over 100,000 Women in Germany“, DW, 22. November 2016, www.dw.com/en/domestic-violence-affects-over-100000-women-in-germany/a-36482282. In Deutschland waren – den allerersten Erhebungen zum Thema Gewalt in der Beziehung zufolge – im Jahr 2015 von den 127.457 erfassten Menschen, die von Intimpnern ermordet, vergewaltigt, sexuell genötigt, gestalkt oder sonstwie gewalttätig attackiert wurden, 82 Prozent Frauen. Über 65.000 trugen Verletzungen davon, und 11.400 wurden sogar lebensgefährlich verletzt. In Indien sterben pro Tag 22 Frauen an Gewalttaten, die mit Mitgiftzahlungen zusammenhängen, und dazu kommen noch Witwenverbrennungen, zweifelhafte Selbsttötungen sowie „Ehrenmorde“. In Südafrika wird alle sechs Stunden eine Frau von ihrem Intimpartner ermordet. Brasilien zählt alle 15 Sekunden eine Gewalttat gegenüber einer Frau.

- ihre Vorstrafen wegen schwerer häuslicher Gewalt: *Washington's Offender Accountability Act: Department of Corrections' Static Risk Instrument* (Olympia, WA: Washington State Institute for Public Policy, März 2007), www.wsipp.wa.gov/ReportFile/977/Wsipp_Washingtons-Offender-Accountability-Act-Department-of-Corrections-Static-Risk-Instrument_Full-Report-Updated-October-2008.pdf; Laura L. Hayes, „Can We Have Compassion for the Angry?“, *Slate*, 18. Juni 2016, http://www.slate.com/articles/health_and_science/medical_examiner/2016/06/the_biggest_predictor_of_future_violence_is_past_violence_but_mindfulness.html.
- entsprechende kriminelle Vorgeschichte: Pamela Shifman und Salamishah Tillet, „To Stop Violence, Start at Home“, *New York Times*, 3. Februar 2015, <https://www.nytimes.com/2015/02/03/opinion/to-stop-violence-start-at-home.html>; Melissa Jeltsen, „We're Missing the Big Picture on Mass Shootings“, *Huffington Post*, 11. Januar 2017, www.huffingtonpost.com/entry/mass-shootings-domestic-violence-women55d3806ce4b07addcb44542a; Soraya Chemaly, „America's Mass Shooting Problem Is a Domestic Violence Problem“, *Village Voice*, 8. November 2017, www.villagevoice.com/2017/11/08/americas-mass-shooting-problem-is-a-domestic-violence-problem.
- beschlossen hatten, sich von ihnen zu trennen: Melissa Jeltsen, „What the 2 Deadliest Mass Shootings This Year Have in Common“, *Huffington Post*, 13. September 2017, www.huffingtonpost.com/entry/plano-texas-mass-shooting_us_59b7e02ce4b09be416581d2b.s-mass-shooting_us_59b7e02ce4b09be416581d2b.
- weiblicher Genitalverstümmelung: „Female Genital Mutilation“, World Health Organization, 30. Januar 2018, www.who.int/mediacentre/factsheets/fs241/en.
- „besonders gefährlicher Art“: „Kim Wall Death: Danish Inventor Madsen Admits Dismembering Journalist“, BBC News, 30. Oktober 2017, www.bbc.com/news/world-europe-41804590.
- Zehn Jahre blieben sie: Jerry Markon, Kimberly Kindy und Manuel Roig-Franzia, „Ariel Castro under Arrest in Cleveland Kidnapping, Had Contradictory Sides“, *Washington Post*, 8. Mai 2013, www.washingtonpost.com/politics/ariel-castro-under-arrest-in-cleveland-kidnapping-had-contradictory-sides/2013/05/08/ecdf6d22-b802-11e2-92f3-f291801936b8_story.html.
- in seinem später so genannten „Haus des Grauens“: „Anthony Sowell's Home of Horror“, CBS News, 4. April 2016, www.cbsnews.com/pictures/anthony-sowells-home-of-horror; „The Cleveland Strangler: The Story of a Brutal Serial Killer and His Forgotten Victims“, *Vice News*, 3. November 2015, https://www.vice.com/en_us/article/5gjkq8/cleveland-strangler-part-100.
- weil sich Nachbarn über den Verwesungsgeruch beschwerten: John Kuntz, „Anthony Sowell Home ‚Smelled Like a Dead Body‘ for Years; How Did Cops Miss Victims?“, *Plain Dealer*, 3. November 2009, <https://www.cbsnews.com/news/anthony-sowell-home-smelled-like-a-dead-body-for-years-how-did-cops-miss-victims/>.
- diese Zahl verschleierte allerdings: Steve Crabtree und Faith Nsubuga, „In U.S., 37 Prozent Do Not Feel Safe Walking at Night Near Home“, Gallup, 24. November 2014, <http://news.gallup.com/poll/179558/not-feel-safe-walking-night-near-home.aspx>.
- antimuslimischer Gewalt: Evan Soltas und Seth Stephens-Davidowitz, „The Rise of Hate Search“, *New York Times*, 12. Dezember 2015, www.nytimes.com/2015/12/13/opinion/sunday/the-rise-of-hate-search.html.
- ist hier entscheidend: Im Juni 2017 wurde eine Gruppe muslimischer Teenager von einem Autofahrer angegriffen. Sie und ihre Freundinnen versuchten sich in ihre nahe Moschee zu retten. Als eins der Mädchen, die 17-jährige Nabra Hassanen, dort nicht ankam, ließ die Polizei nach ihr suchen. Ein Foto von Hassanen, das in den Medien kursierte, stellt eine lebhaft junge Frau dar, die direkt in die Kamera lächelt und deren Gesicht von einem Kranz aus Snapchat-Blumen gerahmt ist. Noch am selben Tag wurde ihre Leiche gefunden; der 21-jährige Autofahrer, der bald darauf verhaftet wurde, hatte sie mit einem Baseballschläger totgeschlagen. Der Fall wurde als Gewalt im Straßenverkehr eingeordnet, und die Polizei lehnte es ab, das Geschehen als Hassverbrechen zu bezeichnen. Monate später kam ans Licht, dass der Mann sein Opfer außerdem vergewaltigt hatte. Dieser Mord geschah zwei Wochen nachdem in einem Restaurant in Illinois auf Video festgehalten wurde, wie ein Mann eine Gruppe junger Musliminnen anschrie: „Gottverdammte, beschissene, kamelfickende Fotzen!“, und einen Monat danach wurden in einem Zug in Portland, Oregon, zwei Männer erstochen, die versuchten, zwei Frauen, von denen eine ein Kopftuch trug, vor einem gegen den Islam geifernden Passagier zu beschützen. Stephanie Ramirez, „Man Faces Capital Rape, Murder Charges in Death of Muslim Teen Nabra Hassanen“, *USA Today*, 17. Oktober 2017, www.usatoday.com/story/news/nation-now/2017/10/17/murder-rape-charge-muslim-teen-death/771064001.
- „brutaler Hattrick“: Mona Eltahawy, „Don't Tell Me Nabra Hassanen's Murder Wasn't a Hate Crime“, *The Cut*, 19. Juni 2017, www.thecut.com/2017/06/nabra-hassanen-murder-hate-crime-mona-eltahawy.html.
- „Da wird mit zweierlei Maß gemessen“: Catherine MacKinnon, *Are Women Human?: And Other International Dialogues* (New York: Belknap Press, 2007).

- 210 Professorin an der University of California, Los Angeles: Nancy K. Dess, „Tend and Befriend“, *Psychology Today*, 1. September 2000, <https://www.psychologytoday.com/us/articles/200009/tend-and-befriend>.
- 211 sie seien Frauen angeboren: Daniel J. Canary und Tara M. Emmers-Sommer, *Sex and Gender Differences in Personal Relationships* (New York: Guilford Press, 1998).
- 211 eine Überlebensstrategie: Esther Inglis-Arkell, „Why Do We Smile and Laugh When We’re Terrified?“, *io9*, 7. Oktober 2013, <https://io9.gizmodo.com/why-do-we-smile-and-laugh-when-were-terrified-1441046376>.
- 211 von einer „anständigen“ Frau verträgt: Rachel Kimerling, Paige Ouimette und Jessica Wolfe, *Gender and PTSD* (New York: Guilford Press, 2002).
- 211 in egalitären Beziehungen: Janice M. Thompson, Valerie E. Whiffen und Jennifer A. Aube, „Does Self-Silencing Link Relationships and Depressive Symptoms?“, *Journal of Social and Personal Relationships* 18, Nr. 4 (August 2001): 503–16, <http://journals.sagepub.com/doi/pdf/10.1177/0265407501184004>.
- 212 „Problem mit deiner Wut“: Lundy Bancroft, *Why Does He Do That? Inside the Minds of Angry and Controlling Men* (New York: Berkeley Books, 2003).
- 213 selbst zu Täter*innen oder zu Opfern von Misshandlungen werden: „10 Startling Statistics About Children of Domestic Violence“, Childhood Domestic Violence Association, 21. Februar 2016, <https://cdv.org/2014/02/10-startling-domestic-violence-statistics-for-children>.
- 213 „Nebenwirkung“ häuslicher Gewalt: „Depression“, *Psychology Today*, 30. Januar 2018, <https://www.psychologytoday.com/basics/depression>.
- 213 Geschlechtergerechtigkeit und Chancengleichheit: Kweilin Ellingrud et al., *The Power of Parity: Advancing Women’s Equality in the United States* (New York: McKinsey Global Institute, April 2016), www.mckinsey.com/~media/McKinsey/Global%20Themes/Employment%20and%20Growth/The%20power%20of%20parity%20Advancing%20womens%20equality%20in%20the%20United%20States/MGI-Power-of-Parity-in-US-Full-report-April-2016.ashx.
- 213 Von den Müttern ohne festen Wohnsitz: US Department of Health and Human Services, „Domestic Violence and Homelessness: Statistics“ (2016), <https://www.acf.hhs.gov/fysb/resource/dv-homelessness-stats-2016>.
- 213 bei diesen Einrichtungen Hilfe suchten: *Domestic Violence Counts: 11th Annual Census Report*, (National Network to End Domestic Violence, 2017), https://nnedv.org/latest_update/11th-annual-census/.
- 214 zu 20 Jahren Haft verurteilt: „Florida Woman Sentenced to 20 Years in Controversial Warning Shot Case“, CNN, 11. Mai 2012, <http://edition.cnn.com/2012/05/11/justice/florida-stand-ground-sentencing>.
- 214 vor dem gewalttätigen Partner: Alex Campbell, „Battered, Bereaved, and Behind Bars“, *BuzzFeed*, 2. Oktober 2014, www.buzzfeed.com/alexcampbell/how-the-law-turns-battered-women-into-criminals.
- 215 durfte sie Anfang 2018 nach Hause zurück: Mariame Kaba und Colby Lenz, „Bresha Meadows Returns Home After Collective Organizing Efforts“, *Teen Vogue*, 4. April 2018, www.teenvogue.com/story/bresha-meadows-returns-home-after-collective-organizing-efforts; Whitney Kimball und Bresha Meadows, „Teen Domestic Abuse Victim Prosecuted for Her Father’s Death, Will Be Freed on Sunday“, *Jezebel*, 3. Februar 2018, <https://jezebel.com/bresha-meadows-teen-domestic-abuse-victim-prosecuted-f-1822693959>.
- 215 Männer, die weibliche Familienmitglieder ermorden: Megan Hamilton, „Sentences Are Lighter for Men Who Murder Female Partners: Study“, *Digital Journal*, 23. November 2015, <http://www.digitaljournal.com/news/crime/sentences-are-lighter-for-men-who-murder-female-partners-study/article/450197>; „Survivors of Abuse and Incarceration“, Correctional Association of New York, 30. Januar 2018, www.correctionalassociation.org/issue/domestic-violence; Anita Wadhvani, „Teen Killer’s Story Inspires Push to Change Tennessee Law“, *The Tennessean*, 5. Juli 2016, www.tennessean.com/story/news/crime/2016/06/30/ruling-offers-hope-teens-sentenced-life-but-not-tennessee/86247118.

Kapitel 7: Das Fass läuft über

- 219 Reinigungs- oder Verwaltungspersonal: Joan C. Williams, Katherine W. Phillips und Erika V. Hall, *Double Jeopardy? Gender Bias Against Women of Color in Science* (San Francisco: WorkLifeLaw, UC Hastings College of the Law, 2014), www.uchastings.edu/news/articles/2015/01/double-jeopardy-report.pdf.
- 220 als Zuarbeit zu der Forschung der Männer betrachtet: Heather Sarsons, „Gender Differences in Recognition for Group Work“ (working paper, Harvard University, Cambridge, MA, 4. November 2017), https://scholar.harvard.edu/files/sarsons/files/full_v6.pdf.
- 220 männlichen Kollegen zugeschrieben werden: Parul Sehgal, „Fighting Erasure“, *New York Times*, 2. Februar 2007, <https://www.nytimes.com/2016/02/07/magazine/the-painful-consequences-of-erasure.html>.
- 220 Männer zu zitieren: Silvia Knobloch-Westerwick und Carroll J. Glynn, „The Matilda Effect—Role Congruity Effects on Scholarly Communication“, *Communication Research* 40, Nr. 1 (Februar 2013): 3–26, <http://journals.sagepub.com/doi/full/10.1177/0093650211418339>.

- 220 Online-Forum für Ökonom*innen: Alice H. Wu, „Gender Stereotyping in Academia: Evidence from
Economics Job Market Rumors Forum“ (Abschlussarbeit am Princeton University Center for Health and
Well-Being, abrufbar über das Social Science Research Network, Dezember 2017),
[https://scholar.harvard.edu/alicewu/publications/gender-stereotyping-academia-evidence-economics-job-](https://scholar.harvard.edu/alicewu/publications/gender-stereotyping-academia-evidence-economics-job-market-rumors-forum)
[market-rumors-forum](https://scholar.harvard.edu/alicewu/publications/gender-stereotyping-academia-evidence-economics-job-market-rumors-forum).
- 221 warten, bis sie drangenommen werden: David Sadker, Myra Sadker und Karen R. Zittleman, *Still Failing at*
Fairness: How Gender Bias Cheats Girls and Boys in School and What We Can Do About It (New York:
Scribner, 2009).
- 221 neun- bis zehnmal mehr: A. Jule, *Gender, Participation and Silence in the Language Classroom: Sh-shushing*
the Girls (London: Palgrave Macmillan, 2003).
- 221 größere Wichtigkeit beimessen: Keela Keeping, „Shushing the Girls: Study Shows Boys Encouraged to Speak
While Girls Silenced in the Classroom“, Trinity Western University, 20. Juli 2015,
www8.twu.ca/about/news/general/2004/shushing-the-girls-study-shows-boys-encouraged-to-.html.
- 221 nicht nur ihren Leistungen: Sadker, Sadker und Zittleman, *Still Failing at Fairness*.
- 222 an Harvards juristischer Fakultät: Dev A. Patel, „In HLS Classes, Women Fall Behind“, *Harvard Crimson*, 8.
Mai 2013, www.thecrimson.com/article/2013/5/8/law-school-gender-classroom.
- 222 Im Sprechverhalten spiegeln sich: Peter Kunsmann, „Gender, Status and Power in Discourse Behavior of
Men and Women“, *Linguistik Online* 5, Nr. 1 (2000): www.linguistik-online.de/1_00/KUNSMANN.HTM.
- 222 aber das Geschlecht kommt stärker zum Tragen als der Status: Deborah Tannen, *Gender and Conversational*
Interaction (New York: Oxford University Press, 1993).
- 222 wohl aber ihren Ärztinnen: D. R. Rhoades et al., „Speaking and Interruptions During Primary Care Office
Visits“, *Family Medicine* 33, Nr. 7 (Juli/August 2001): 528–32,
www.stfm.org/Portals/49/Documents/FMPDF/FamilyMedicineVol33_Issue_7_Rhoades528.pdf.
- 223 einer der großen spürbaren Vorteile: Sarah Kaplan, „A Towering Legacy of Goodness: Ben Barres’s Fight for
Diversity in Science“, *Washington Post*, 28. Dezember 2017,
[https://www.washingtonpost.com/news/speaking-of-science/wp/2017/12/28/a-towering-legacy-of-](https://www.washingtonpost.com/news/speaking-of-science/wp/2017/12/28/a-towering-legacy-of-goodness-ben-barress-fight-for-diversity-in-science/?noredirect=on&utm_term=.62801a99d66f)
[goodness-ben-barress-fight-for-diversity-in-science/?noredirect=on&utm_term=.62801a99d66f](https://www.washingtonpost.com/news/speaking-of-science/wp/2017/12/28/a-towering-legacy-of-goodness-ben-barress-fight-for-diversity-in-science/?noredirect=on&utm_term=.62801a99d66f).
- 223 so oft geteilt wie Tweets von Frauen: Shea Bennett, „On Twitter, Men Are Retweeted Far More Than
Women (And You’re Probably Sexist, Too)“, *Adweek*, 31. Juli 2012, [http://www.adweek.com/digital/twee-q-](http://www.adweek.com/digital/twee-q-sexist-witter/?red=at)
[sexist-witter/?red=at](http://www.adweek.com/digital/twee-q-sexist-witter/?red=at).
- 223 „Zehn einfache Wörter, die jedes Mädchen lernen sollte“: Soraya Chemaly, „10 Simple Words Every Girl
Should Learn“, *Role Reboot*, 5. Mai 2014, [www.rolereboot.org/culture-and-politics/details/2014-05-10-](http://www.rolereboot.org/culture-and-politics/details/2014-05-10-simple-words-every-girl-learn)
[simple-words-every-girl-learn](http://www.rolereboot.org/culture-and-politics/details/2014-05-10-simple-words-every-girl-learn).
- 224 Diskussion über dasselbe Thema: Xiaoquan Zhao und Walter Gantz, „Disruptive and Cooperative
Interruptions in Prime-Time Television Fiction: The Role of Gender, Status, and Topic“, *Journal of*
Communication 53, Nr. 2 (Juni 2003): 347–62, [www.interruptions.net/literature/Zhao-](http://www.interruptions.net/literature/Zhao-JCommunication03.pdf)
[JCommunication03.pdf](http://www.interruptions.net/literature/Zhao-JCommunication03.pdf).
- 225 94 Prozent aller: *UN Women Sourcebook on Women, Peace and Security* (UN Women, 2012), p. 6, citing
Women’s Participation in Peace Negotiations: Connections Between Presence and Influence (UN Women,
2012), p. 2, <http://www.unwomen.org/en/what-we-do/peace-and-security/facts-and-figures#notes>.
- 226 überrepräsentiert wären: Lauren Bacon, „How Likely Is an All-Male Speakers List, Statistically Speaking? A
Mathematician Weighs In“, Lauren Bacon’s Curiosity Labs blog, 21. Oktober 2015,
www.laurenbacon.com/how-likely-is-an-all-male-speakers-list-statistically.
- 226 siedete keineswegs „spontan“: Tod Perry, „Twitter User Mansplains Physics to a Female Astronaut“, *Good*,
8. November 2017, www.good.is/articles/dude-manspains-in-space.
- 227 musste keine Qualifikationsnachweise vorlegen: Derek Hawkins, „Flight Attendant to Black Female Doctor:
„We’re Looking for Actual Physicians““, *Washington Post*, 14. Oktober 2016,
[www.washingtonpost.com/news/morning-mix/wp/2016/10/14/blatant-discrimination-black-female-](http://www.washingtonpost.com/news/morning-mix/wp/2016/10/14/blatant-discrimination-black-female-doctor-says-flight-crew-questioned-her-credentials-during-medical-emergency/)
[doctor-says-flight-crew-questioned-her-credentials-during-medical-emergency/](http://www.washingtonpost.com/news/morning-mix/wp/2016/10/14/blatant-discrimination-black-female-doctor-says-flight-crew-questioned-her-credentials-during-medical-emergency/); Tamika Cross, „I’m sure
many . . .“, Facebook, 9. Oktober 2016,
<https://www.facebook.com/tamika.cross.52/posts/658443077654049?pnref=story>.
- 227 sexistisches Peer-Review-Gutachten für eine ihrer Publikationen: Leon Jessen, „Why Did I Start the
#AddMaleAuthorGate Tag?“, Thoughts on Bioinformatics blog, 1. Mai 2015,
<https://leonjessen.wordpress.com/2015/05/01/why-did-i-start-the-addmaleauthorgate>.
- 227 „besseren Gesundheit und Ausdauer“: Cat Ferguson, „Women Scientists Share Their Awful Stories of Sexism
in Publishing“, *BuzzFeed*, 2. Mai 2015, [www.buzzfeed.com/catferguson/women-scientists-share-their-](http://www.buzzfeed.com/catferguson/women-scientists-share-their-stories-of-sexism-in-publishing)
[stories-of-sexism-in-publishing](http://www.buzzfeed.com/catferguson/women-scientists-share-their-stories-of-sexism-in-publishing).

- 228 19 Mal höher als bei Frauen: Deborah Bach, „Male Biology Students Consistently Underestimate Female Peers, Study Finds“, *UW News*, 11. Februar 2016, www.washington.edu/news/2016/02/11/male-biology-students-consistently-underestimate-female-peers-study-finds.
- 228 Ob sie deshalb wütend war: Maggie Fox, „Not Smart Enough? Men Overestimate Intelligence in Science Class Even When Grades Show Different, Men Overestimated Their Class Ranking“, *NBC News*, 4. April 2018, <https://www.nbcnews.com/news/amp/ncna862801>.
- 229 diese so genannten „Liberation Wrappers“ („Freiheitshüllen“): Rega Jha, „A Japanese Burger Chain Made Face Masks So Women Can Eat Burgers Elegantly“, *BuzzFeed*, 4. November 2014, www.buzzfeed.com/regajha/a-japanese-burger-chain-made-face-masks-so-women-can-eat-bur.
- 229 „moralischen Verfall unserer modernen Gesellschaft“: Agence France-Presse, „Turkish Deputy Prime Minister Says Women Should Not Laugh Out Loud“, *The Guardian* (US), 29. Juli 2014, www.theguardian.com/world/2014/jul/29/turkish-minister-women-laugh-loud-bulent-arinc.
- 229 „das hier ist eine wichtige Debatte“: Amanda Terkel, „Legislator Calls Out Her ‚White Male‘ Colleagues for Skipping Speeches By Women of Color“, *Huffington Post*, 4. April 2017, https://www.huffingtonpost.com/entry/melissa-hortman-white-male_us_58e3aed1e4b0d0b7e164c7cb.
- 230 „eine kreischende Exfrau“: Anna Dimond, „Limbaugh on Hillary Clinton: ‚She Sounds Like a Screeching Ex-Wife . . . Men Will Know What I Mean By This‘“, *Media Matters for America*, 10. Oktober 2007, www.mediamatters.org/research/2006/03/07/limbaugh-on-hillary-clinton-she-sounds-like-a-s/135031.
- 230 eine Frau ins Gesicht geschlagen zu haben: „Johnny Rotten Settles Suit Alleging He Punched a Woman in the Face“, *LA Weekly*, 3. Februar 2010, <http://www.laweekly.com/music/johnny-rotten-settles-suit-alleging-he-punched-a-woman-in-the-face-2406723>; Lars Brandle, „Johnny Rotten Outburst on Australian TV Brings an Apology“, *Billboard*, 12. April 2013, <https://www.billboard.com/articles/news/1557299/johnnys-rotten-outburst-on-australian-tv-brings-an-apology>.
- 230 „Mann redet, wird nicht unterbrochen“: Brandle, „Johnny’s Rotten Outburst on Australian TV Brings an Apology“.
- 231 *white supremacy* ein USA-weites Problem sei: Lindsey Ellefson, „Panelist to Symone Sanders in Fiery Debate: ‚Shut Up‘“, *CNN*, 14. August 2017, www.cnn.com/2017/08/14/us/cuccinelli-sanders-new-day-cnntv/index.html.
- 231 als weniger glaubwürdig empfinden: Andrew E. Taslitz, *Rape and the Culture of the Courtroom* (New York: New York University Press, 1999).
- 232 eine Staatsanwältin die Anklage vertritt: Christian B. May, „Anger in the Courtroom: The Effects of Attorney Gender and Emotion on Juror Perceptions“ (Doktorarbeit, Georgia Southern University, 2014), <http://digitalcommons.georgiasouthern.edu/cgi/viewcontent.cgi?article=1055&context=honors-theses>.
- 232 eher dazu, sie für schuldig zu halten: Meredith Bennett-Smith, „Male Jurors More Likely to Find Fat Women Guilty, Study Says“, *Huffington Post*, 14. Januar 2013, www.huffingtonpost.com/2013/01/14/male-jurors-assume-fat-women-guilty-study-weight-discrimination_n_2464728.html.
- 234 als die anderen Männer: Tonja Jacobi und Dylan Schweers, „Justice, Interrupted: The Effect of Gender, Ideology and Seniority at Supreme Court Oral Arguments“, *Virginia Law Review* 103, Nr. 7 (November 2017): 1379–496, www.virginialawreview.org/sites/virginialawreview.org/files/JacobiSchweers_Online.pdf.
- 232 Senatsanhörung zu seiner Nominierung 2017: Tonja Jacobi und Dylan Schweers, „Female Supreme Court Justices Are Interrupted More by Male Justices and Advocates“, *Harvard Business Review*, 11. April 2017, <https://hbr.org/2017/04/female-supreme-court-justices-are-interrupted-more-by-male-justices-and-advocates>.
- 233 eher Glauben zu schenken als Männern: Katy Steinmetz, „Study: Why We Think Women Are More Trustworthy Than Men“, *Time*, 13. Dezember 2010, <http://healthland.time.com/2010/12/13/study-why-we-think-women-are-more-trustworthy-than-men>.
- 233 Skepsis gegenüber ihren Aussagen noch verstärkt: Tess M. S. Neal, „Women as Expert Witnesses: A Review of the Literature“, *Behavioral Sciences & the Law* 32, Nr. 2 (März/April 2014): 164–79, <https://doi.org/10.1002/bsl.2113>.
- 233 von denen ihre Kollegen nicht betroffen sind: Kristin J. Anderson, *Modern Misogyny: Anti-Feminism in a Post-Feminist Era* (Oxford: Oxford University Press, 2015).
- 234 „insgesamt zweimal gebeten worden, das Manuskript einzusenden“: Catherine Nichols, „Homme de Plume: What I Learned Sending My Novel Out Under a Male Name“, *Jezebel*, 4. August 2015, <https://jezebel.com/homme-de-plume-what-i-learned-sending-my-novel-out-und-1720637627>.
- 234 in denen sich gängige Geschlechterstereotype widerspiegeln: Jane C. Hu, „The Overwhelming Gender Bias in *New York Times* Book Reviews“, *Pacific Standard Magazine*, 28. August 2017, <https://psmag.com/social-justice/gender-bias-in-book-reviews>.

- 235 „aus der Sicht einer Frau oder eines Mädchens“: Alison Flood, „Books About Women Less Likely to Win Prizes, Study Finds“, *The Guardian*, 1. Juni 2015, <https://www.theguardian.com/books/2015/jun/01/books-about-women-less-likely-to-win-prizes-study-finds>.
- 235 einen Mann an Bord zu haben, und sei es nur einen virtuellen: Valentina Zarya, „Venture Capital’s Funding Gender Gap Is Actually Getting Worse“, *Fortune*, 13. März 2017, <http://fortune.com/2017/03/13/female-founders-venture-capital>.
- 235 taufen ihn Keith Mann: John Paul Titlow, „These Women Entrepreneurs Created a Fake Male Cofounder to Dodge Startup Sexism“, *Fast Company*, 19. September 2017, www.fastcompany.com/40456604/these-women-entrepreneurs-created-a-fake-male-cofounder-to-dodge-startup-sexism.
- 235 was wiederum dazu führt, dass sie auf Kommissionsbasis weniger verdienen: „The Vicious Cycle of the Gender Pay Gap“, Knowledge@Wharton, 6. Juni 2012, <http://knowledge.wharton.upenn.edu/article/the-vicious-cycle-of-the-gender-pay-gap>.
- 236 Bewerbungen auf eine Stelle als Laborleitung: Corinne A. Moss-Racusin et al., „Science Faculty’s Subtle Gender Biases Favor Male Students“, *Proceedings of the National Academy of Sciences* (September 2012): 201211286, doi:10.1073/pnas.1211286109.
- 236 sogar als Unruhestifter eingestuft: Macrina Cooper-White, „When ‚Deshawn‘ and ‚Greg‘ Act Out in Class, Guess Who Gets Branded a Troublemaker“, *Huffington Post*, 17. April 2015, www.huffingtonpost.com/2015/04/17/black-students-troublemakers_n_7078634.html.
- 236 „Seien Sie geduldiger“: Kieran Snyder, „The Abrasiveness Trap: High-Achieving Men and Women Are Described Differently in Reviews“, *Fortune*, 26. August 2014, <http://fortune.com/2014/08/26/performance-review-gender-bias>.
- 237 der hostile (feindselige) und der benevolente (wohlmeinende): Peter Glick und Susan T. Fiske, „The Ambivalent Sexism Inventory: Differentiating Hostile and Benevolent Sexism“, *Journal of Personality and Social Psychology* 70, Nr. 3 (1996): 491–512, <http://citeseerx.ist.psu.edu/viewdoc/download;jsessionid=2C351E87A024847BB699D6CAA71E3631?doi=10.1.1.470.9865&rep=rep1&type=pdf>.
- 237 um ihre Kinder kümmern: Manuela Barreto und Naomi Ellemers, „The Burden of Benevolent Sexism: How It Contributes to the Maintenance of Gender Inequalities“, *European Journal of Social Psychology* 35, Nr. 5 (Oktober 2005): 633–42, <https://doi.org/10.1002/ejsp.270>.
- 237 Frauen sogar häufiger zu als andere Männer: Dana Dovey, „Not All Sexism Is Created Equal: Social Cues Predict Men’s Benevolent or Hostile Attitudes Toward Women“, *Medical Daily*, 11. März 2015, www.medicaldaily.com/not-all-sexism-created-equal-social-cues-predict-mens-benevolent-or-hostile-attitudes-325278.
- 238 aber es hat seinen Preis: Kathleen Connelly und Martin Heesacker, „Why Is Benevolent Sexism Appealing?“, *Psychology of Women Quarterly* 36, Nr. 4 (Dezember 2012): 432–43, <http://journals.sagepub.com/doi/abs/10.1177/0361684312456369>.
- 238 schutzbedürftige Wesen: Andrea L. Miller und Eugene Borgida, „The Separate Spheres Model of Gendered Inequality“, *PLOS ONE* 11, Nr. 1 (2016): e0147315, <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0147315>.
- 239 Selbstobjektifizierung und Selbstüberwachung: Rachel M. Calogero und John T. Jost, „Self-Subjugation Among Women: Exposure to Sexist Ideology, Self-Objectification, and the Protective Function of the Need to Avoid Closure“, *Journal of Personality and Social Psychology* 100, Nr. 2 (Februar 2011): 211–28, <https://doi.org/10.1037/a0021864>.
- 239 verändert also ihre kognitiven Prozesse: Benoit Dardenne, Muriel Dumont und Thierry Bollier, „Insidious Dangers of Benevolent Sexism: Consequences for Women’s Performance“, *Journal of Personality and Social Psychology* 93, Nr. 5 (November 2007): 64–79, <https://doi.org/10.1037/0022-3514.93.5.764>.
- 239 und legen ihnen, sofern sie dazu in der Lage sind, häufig Hindernisse in den Weg: Sreedhari D. Desai, Dolly Chugh und Arthur Brief, „The Organizational Implications of a Traditional Marriage: Can a Domestic Traditionalist By Night Be an Organizational Egalitarian By Day?“ (research paper 2013-99, University of North Carolina, Kenan-Flagler Business School, available at Social Science Research Network, März 2012), https://papers.ssrn.com/sol3/papers.cfm?abstract_id=2018259%20%20##.
- 239 gerade mal 0,06 Cent besitzen: Mariko Lin Chang, *Shortchanged: Why Women Have Less Wealth and What Can Be Done About It* (New York: Oxford University Press, 2010).
- 240 veranlassen Eheleute einzeln: Janet G. Stotsky, „How Tax Systems Treat Men and Women Differently“, *Finance & Development* 34, Nr. 1 (März 1997): 30–33, www.imf.org/external/pubs/ft/fandd/1997/03/pdf/stotsky.pdf.
- 240 50 Prozent des US-amerikanischen BIP: John C. Havens, „The GDP Is Sexist“, *Quartz*, 9. Januar 2018, <https://qz.com/1174944/the-gdp-is-sexist>.

- festlich grünem Klebeband: „Photographer Defends ‚Horrrifying‘ Awkward Family Photo“, News.com.au, 17. Dezember 2015, www.news.com.au/lifestyle/relationships/family-friends/photographer-criticised-over-image-where-females-have-their-mouths-taped-up/news-story/f98fcb5376ba15ea7dff36c49d18a7d4.
- noch höher als für weiße: Chris Matthews, „Here’s Why Women Pay More for Mortgages Than Men“, *Fortune*, 8. September 2016, <http://fortune.com/2016/09/08/study-finds-women-are-charged-higher-rates-for-mortgages>; Gillian B. White, „Why Blacks and Hispanics Have Such Expensive Mortgages“, *The Atlantic*, 25. Februar 2016, www.theatlantic.com/business/archive/2016/02/blacks-hispanics-mortgages/471024.
- wussten sie nichts anzufangen: Adam S. Miner, Arnold Milstein und Stephen Schueller, „Smartphone-Based Conversational Agents and Responses to Questions About Mental Health, Interpersonal Violence, and Physical Health“, *JAMA Internal Medicine* 176, Nr. 5 (Mai 2016): 619–25, <https://jamanetwork.com/journals/jamainternalmedicine/fullarticle/2500043>.
- Eine Sechstklässlerin: Madeline Messer, „I’m a 12-year-old Girl. Why Don’t the Characters in My Apps Look Like Me?“, *Washington Post*, 4. März 2015, <https://www.washingtonpost.com/posteverything/wp/2015/03/04/im-a-12-year-old-girl-why-dont-the-characters-in-my-apps-look-like-me/>.
- „Luxusartikel“ und werden entsprechend besteuert: Sarah Larimer, „The ‚Tampon Tax‘, Explained“, *Washington Post*, 8. Januar 2016, www.washingtonpost.com/news/wonk/wp/2016/01/08/the-tampon-tax-explained/.
- im Verständnis von Selbstverteidigung: Caroline Forell und Donna Matthews, *A Law of Her Own: The Reasonable Woman as a Measure of Man* (New York: NYU Press, 2000).
- „die Frauen hörten gar nicht wieder auf zu schreiben“: Clare Foran, „How to Design a City for Women“, *CityLab*, 21. Oktober 2016, www.citylab.com/transportation/2013/09/how-design-city-women/6739.
- wurden direkt auf dem Gelände errichtet: Ebd.
- über öffentliche Toiletten: Soraya Chemaly, „The Everyday Sexism of Women Waiting in Public Toilet Lines“, *Time*, 5. Januar 2015, <http://time.com/3653871/womens-bathroom-lines-sexist-potty-parity/>.
- für ein „Pinkelrecht“: „Ich gehe um sieben aus dem Haus und muss warten, bis ich wieder zurück bin – manchmal nach neun Stunden, manchmal nach zwölf. Ich kriege Bauchschmerzen, wenn ich es zurückhalte, aber was soll ich machen? Männer können überall hin, aber wohin soll ich als Frau?“ fragte Sarita, eine Köchin, in einem im Rahmen der Kampagne durchgeführten Interview 2014. Chhavi Sachdev, „Women in India Agitate for Their Right to Pee“, Public Radio International, 25. November 2015, <https://www.pri.org/stories/2014-11-25/women-india-agitate-their-right-pee>.
- bis 2011 keine Damentoilette in der Nähe der Abgeordnetenlobby: Nancy McKeon, „Women in the House Get a Restroom“, *Washington Post*, 28. Juli 2011, https://www.washingtonpost.com/lifestyle/style/women-in-the-house-get-a-restroom/2011/07/28/gIQAfgdwfl_story.html.
- „Es macht einen überempfindlich“: Robin Morgan, *Sisterhood Is Powerful* (New York: Vintage Books, 1970).
- ein bis zwei „wirmächtige“ sexistische: Janet K. Swim et al., „Everyday Sexism: Evidence for Its Incidence, Nature, and Psychological Impact from Three Daily Diary Studies“, *Journal of Social Issues* 57, Nr. 1 (Spring 2001): 31–53, <https://doi.org/10.1111/0022-4537.00200>.
- oder rassistische Vorfälle: Elizabeth Brondolo et al., „Coping with Racism: A Selective Review of the Literature and a Theoretical and Methodological Critique“, *Journal of Behavioral Medicine* 32, Nr. 1 (Februar 2009): 64–88, <https://doi.org/10.1007/s10865-008-9193-0>.
- Diskriminierungserfahrungen und negativen körperlichen und geistigen Folgen: Douglas Jacobs, „We’re Sick of Racism, Literally“, *New York Times*, 11. November 2017, <https://nytimes.com/2017/11/11/opinion/sunday/sick-of-racism-literally.html>.
- zeigen ausgeprägtes *self-silencing*: Nina Hansen und Kai Sassenberg, „Exploring the Self-Directed Anger of the Stigmatized“, *Group Processes & Intergroup Relations* 14, Nr. 6 (November 2011): 807–18, <http://journals.sagepub.com/doi/pdf/10.1177/1368430210392933>.
- posttraumatischen Belastungsstörung: Susan H. Berg, „Everyday Sexism and Posttraumatic Stress Disorder in Women: A Correlation Study“, *Violence Against Women* 12, Nr. 10 (Oktober 2006): 970–88, <http://journals.sagepub.com/doi/10.1177/1077801206293082>.
- lebensverändernde und -verkürzende Konsequenzen: Lisa Molix, „Sex Differences in Cardiovascular Health: Does Sexism Influence Women’s Health?“, *American Journal of the Medical Sciences* 348, Nr. 2 (August 2014): 153–55, <https://doi.org/10.1097/MAJ.0000000000000300>.
- wird weithin verdrängt: Rodney Clark et al., „Racism as a Stressor for African Americans: A Biopsychosocial Model“, *American Psychologist* 54, Nr. 10 (Oktober 1999): 805–16, www.isr.umich.edu/williams/All%20Publications/DRW%20pubs%201999/racism%20as%20a%20stressor%20for%20african%20americans.pdf; Bell Hooks, *Killing Rage: Ending Racism* (New York: Henry Holt, 1995).

- 249 Zusammenhang mit Stress und Erschöpfung: Andrea S. Kramer und Alton B. Harris, „Why Women Feel More Stress at Work“, *Harvard Business Review*, 4. August 2016, <https://hbr.org/2016/08/why-women-feel-more-stress-at-work>.
- 249 nicht in wirkungsvolles Handeln: Kristen Bellstrom, „Depressed? Anxious? Blame the Gender Pay Gap“, *Fortune*, 7. Januar 2016, <http://fortune.com/2016/01/07/depression-anxiety-pay-gap>.
- 250 Zu den Gründen für diese Diskrepanz zählen: Janet K. Swim und Lauri L. Hyers, „Excuse Me—What Did You Just Say?!: Women’s Public and Private Responses to Sexist Remarks“, *Journal of Experimental Social Psychology* 35, Nr. 1 (Januar 1999): 68–88, <https://doi.org/10.1006/jesp.1998.1370>.
- 250 hat das positive Konsequenzen: Cheryl R. Kaiser und Carol T. Miller, „Stop Complaining! The Social Costs of Making Attributions to Discrimination“, *Personality and Social Psychology Bulletin* 27, Nr. 2 (Februar 2001): 254–63, <http://journals.sagepub.com/doi/abs/10.1177/0146167201272010>.
- 250 ihre Wut zumeist gegen sich selbst richten: Dawn M. Szymanski et al., „Internalized Misogyny as a Moderator of the Link Between Sexist Events and Women’s Psychological Distress“, *Sex Roles* 61, Nr. 1–2 (Juli 2009): 101–9, <https://doi.org/10.1007/s11199-009-9611-y>.
- 250 Frustration als diejenigen, die sich nicht wehren: Janet K. Swim et al., „Self-Silencing to Sexism“, *Journal of Social Issues* 66, Nr. 3 (September 2010): 493–503, <https://doi.org/10.1111/j.1540-4560.2010.01658.x>; Lauri L. Hyers, „Resisting Prejudice Every Day: Exploring Women’s Assertive Responses to Anti-Black Racism, Anti-Semitism, Heterosexism, and Sexism“, *Sex Roles* 56, Nr. 1–2 (Januar 2007): 1–12, <https://doi.org/10.1111/j.1540-4560.2010.01658.x>.
- 250 ihre Meinung zum Machtungleichgewicht: Robin W. Simon und Kathryn Lively, „Sex, Anger and Depression“, *Social Forces* 88, Nr. 4 (Juni 2010): 1543–68, http://users.wfu.edu/simonr/pdfs/Simon_Lively%20Social%20Forces%202010.pdf.
- 251 unkontrollierte Wutanfälle: Christa Reiser, *Reflections on Anger: Women and Men in a Changing Society* (Westport, CT: Praeger, 2001).
- 251 „Selbstbewusstsein und Selbstwertgefühl“: Charlotte Krause Prozan, *Feminist Psychoanalytic Psychotherapy* (Northvale, NJ: Jason Aronson, 1992).
- 251 erfolgreich spielende Frauen“: Caitlin Dewey, „Men Who Harass Women Online Are Quite Literally Losers, New Study Finds“, *Washington Post*, 20. Juli 2015, www.washingtonpost.com/news/the-intersect/wp/2015/07/20/men-who-harass-women-online-are-quite-literally-losers-new-study-finds/.
- 251 „ich mich nicht wehren würde“: Lucy Waterlow, „Rape and Death Threats Are Common: Women Gamers Reveal the Vile Online Abuse They Receive Every Day from Men Who Say They Should ‚Get Back in the Kitchen‘“, *Daily Mail* (UK), 26. Februar 2016, www.dailymail.co.uk/femail/article-3454588/Women-gamers-reveal-vile-online-abuse-receive-DAY-men-say-kitchen.html.
- 252 Für Schwarze Frauen sind Sexismus und Rassismus: Moya Bailey, „Contesting Misogynoir: Black Women’s Digital Resistance in American Culture“, Northwestern University, 28. Februar 2018, <https://web.northeastern.edu/nulab/contesting-misogynoir-black-womens-digital-resistance-in-american-culture-with-moya-bailey>.

Kapitel 8: Ohne Worte

- 259 Generationen widerfuhr: epistemische Ungerechtigkeit: Miranda Fricker, *Epistemic Injustice: Power and the Ethics of Knowing* (New York: Oxford University Press, 2007).
- 261 John, Robert, oder William: Justin Wolfers, „Fewer Women Run Big Companies Than Men Named John“, *New York Times*, 2. März 2015, www.nytimes.com/2015/03/03/upshot/fewer-women-run-big-companies-than-men-named-john.html?_r=0.
- 261 sind wiederum 88 Prozent Weiße: Christy C. Bulkeley, „A Pioneering Generation Marked the Path for Women Journalists“, *Nieman Reports* 56, Nr. 1 (Spring 2002): 60–62, <http://niemanreports.org/articles/a-pioneering-generation-marked-the-path-for-women-journalists>.
- 261 Frauenanteil bei nur 17 Prozent: Maria Edstrom et al., „The Media Is a Male Business“, Nordic Information Center for Media and Communication Research (Nordicom), 26. Februar 2018, <http://nordicom.gu.se/en/latest/news/media-male-business>.
- 261 in der Tech-Branche wieder: In der Filmbranche in Hollywood stellen Männer 75 Prozent aller Produzenten, 80 Prozent der Cutter, 96 Prozent der Drehbuchschreiber und 95 Prozent der Regisseure. Von den kommerziell erfolgreichsten Filmen des Jahres 2015 entstanden nur 3,6 Prozent unter der Regie von Frauen und wurden 13,5 Prozent der Drehbücher von Frauen geschrieben. Eine Analyse der 800 umsatzstärksten Filme der Jahre 2007 bis 2015 ergab, dass darin zwei Drittel aller Sprechrollen männlich waren. Eine Studie aus dem Jahr 2017 hat gezeigt, dass ethnische Minderheiten nicht nur in sämtlichen Bereichen der Film- und Unterhaltungsindustrie unterrepräsentiert, sondern in manchen sogar noch weniger repräsentiert sind als früher. „Hollywood Equality: All Talk, Little Action“, USC Annenberg School for Journalism and

Communication, 23. März 2017, <https://annenbergh.usc.edu/news/faculty-research/hollywood-equality-all-talk-little-action>.

- 261 Marketingvorteilen und Reichweite: Shanley Kane, „Who Is Verified on Twitter, and Why Does It Matter?“ *Model View Culture*, 18. August 2016, <https://modelviewculture.com/news/who-is-verified-on-twitter-and-why-does-it-matter>.
- 262 gestaltet und interpretiert: *The Status of Women in the U.S. Media 2017* (New York: Women’s Media Center, 2017), www.womensmediacenter.com/reports/the-status-of-women-in-u.s.-media-2017.
- 262 es wären gleich viele Männer und Frauen zu sehen: Colleen DeBaise, „Making Hollywood Less Sexist, One Crowd Scene at a Time“, *Story Exchange*, 5. März 2015, <https://thestoryexchange.org/making-hollywood-sexist-crowd-scene-time>.
- 262 haben Zuhörer bereits das Gefühl, sie redeten mehr als die Männer: Anne Cutler und Donia R. Scott, „Speaker Sex and Perceived Apportionment of Talk“, *Applied Psycholinguistics* 11, Nr. 3 (September 1990): 253–72, <https://doi.org/10.1017/S0142716400008882>.
- 262 mit besonders starken Vorurteilen korreliert: Mark D. Alicke und Edward Largo, „The Role of Self in the False Consensus Effect“, *Journal of Experimental Social Psychology* 31, Nr. 1 (Januar 1995): 28–47, <https://doi.org/10.1006/jesp.1995.1002>; Leandre R. Fabrigar und Jon A. Krosnick, „Attitude Importance and the False Consensus Effect“, *Personality and Social Psychology Bulletin* 21, Nr. 5 (Mai 1995): 468–79, <http://journals.sagepub.com/doi/abs/10.1177/0146167295215005>; Lee Ross, David Greene und Pamela House, „The ‘False Consensus Effect’: An Egocentric Bias in Social Perception and Attribution Processes“, *Journal of Experimental Social Psychology* 13, Nr. 3 (Mai 1977): 279–301, www.kafaak.com/wp-content/uploads/2014/06/Ross-et-al-The-false-consensus-effect-an-egocentric-bias-in-social-perception-and-attribution-processes.pdf.
- 263 der einflussreiche Filmproduzent Harvey Weinstein: Isaac Chotiner, „Jodi Kantor on How She Broke the Harvey Weinstein Story“, *Slate*, 11. Oktober 2017, www.slate.com/articles/news_and_politics/interrogation/2017/10/ein_kantor_on_how_she_broke_the_harvey_weinstein_story.html.
- 263 sie persönlich und beruflich „vernichten“ würde: Ronan Farrow, „From Aggressive Overtures to Sexual Assault: Harvey Weinstein’s Accusers Tell Their Stories“, *New Yorker*, 23. Oktober 2017, <https://www.newyorker.com/news/news-desk/from-aggressive-overtures-to-sexual-assault-harvey-weinsteins-accusers-tell-their-stories>.
- 264 „Vergewaltigungszimmer“: Lisa Ryan, „Hip New York Restaurant Reportedly Had a ‘Rape Room’“, *The Cut*, 12. Dezember 2017, www.thecut.com/2017/12/mario-batali-spotted-pig-rape-room.html.
- 264 ein Rezept für Pizzateig-Zimtbrötchen: Emily Stewart, „Mario Batali’s Sexual Misconduct Apology Came with a Cinnamon Roll Recipe“, *Vox*, 16. Dezember 2017, www.vox.com/2017/12/16/16784544/mario-batali-cinnamon-roll-apology.
- 264 was dem Schauspieler Terry Crews widerfuhr: Adam B. Vary, „Actor Anthony Rapp: Kevin Spacey Made a Sexual Advance Toward Me When I Was 14“, *BuzzFeed*, 30. Oktober 2017, www.buzzfeed.com/adambvary/anthony-rapp-kevin-spacey-made-sexual-advance-when-i-was-14.
- 264 für eine Leihmutter angebot: Jessica Taylor, „Rep. Trent Franks to Resign from Congress After Discussing Surrogacy with Staffers“, NPR, 7. Dezember 2017, www.npr.org/2017/12/07/569291354/rep-trent-franks-to-resign-from-congress-after-asking-staffers-about-surrogacy.
- 265 sexistische Bemerkungen sowie Nötigungen: Angelique Chrisafis, „‘We Can No Longer Stay Silent’: Fury Erupts over Sexism in French Politics“, *The Guardian* (US), 13. Mai 2016, www.theguardian.com/world/2016/may/13/we-can-no-longer-stay-silent-fury-erupts-over-sexism-in-french-politics.
- 265 beim G20-Gipfel statt zur Hauptveranstaltung zum „Damenprogramm“ eingeladen wurde: Rowena Mason, „Harriet Harman Says Sexist Habits Still Rife in Parliament“, *The Guardian* (US), 31. Januar 2017, www.theguardian.com/politics/2017/jan/31/harriet-harman-sexist-habits-parliament-women-mps.
- 265 der ihre Auffassung nicht teilte: James Tapsfield, „Tory Grandee Sir Nicholas Soames Apologises After Making Barking Noises at Female SNP MP in the House of Commons“, *Daily Mail* (UK), 30. Januar 2017, www.dailymail.co.uk/news/article-4173134/Tory-grandee-sorry-BARKING-female-SNP-MP.html.
- 265 „die Scham und der Ärger wieder hochkochen“: Doha Madani, „Congresswoman Invites #MeToo Creator Tarana Burke to State of the Union“, *Huffington Post*, 11. Januar 2018, www.huffingtonpost.com/entry/jackie-speier-tarana-burke-metoo-state-of-the-union_us_5a57e7d9e4b0720dc4c594af.
- 265 über 20 Frauen: Eliza Relmen, „The 22 Women Who Have Accused Trump of Sexual Misconduct“, *Business Insider*, 21. Dezember 2017, <http://www.businessinsider.com/women-accused-trump-sexual-misconduct-list-2017-12>; Sarah Fitzpatrick und Tracy Connor, „Stormy Daniels Offers to Pay Back \$130,000 for Freedom

- to Speak About Trump“, NBC News, 12. März 2018, <https://www.nbcnews.com/news/us-news/stormy-daniels-offers-pay-back-130g-freedom-talk-trump-n855746>.
- 266 „Glaubst du, sie ist fickbar?“ Claudia Rosenbaum, „Harvey Weinstein Recast Lead Role Because She Wasn’t ,Fuckable‘, Director Says“, *BuzzFeed*, 17. Oktober 2017, <https://www.buzzfeed.com/claudiarosenbaum/harvey-weinstein-lead-role-recast>.
- 266 selbst durch andere Frauen: Debra Birnbaum, „Lena Dunham Apologizes for Defending ,Girls‘ Writer Accused of Sexual Assault“, *Variety*, 18. November 2017, <http://variety.com/2017/tv/news/lena-dunham-apology-girls-writer-murray-miller-1202618404/>.
- 266 Einschränkung: „für weiße Frauen“: Bethonie Butler, „Gabrielle Union on #MeToo: ,The Floodgates Have Opened for White Women‘“, *Washington Post*, 8. Dezember 2017, www.washingtonpost.com/news/arts-and-entertainment/wp/2017/12/08/gabrielle-union-on-metoo-the-floodgates-have-opened-for-white-women/.
- 267 eine breitere Öffentlichkeit: Moira Donegan, „I Started the Media Men List—My Name Is Moira Donegan“, *The Cut*, 10. Januar 2018, <https://www.thecut.com/2018/01/moira-donegan-i-started-the-media-men-list.html>.
- 268 über die strukturellen Auswirkungen seiner Übergriffe: Rebecca Carroll, „My Experience at *Charlie Rose* Went Beyond Sexism“, *Esquire*, 4. Dezember 2017, www.esquire.com/entertainment/tv/a13978884/charlie-rose-sexual-harassment-accuser-story.
- 269 „eine Form des Selbstschutzes“: Sarah Jeong, „When Whisper Networks Let Us Down“, *The Verge*, 21. Februar 2018, www.theverge.com/2018/2/21/17035552/sexual-assault-harassment-whisper-network-reporting-failure-marquis-boire.
- 269 Es kann schwerlich die Lösung sein: Katelyn Beaty, „A Christian Case Against the Pence Rule“, *New York Times*, 15. November 2017, <https://www.nytimes.com/2017/11/15/opinion/pence-rule-christian-graham.html>.
- 270 sich aus widerständigem Zorn speist: Alison Bailey, „On Anger, Silence and Epistemic Injustice“, *Royal Institute of Philosophy Supplement*, Nr. 84 (2018): 93-115, DOI: 10.1017/S1358246118000565.
- 273 „mich nicht einmal dazu bringen, zu flüstern: Ich auch.“: Tarana Burke, „The Inception“, *Just Be Inc.*, 12. März 2018, <http://justbeinc.wixsite.com/justbeinc/the-me-too-movement-cmm1>.
- 274 „auch vonseiten der Presse“: Ellen Pao, „Has Anything Really Changed for Women in Tech?“, *New York Times*, 16. September 2017, www.nytimes.com/2017/09/16/opinion/sunday/ellen-pao-sexism-tech.html.
- 274 unerwünschte Berührungen oder verbale sexuelle Avancen: University of California, „Living for Tips: Why Waitresses Put Up with Sexual Harassment“, *Slate*, 5. Februar 2015, www.slate.com/articles/news_and_politics/uc2/2015/05/why_waitresses_put_up_with_sexual_harassment.html; *Hands Off Pants On: Sexual Harassment in Chicago’s Hospitality Industry* (Chicago: Unite Here Local 1, Juli 2016), www.handsoffpantson.org/wp-content/uploads/HandsOffReportWeb.pdf.
- 275 sexuell belästigt worden waren: Kathryn B. H. Clancy et al., „Survey of Academic Field Experiences (SAFE): Trainees Report Harassment and Assault“, *PLOS ONE* 9, Nr. 7 (Juli 2014): e102172, <https://doi.org/10.1371/journal.pone.0102172>.
- 275 wechselt aufgrund solcher Vorfälle ihre Arbeitsstelle: Bryce Covert, „Sexual Harassment Will Change Your Career Forever“, *The Cut*, 24. Oktober 2017, www.thecut.com/2017/10/sexual-harassment-affects-women-career.html.
- 275 aller Fälle nicht gemeldet werden: Chai R. Feldblum und Victoria A. Lipnic, *Select Task Force on the Study of Harassment in the Workplace* (Washington, DC: US Equal Employment Opportunity Commission, Juni 2016), www.eeoc.gov/eeoc/task_force/harassment/upload/report.pdf.
- 275 von 75 Prozent aus: Tara Golshan, „Study Finds 75 Percent of Work-place Harassment Victims Experienced Retaliation When They Spoke Up“, *Vox*, 15. Oktober 2017, www.vox.com/identities/2017/10/15/16438750/weinstein-sexual-harassment-facts.
- 275 ob und wie die betroffene: Louise F. Fitzgerald, Suzanne Swan und Karla Fischer, „Why Didn’t She Just Report Him? The Psychological and Legal Implications of Women’s Responses to Sexual Harassment“, *Journal of Social Issues* 51, Nr. 1 (Spring 1995): 117–38, <https://doi.org/10.1111/j.1540-4560.1995.tb01312.x>.
- 275 ihre Arbeitsbedingungen verbessern wollen: Rich Yeselson, „The Decline of Labor, the Increase in Inequality“, *Talking Points Memo*, zuletzt abgerufen am 23. Februar 2018, <http://talkingpointsmemo.com/features/marchtoinequality/onedeclineoflabor>.
- 276 setzt sich für eine Verbesserung der Gesetzeslage ein: „Times Up“, *Times Up Now*, 23. Februar 2018, www.timesupnow.com.

- 276 toxisch und von Aggressionen geprägt: Alice H. Wu, „Gender Stereotyping in Academia: Evidence from Economics Job Market Rumors Forum“ (Abschlussarbeit, University of California, Berkeley, August 2017), abrufbar unter www.dropbox.com/s/v6q7gfcbv9feef5/Wu_EJMR_paper.pdf?dl=0; Valerie Aurora und Leigh Honeywell, „The Al Capone Theory of Sexual Harassment“, Valerie Aurora blog, 18. Juli 2017, <https://blog.valerieaurora.org/2017/07/18/the-al-capone-theory-of-sexual-harassment>; Rick Rojas, „Columbia Professor Files Sexual Harassment Suit Against University“, *New York Times*, 23. März 2016, www.nytimes.com/2016/03/24/nyregion/columbia-professor-files-sexual-harassment-suit-against-university.html.
- 277 „vorübergehend mächtig sind – und sehr, sehr gefährlich“: Caitin Flanagan, „The Humiliation of Aziz Ansari“, *The Atlantic*, 14. Januar 2018, www.theatlantic.com/entertainment/archive/2018/01/the-humiliation-of-aziz-ansari/550541.
- 277 entspann sich eine hitzige Debatte: Katie Way, „I Went on a Date with Aziz Ansari. It Turned into the Worst Night of My Life“, *Babe*, 13. Januar 2018, <https://babe.net/2018/01/13/aziz-ansari-28355>.
- 278 ist nicht haltbar: Rachael O’Byrne, Susan Hansen und Mark Rapley, „If a Girl Doesn’t Say ‚No‘ . . . : Young Men, Rape, and Claims of ‚Insufficient Knowledge‘“, *Journal of Community & Applied Social Psychology* 18, Nr. 3 (Mai/Juni 2008): 168–93, <https://doi.org/10.1002/casp.922>.
- 280 „dass wir so wenig zu verlieren haben“: Ijeoma Oluo, „Does This Year Make Me Look Angry?“, *Elle*, 11. Januar 2018, www.elle.com/culture/career-politics/a15063942/ijeoma-oluo-women-and-rage-2018.
- 281 „Seine Überzeugung, dass ich gelogen hätte“: Kyle Swenson, „Abuse Survivor Confronts Gymnastics Doctor: ‚I Have Been Coming for You for a Long Time‘“, *Washington Post*, 17. Januar 2018, <https://www.washingtonpost.com/news/morning-mix/wp/2018/01/17/ive-been-coming-for-you-for-a-long-time-abuse-survivor-confronts-gymnastics-doctor/>.
- 281 „Die Hölle selbst wütet nicht“: Des Bieler, „Here Are the Larry Nasser Comments That Drew Gasps in the Courtroom“, *Washington Post*, 24. Januar 2018, <https://www.washingtonpost.com/news/early-lead/wp/2018/01/24/here-are-the-larry-nassar-comments-that-drew-gasps-in-the-courtroom/?noredirect=on>.
- 281 wurde von drei Richterinnen geleitet: Kimberly Curtis, „Three Female Judges Just Made History by Convicting a Commander for Rapes Committed by His Troops“, *UN Dispatch*, 21. März 2016, www.undispatch.com/three-female-judges-just-made-history-by-convicting-a-commander-for-rapes-committed-by-his-troops.
- 283 „eine Beleidigung für mich und sämtliche Frauen“: Katie J. M. Baker, „Here Is the Powerful Letter the Stanford Victim Read Aloud to Her Attacker“, *BuzzFeed*, 3. Juni 2016, www.buzzfeed.com/katiejmbaker/heres-the-powerful-letter-the-stanford-victim-read-to-her-ra.
- 284 Regierungsmitgliedern und Expartner*innen: Max Fisher, „Intimate Video Emerges, Again, of Reporter Investigating Azerbaijan President’s Family“, *Washington Post*, 7. August 2013, www.washingtonpost.com/news/worldviews/wp/2013/08/07/intimate-video-emerges-again-of-reporter-investigating-azerbaijan-presidents-family/.
- 284 über 70 Millionen: Becky Gardiner et al., „The Dark Side of Guardian Comments“, *The Guardian*, 12. April 2016, <https://www.theguardian.com/technology/2016/apr/12/the-dark-side-of-guardian-comments>.
- 284 68 Prozent der Artikel: „How Women Make the Front Page in Britain: Get the Full Data“, *The Guardian*, <https://www.theguardian.com/news/datablog/2012/oct/15/women-newspapers-front-pages>.
- 285 eine Plastiktüte in den Rachen: Justin Jouvenal, „Before Death of Student, an Altercation with Her Roommate“, *Washington Post*, 7. Mai 2015, https://www.washingtonpost.com/local/crime/before-death-of-student-an-altercation-with-her-roommate/2015/05/07/276ea926-f4f1-11e4-b2f3-af5479e6bbdd_story.html.
- 286 „der in der Computerspielbranche grassiert“: Mark Serrels, „What Anita Sarkeesian Couldn’t Say at the Sydney Opera House“, *Kotaku*, 10. März 2015, video, 4:37, www.kotaku.com.au/2015/03/what-anita-sarkeesian-couldnt-say-at-the-sydney-opera-house.
- 288 neutrale öffentliche Sphäre den Männern: Maeve Duggan, „Men, Women Experience and View Online Harassment Differently“, Pew Research Center, 14. Juli 2017, www.pewresearch.org/fact-tank/2017/07/14/men-women-experience-and-view-online-harassment-differently.
- 288 weil sie mit Drohungen und Gewalttaten rechnen: Alana Barton und Hannah Storm, *Violence and Harassment Against Women in the News Media: A Global Picture* (Washington, DC: International Women’s Media Foundation; London: International News Safety Institute, 10. März 2014), <https://www.iwmf.org/wp-content/uploads/2014/03/Violence-and-Harassment-against-Women-in-the-News-Media.pdf>.
- 288 in den Staatsparlamenten im Schnitt 24 Prozent: „Women in the U.S. Congress 2018“, Center for American Women and Politics, zuletzt abgerufen am 23. Februar 2018, www.cawp.rutgers.edu/women-us-congress-2018.

288 auf Platz 104 gerutscht: Soo Oh und Sarah Kliff, „The US Is Ranked 104th in Women’s Representation in
Government“, *Vox*, 8. März 2017, www.vox.com/identities/2017/3/8/14854116/women-representation.

288 beides neue Rekorde: Richard Keen und Richard Cracknell, „Women in Parliament and Government“
(briefing paper SN01250, House of Commons Library, 12. Februar 2018),
<http://researchbriefings.parliament.uk/ResearchBriefing/Summary/SN01250>.

289 „Missachtung der parlamentarischen Regeln“: Marina Koren, „Anger in New Zealand’s Parliament“, *The
Atlantic*, 11. November 2015, www.theatlantic.com/international/archive/2015/11/new-zealand-parliament-sexual-assault/415371.

289 und das toxische Schocksyndrom: Jimmy Jenkins, „‘Pads and Tampons and the Problems with Periods’: All-
Male Committee Hears Arizona Bill on Feminine Hygiene Products in Prison“, *KJZZ*, 5. Februar 2018,
<https://kjzz.org/content/602963/%E2%80%98pads-and-tampons-and-problems-periods-all-male-committee-hears-arizona-bill-feminine>.

290 auch kostenlose Tampons oder Binden erhalten: Miranda Larbi, „Why Hundreds of Teens Marched on
Westminster for Free Periods“, *Metro*, 21. Dezember 2017, <http://metro.co.uk/2017/12/21/hundreds-teens-marched-westminster-free-periods-7176619>.

290 sie mehr als 40 Mal: Sam Reichman und Jessica Winter, „Watch: Every Single Time a Republican Interrupted
the President of Planned Parenthood“, *Slate*, 29. September 2015,
[www.slate.com/blogs/xx_factor/2015/09/29/house_committee_hearing_on_planned_parenthood_every_s](http://www.slate.com/blogs/xx_factor/2015/09/29/house_committee_hearing_on_planned_parenthood_every_single_time_a_republican.html)
[ingle_time_a_republican.html](http://www.slate.com/blogs/xx_factor/2015/09/29/house_committee_hearing_on_planned_parenthood_every_single_time_a_republican.html).

290 nicht höflich genug gewesen: Katie Rogers, „Kamala Harris Is (Again) Interrupted While Pressing a Senate
Witness“, *New York Times*, 13. Juni 2017, www.nytimes.com/2017/06/13/us/politics/kamala-harris-interrupted-jeff-sessions.html?_r=0.

291 Die Netzöffentlichkeit war begeistert: Christine Emba, „‘Reclaiming My Time’ Is Bigger Than Maxine
Waters“, *Washington Post*, 1. August 2017, <https://www.washingtonpost.com/blogs/post-partisan/wp/2017/08/01/reclaiming-my-time-is-bigger-than-maxine-waters/>.

291 „bei der Arbeit und anderswo“: Tamara Lush, „For Many Women, Watching Trump Interrupt Clinton 51
Times Was Unnerving but Familiar“, *PBS*, 27. September 2016, www.pbs.org/newshour/politics/for-many-women-watching-trump-interrupt-clinton-51-times-was-unnerving-but-familiar.

292 „Glaubwürdigkeit als Abgeordnete“: Gayle Goldin, „Why Speaking Out Against Sexual Harassment Backfires
for Women in Office“, *Glamour*, 20. November 2017, www.glamour.com/story/rhode-island-senator-gayle-goldin-why-speaking-out-against-sexual-harassment-backfires-for-women-in-office.

292 „immer wieder und wieder und wieder“: Azmina Dhrodia, „Unsocial Media: Tracking Twitter Abuse Against
Women MPs“, *Medium*, 4. September 2017, <https://medium.com/@AmnestyInsights/unsocial-media-tracking-twitter-abuse-against-women-mps-fc28aeca498a>.

292 an Abbott gerichtet waren: Ebd.

292 freie Meinungsäußerung von Frauen in der Öffentlichkeit: Lizzy Davies, „Laura Boldrini: The Italian Politician
Rising Above the Rape Threats“, *The Guardian*, 9. Februar 2014,
<https://www.theguardian.com/politics/2014/feb/09/laura-boldrini-italian-politician-rape-threats>.

292 „kapierte“, wie es sich anfühlte: Elisabetta Povoledo, „Slurs Against Italy’s First Black National Official Spur
Debate on Racism“, *New York Times*, 22. Juni 2013, www.nytimes.com/2013/06/23/world/europe/slurs-against-italys-first-black-national-official-spur-debate-on-racism.html.

293 wurde unter Polizeischutz gestellt: Erica C. Barnett, „What Happens When Female Politicians Try to Stand
Up to Sports Fans“, *The Atlantic*, 21. Mai 2016, www.theatlantic.com/politics/archive/2016/05/seattle-sonics-arena-harassment/483743.

293 das Duo McCain/Palin: Nathan A. Heflick und Jamie L. Goldenberg, „Objectifying Sarah Palin: Evidence That
Objectification Causes Women to Be Perceived as Less Competent and Less Fully Human“, *Journal of
Experimental Social Psychology* 45 (2009): 598–601.

294 „von gesellschaftlichen Machtpositionen“: Lizzy Davies, „Julia Gillard Speech Prompts Dictionary to Change
,Misogyny’ Definition“, *The Guardian* (US), 17. Oktober 2012,
www.theguardian.com/world/2012/oct/17/julia-gillard-australia-misogyny-dictionary.

294 wächst weiter: „Digging into Data on the Gender Digital Divide“, World Wide Web Foundation, 31. Oktober
2016, <https://webfoundation.org/2016/10/digging-into-data-on-the-gender-digital-divide>.

295 „am Freitagabend in einem Rape culture-Tweet“: Andrea Grimes, „To the Men Who Are Not Responsible for
My Problem“, *Medium*, 10. November 2017, <https://medium.com/@andreagrimes/to-the-men-who-are-not-responsible-for-my-problem-e6dfb5b0eeb4>.

296 „Das beschäftigt einen“: @Gildedspine, „On #YesAllWomen One Year Later“, *The Toast*, 5. Mai 2015,
<http://the-toast.net/2015/05/26/yesallwomen-one-year-later/>.

Kapitel 9: Mechanismen der Verleugnung

- 299 sich primär gegen Frauen richten: Molly Dragiewicz und Ruth M. Mann, „Special Edition: Fighting
Feminism—Organised Opposition to Women’s Rights: Guest Editors’ Introduction“, *International Journal for
Crime, Justice and Social Democracy* 5, Nr. 2 (2016), 1–5,
<https://www.crimejusticejournal.com/article/view/313/255>.
- 300 Zusammenschlüssen von Männern: Talia Lavin, „Someone Please Tell the Times That Incels Are Terrorists“,
Village Voice, 3. Mai 2018, [https://www.villagevoice.com/2018/05/03/the-harpy-someone-please-tell-the-](https://www.villagevoice.com/2018/05/03/the-harpy-someone-please-tell-the-times-that-incels-are-terrorists/)
times-that-incels-are-terrorists/.
- 302 dessen Schwester sei „verdammte heiß“: Darrell Etherington und Josh Constine, „Rap Genius Drops Co-
Founder Following Elliot Rodger Manifesto Annotations“, *TechCrunch*, 26. Mai 2014,
[https://techcrunch.com/2014/05/26/rap-genius-co-founder-resigns-following-elliott-rodger-manifesto-](https://techcrunch.com/2014/05/26/rap-genius-co-founder-resigns-following-elliott-rodger-manifesto-annotations)
annotations.
- 303 etwas Natürliches, Unabänderliches ist: Kim Parker, Juliana Menasce Horowitz und Renee Stepler, „On
Gender Differences, No Consensus on Nature vs. Nurture“, Pew Research Center’s Social & Demographic
Trends Project, 5. Dezember 2017, [www.pewsocialtrends.org/2017/12/05/on-gender-differences-no-](http://www.pewsocialtrends.org/2017/12/05/on-gender-differences-no-consensus-on-nature-vs-nurture)
consensus-on-nature-vs-nurture.
- 303 im Hinblick auf Aufstiegschancen und Fairness gebessert: Alexis Krivkovich et al., *Women in the Workplace
2017* (New York: McKinsey & Company, 2017), [www.mckinsey.com/global-themes/gender-](http://www.mckinsey.com/global-themes/gender-equality/women-in-the-workplace-2017)
equality/women-in-the-workplace-2017.
- 304 begabt, qualifiziert und kompetent: Ian M. Handley et al., „Quality of Evidence Revealing Subtle Gender
Biases in Science Is in the Eye of the Beholder“, *Proceedings of the National Academy of Sciences of the
United States of America* 112, Nr. 43 (Oktober 2015): 13201–6,
www.pnas.org/content/112/43/13201.full.pdf.
- 304 zweifelten an ihrer Relevanz: Laurel Raymond, „Even with Hard Evidence of Gender Bias in STEM Fields,
Men Don’t Believe It’s Real“, *ThinkProgress*, 19. Oktober 2015, [https://thinkprogress.org/even-with-hard-](https://thinkprogress.org/even-with-hard-evidence-of-gender-bias-in-stem)
evidence-of-gender-bias-in-stem.
- 304 Männern waren nur 6 Prozent: Kim Parker und Cary Funk, „Gender Discrimination Comes in Many Forms for
Today’s Working Women“, Pew Research Center, 14. Dezember 2017, [www.pewresearch.org/fact-](http://www.pewresearch.org/fact-tank/2017/12/14/gender-discrimination-comes-in-many-forms-for-todays-working-women)
tank/2017/12/14/gender-discrimination-comes-in-many-forms-for-todays-working-women.
- 305 Erfahrungen mit Sexismus oder Gewalt: Octavia Calder-Dawe und Nicola Gavey, „Jekyll and Hyde Revisited:
Young People’s Constructions of Feminism, Feminists and the Practice of ‚Reasonable Feminism‘“, *Feminism
& Psychology* 26, Nr. 4 (November 2016): 487–507, <https://doi.org/10.1177/0959353516660993>.
- 306 schwieriger geworden: Michael Kimmel, „Has a Man’s World Become a Woman’s Nation?“, *Shriver Report*,
11. September 2009, <http://shriverrreport.org/has-a-mans-world-become-a-womans-nation>.
- 306 Erektionsstörungen und Depressionen: Jena McGregor, „The Curious Political Effect of Men Losing Their
Breadwinner Role“, *Washington Post*, 21. April 2017, [www.washingtonpost.com/news/on-](http://www.washingtonpost.com/news/on-leadership/wp/2017/04/21/the-curious-political-effect-of-men-losing-their-breadwinners-role)
leadership/wp/2017/04/21/the-curious-political-effect-of-men-losing-their-breadwinners-role.
- 310 waren es nur 49 Prozent: „All the Single Ladies: 61 Prozent of Women in the UK Are Happy to Be Single,
Compared to 49 Prozent of Men“, *Mintel*, 13. November 2017, [www.mintel.com/press-centre/social-and-](http://www.mintel.com/press-centre/social-and-lifestyle/all-the-single-ladies-61-of-women-in-the-uk-are-happy-to-be-single-compared-to-49-of-men)
lifestyle/all-the-single-ladies-61-of-women-in-the-uk-are-happy-to-be-single-compared-to-49-of-men.
- 310 feste Beziehungen zu meiden: Olivia Rudgard, „Women Prefer Being Single—Because Relationships Are
Hard Work, Research Suggests“, *The Telegraph* (UK), 11. November 2017,
www.telegraph.co.uk/news/2017/11/11/women-prefer-single-relationships-hard-w.
- 310 Klugheit, Ehrgeiz und Unabhängigkeit: Maya Dusenbery, „Men Want Sweet Wives and Independent
Daughters“, *Pacific Standard*, 11. Mai 2015, [https://psmag.com/social-justice/in-this-economy-we-could-all-](https://psmag.com/social-justice/in-this-economy-we-could-all-use-a-wife)
use-a-wife.
- 311 Je mehr jemand mit der SSI übereinstimmt: Andrea L. Miller und Eugene Borgida, „The Separate Spheres
Model of Gendered Inequality“, *PLOS ONE* 11, Nr. 1 (2016): e0147315,
<https://doi.org/10.1371/journal.pone.0147315>; Marianne Bertrand, Emir Kamenica und Jessica Pan,
„Gender Identity and Relative Income Within Households“, *Quarterly Journal of Economics* 130, Nr. 2 (Mai
2015): 571–614, <https://doi.org/10.1093/qje/qjv001>.
- 311 schlechter in sozialen Fähigkeiten: Anne M. Koenig und Alice H. Eagly, „Stereotype Threat in Men on a Test
of Social Sensitivity“, *Sex Roles* 52, Nr. 7–8 (April 2005): 489–96, [https://doi.org/10.1007/s11199-005-3714-](https://doi.org/10.1007/s11199-005-3714-x)
x.
- 311 „das werdet ihr ernten“: Eric Bonsang, Vegard Skirbekk und Ursula M. Staudinger, „As You Sow, So Shall You
Reap: Gender-Role Attitudes and Late-Life Cognition“, *Psychological Science* 28, Nr. 9 (September 2017):
1201–13, <https://doi.org/10.1177/0956797617708634>.

- 312 Schwarze oder andere Minderheitsgruppen: Don Gonyea, „Majority of White Americans Say They Believe
Whites Face Discrimination“, NPR, 24. Oktober 2017, www.npr.org/2017/10/24/559604836/majority-of-white-americans-think-theyre-discriminated-against.
- 312 „motivierter, systemrechtfertigender Ideologie“: Miller und Borgida, „The Separate Spheres Model of
Gendered Inequality“.
- 312 das eigene Selbst- und Weltbild: John T. Jost, Mahzarin R. Banaji und Brian A. Nosek, „A Decade of System
Justification Theory: Accumulated Evidence of Conscious and Unconscious Bolstering of the Status Quo“,
Political Psychology 25, Nr. 6 (Dezember 2004): 881–919, <https://doi.org/10.1111/j.1467-9221.2004.00402.x>; Melvin J. Lerner, *The Belief in a Just World: A Fundamental Delusion* (New York: Plenum Press, 1980). Das Konzept der Systemrechtfertigung (System Justification) wurde Mitte der Neunzigerjahre von John T. Jost und Mahzarin R. Banaji entwickelt. Es ist seinerseits stark von Melvin Lernalen Ausführungen zum Gerechte-Welt-Glauben (Just World Theory) aus den 1960er Jahren beeinflusst.
- 312 für ihr Unglück: Jost, Banaji und Nosek, „A Decade of System Justification Theory“.
- 313 Verleugnung eine wichtige psychologische Funktion hat: John T. Jost und Orsolya Hunyady, „The Psychology
of System Justification and the Palliative Function of Ideology“, *European Review of Social Psychology* 13,
Nr. 1 (2003): 111–53, <https://doi.org/10.1080/10463280240000046>.
- 313 Ärger über ungerechte Zustände: Virginia Eatough, Jonathan A. Smith und Rachel Shaw, „Women, Anger
and Aggression: An Interpretative Phenomenological Analysis“, *Journal of Interpersonal Violence* 23, Nr. 12
(Dezember 2008): 1767–99, <https://doi.org/10.1177/0886260508314932>.
- 314 eindeutig Nachteile einbringt: Jacqueline Yi, „The Role of Benevolent Sexism in Gender Inequality“, *Applied
Psychology OPUS* (Spring 2015), <https://steinhardt.nyu.edu/appsyh/opus/issues/2015/spring/yi>.
- 314 verstörender oder verängstigender Informationen: Chris G. Sibley, Marc S. Wilson und John Duckitt,
„Antecedents of Men’s Hostile and Benevolent Sexism: The Dual Roles of Social Dominance Orientation and
Right-Wing Authoritarianism“, *Personality and Social Psychology Bulletin* 33, Nr. 2 (Februar 2007): 160–72,
<https://doi.org/10.1177/0146167206294745>.
- 315 bevorzugte Gesellschaftsordnung: Dan M. Kahan et al., „Culture and Identity-Protective Cognition: Explaining
the White Male Effect in Risk Perception“, *Journal of Empirical Legal Studies* 4, Nr. 3 (November 2007): 465–
505, <https://doi.org/10.1111/j.1740-1461.2007.00097.x>.
- 315 über ihre persönliche Gleichstellung: Peter Glick und Susan T. Fiske, „An Ambivalent Alliance: Hostile and
Benevolent Sexism as Complementary Justifications for Gender Inequality“, *American Psychologist* 56, Nr. 2
(2001): 109–18, <https://dx.doi.org/10.1037/0003-066X.56.2.109>; siehe auch Peter Glick und Susan T. Fiske,
„The Ambivalent Sexism Inventory: Differentiating Hostile and Benevolent Sexism“, *Journal of Personality
and Social Psychology* 70, Nr. 3 (März 1996): 491–512, <http://psycnet.apa.org/buy/1996-03014-006>.
- 315 Verleugnung beruht selten auf Argumenten oder Fakten: Katherine Stroebe et al., „Is the World a Just
Place? Countering the Negative Consequences of Pervasive Discrimination by Affirming the World as Just“,
British Journal of Social Psychology 50, Nr. 3 (September 2011): 484–500,
www.manuelabarreto.com/docs/Stroebe_DovidioBarreto_Ellemers_John_2011.pdf.
- 316 Bevölkerungsgruppen mit einem niedrigeren Status: Anna Olofsson und Saman Rashid, „The White (Male)
Effect and Risk Perception: Can Equality Make a Difference?“, *Risk Analysis* 31, Nr. 6 (Juni 2011): 1016–32,
<https://doi.org/10.1111/j.1539-6924.2010.01566.x>.
- 316 gesellschaftliche Bedeutung von männlicher Täterschaft: G. Tendayi Viki und Dominic Abrams, „But She
Was Unfaithful: Benevolent Sexism and Reactions to Rape Victims Who Violate Traditional Gender Role
Expectations“, *Sex Roles* 47, Nr. 5–6 (September 2002): 289–93, <https://doi.org/10.1023/A:1021342912248>.
- 317 auf Diskriminierungserfahrungen mit Schweigen und Depressionen reagieren: Mindi D. Foster und E. Micha
Tsarfati, „The Effects of Meritocracy Beliefs on Women’s Well-Being After First-Time Gender
Discrimination“, *Personality and Social Psychology Bulletin* 31, Nr. 12 (Dezember 2005): 1730–38,
<https://doi.org/10.1177/0146167205278709>.
- 318 die wütendsten Menschen in den USA: „American Rage: The *Esquire*/NBC News Survey“, *Esquire*, 3. Januar
2016, www.esquire.com/news-politics/a40693/american-rage-nbc-survey.
- 318 derselben menschlichen Emotion: Rachael E. Jack, Oliver G. B. Garrod und Philippe G. Schyns, „Dynamic
Facial Expressions of Emotion Transmit an Evolving Hierarchy of Signals over Time“, *Current Biology* 24, Nr.
2 (Januar 2014): 187–92, <https://doi.org/10.1016/j.cub.2013.11.064>.
- 319 „Ich weiß, wo sie war“: Michael Richardson, „The Disgust of Donald Trump“, *Continuum* 31, Nr. 6 (2017):
747–56, doi:10.1080/10304312.2017.1370077.
- 319 die Muttermilch abpumpen wollte „disgusting“: Jeremy Diamond, „Lawyer: Donald Trump Called Me
,Disgusting’ for Request to Pump Breast Milk“, CNN, 29. Juli 2015,
www.cnn.com/2015/07/29/politics/trump-breast-pump-statement.

- 320 von anderen Frauen abgestoßen fühlten: Joan C. Chrisler, *From Menarche to Menopause: The Female Body in Feminist Therapy* (Philadelphia: Haworth Press, 2004).
- 320 politischen Wut und ihren Bestrafungsfantasien: Kate Manne, „Why the Majority of White Women Voted for Trump“, *Altnet*, 13. November 2017, <https://www.altnet.org/books/white-women-against-hillary-clinton-logic-misogyny-book>.
- 322 den Status Quo entschlossen zu verteidigen: Kasumi Yoshimura und Curtis D. Hardin, „Cognitive Salience of Subjugation and the Ideological Justification of U.S. Geopolitical Dominance in Japan“, *Social Justice Research* 22, Nr. 2–3 (September 2009): 298–311, <https://doi.org/10.1007/s11211-009-0102-7>; Johannes Ullrich und J. Christopher Cohrs, „Terrorism Salience Increases System Justification: Experimental Evidence“, *Social Justice Research* 20, Nr. 2 (Juni 2007): 117–39, <https://doi.org/10.1007/s11211-007-0035-y>.
- 324 Fragen die Zuschauer*innen besonders bewegten: Reena Flores, „Men and Women Split on Trending Facebook Debate Topics, Trump Tapes“, CBS News, 9. Oktober 2016, <http://www.cbsnews.com/news/men-and-women-split-on-trending-facebook-debate-topics-trump-tapes>.
- 324 37 Prozent der Männer mit derselben politischen Orientierung: Melissa Harris Perry, „Women Are Angrier Than Ever Before and They Are Doing Something About It“, *Elle*, 9. März 2018, <https://www.elle.com/culture/career-politics/a19297903/elle-survey-womens-anger-melissa-harris-perry/>.
- 324 44 Prozent: „Exit Poll Results from National Election Pool“, *Washington Post*, 29. November 2016, <https://www.washingtonpost.com/graphics/politics/2016-election/exit-polls/>.
- 325 Strenge und harte Strafen propagieren: Michael A. Milburn und Sheree D. Conrad, *Raised to Rage: The Politics of Anger and the Roots of Authoritarianism* (Cambridge, MA: MIT Press, 2016).
- 325 mit autoritärem Denken zusammen: Gian Sarup, „Gender, Authoritarianism, and Attitudes Toward Feminism“, *Social Behavior and Personality* 4, Nr. 1 (Februar 1976): 57–64, <https://doi.org/10.2224/sbp.1976.4.1.57>.
- 326 seine politische Durchschlagskraft verdankte: Carly Wayne, Nicholas Valentino und Marzia Ocen, „How Sexism Drives Support for Donald Trump“, Monkey Cage blog, 23. Oktober 2016, www.washingtonpost.com/news/monkey-cage/wp/2016/10/23/how-sexism-drives-support-for-donald-trump/.
- 326 je weniger gleichberechtigt: Mark J. Brandt und P. J. Henry, „Gender Inequality and Gender Differences in Authoritarianism“, *Personality and Social Psychology Bulletin* 38, Nr. 10 (Oktober 2012): 1301–15, <https://doi.org/10.1177/0146167212449871>.
- 326 strengen Regeln unterworfen: David Archard und Colin M. Macleod, *The Moral and Political Status of Children* (Oxford: Oxford University Press, 2005).
- 326 sie bleibt dennoch eine Form der Unterdrückung: Bernard E. Whitley und Stefania Agisdottir, „The Gender Belief System, Authoritarianism, Social Dominance Orientation, and Heterosexuals’ Attitudes Toward Lesbians and Gay Men“, *Sex Roles* 42, Nr. 11–12 (Juni 2000): 947–67, <https://doi.org/10.1023/A:1007026016001>.
- 327 die Akzeptanz für autoritäres Verhalten: Milburn und Conrad, *Raised to Rage*. 243 choices, and spanking children: Arlin James Benjamin Jr., „Right-Wing Authoritarianism and Attitudes Toward Torture“, *Social Behavior and Personality: An International Journal* 44, Nr. 6 (Juli 2016): 881–87, <https://doi.org/10.2224/sbp.2016.44.6.881>.
- 328 attackiert und abgestraft: Miller und Borgida, „The Separate Spheres Model of Gendered Inequality“.
- 328 „Warum ist sie nicht noch viel wütender?“, Michelle Goldberg, „Why Isn’t Hillary Clinton Even Angrier?“, *Slate*, 14. September 2017, www.slate.com/articles/news_and_politics/books/2017/09/hillary_clinton_s_what_happened_reviewed.html.
- 329 „dunklere, kontinuierliche verborgene Seite“: D. Soyini Madison, „Crazy Patriotism and Angry (Post)Black Women“, *Communication and Critical/Cultural Studies* 6, Nr. 3 (September 2009): 321–26, <https://doi.org/10.1080/14791420903063810>.
- 329 „Mammys“ für ratlose Weiße: Feminista Jones, „Mammy 2.0: Black Women Won’t Save You, So Stop Asking“, Feminista Jones blog, 1. August 2017, <http://feministajones.com/blog/mammy-2-0-black-women-wont-save-you-so-stop-asking>.
- 330 „engagiert als die gleichaltrigen Männer“: William A. Galston, „Data Point to a New Wave of Female Political Activism That Could Shift the Course of US Politics“, Brookings Institution, 10. Januar 2018, www.brookings.edu/blog/fixgov/2018/01/10/a-new-wave-of-female-political-activism.
- 331 Beispiele für diesen Ansatz: Hanna Kozłowska, „Mothers Fighting Against Gun Violence Hope to Repeat the Success of Mothers Against Drunk Driving“, *Quartz*, 26. Juli 2016, <https://qz.com/742540/mothers-fighting-against-gun-violence-hope-to-repeat-the-success-of-mothers-against-drunk-driving>.

- 332 „Mutter kommt nicht weit“: Jenn Fang, „More Sexism from NYC City Councilman Peter Koo: ‚An Angry Mom Can’t Accomplish Much‘“, Reappropriate blog, 5. September 2017, <http://reappropriate.co/2017/09/more-sexism-from-nyc-city-councilman-peter-koo-an-angry-mom-cant-accomplish-much>.
- 332 fast ausschließlich von Frauen: Ashley Dejean, „These Women Are Leading the Resistance in Texas“, *Mother Jones*, 24. September 2017, www.motherjones.com/politics/2017/09/these-women-are-leading-the-resistance-in-texas.
- 332 Graswurzel-Widerstandsbewegungen: Rhonda Colvin, „Resistance Efforts Are Taking Root in Pro-Trump Country—and Women Are Leading the Charge“, *Washington Post*, 14. August 2017, www.washingtonpost.com/national/-efforts-are-taking-root-in-pro-trump-country—and-women-are-leading-the-charge/2017/08/14/91e69daa-7874-11e7-8f39-eeb7d3a2d304_story.html.
- 332 eine liberale Regionalpolitik zu betreiben: Michael Alison Chandler, „In Desire to Turn Red States Blue, DC Women Return to Home Towns to Run for Office“, *Washington Post*, 8. Juli 2017, www.washingtonpost.com/local/social-issues/as-more-women-run-for-office-district-residents-join-the-roster-of-candidates/2017/07/08/005cccf0-5b3d-11e7-a9f6-7c3296387341_story.html.
- 332 gestrandeten oder verhafteten Immigrant*innen: Hanna Kozłowska, „Why Most of the Lawyers You See Battling Trump’s Immigration Order Are Women“, *Quartz*, 1. Februar 2017, <https://qz.com/900416/most-immigration-lawyers-are-women-and-they-are-helping-stranded-immigrants-and-refugees-at-us-airports/>.
- 332 gegen den strukturellen Rassismus: Jaya Saxena, „The Safety Pin Box Is Making Allies Put Their Words into Action“, *Daily Dot*, 6. Dezember 2016, www.dailydot.com/irl/safety-pin-box.
- 333 in den Weg gestellt: L. A. Kauffman, „The Trump Resistance Can Be Best Described in One Adjective: Female“, *The Guardian* (US), 23. Juli 2017, www.theguardian.com/commentisfree/2017/jul/23/trump-resistance-one-adjective-female-womens-march.
- 333 in anderen Berufsgruppen: Michael Hansen, „Hidden Factors Contributing to Teacher Strikes in Oklahoma, Kentucky, and Beyond“, Brookings Institution, 6. April 2018, <https://www.brookings.edu/blog/brown-center-chalkboard/2018/04/06/hidden-factors-contributing-to-teacher-strikes-in-oklahoma-kentucky-and-beyond/>.
- 333 unterbezahlt und ausgebeutet: „West Virginia Teachers’ Strike: Why It’s Happening and Why It’s Historic“, *Fast Company*, 2. März 2018, <https://www.fastcompany.com/40538618/west-virginia-teachers-strike-why-its-happening-and-why-its-historic>.
- 334 „dass man auch im politischen Widerstand viel leistet“: Jaya Saxena, „Why Women Are Leading the Resistance, Not Men“, *Daily Dot*, 7. August 2017, <https://www.dailydot.com/irl/women-leading-resistance>.
- 335 gegen Normen des männlichen Blicks: Vanessa Friedman, „Buzzed: The Politics of Hair“, *New York Times*, 5. April 2018, <https://www.nytimes.com/2018/04/05/fashion/buzzed-politics-of-hair-emma-gonzalez-rosemcgowan.html>.
- 338 soziale und ökonomische Gerechtigkeit: Antonio Olivo, „Danica Roem of Virginia to Be First Openly Transgender Person Elected, Seated in a U.S. Statehouse“, *Washington Post*, 8. November 2017, www.washingtonpost.com/local/virginia-politics/danica-roem-will-be-vas-first-openly-transgender-elected-official-after-unseating-conservative-robert-g-marshall-in-house-race/2017/11/07/d534bdde-c0af-11e7-959c-fe2b598d8c00_story.html.
- 338 verhöhnt zu werden: Beverly Fehr et al., „Anger in Close Relationships: An Interpersonal Script Analysis“, *Personality and Social Psychology Bulletin* 25, Nr. 3 (März 1999): 299–312, <https://doi.org/10.1177/0146167299025003003>; Agneta Fischer (Hg.), *Gender and Emotion: Social Psychological Perspectives* (Cambridge: Cambridge University Press, 2000).
- 338 als Männer, die dasselbe tun: Jessica M. Salerno und Liana C. Peter-Hagene, „One Angry Woman: Anger Expression Increases Influence for Men, but Decreases Influence for Women, During Group Deliberation“, *Law and Human Behavior* 39, Nr. 6 (Dezember 2015): 581–92, <https://doi.org/10.1037/lhb0000147>.
- 339 „der Inbegriff der Machtlosigkeit“: Sandra P. Thomas, „Women’s Anger, Aggression, and Violence“, *Health Care for Women International* 26, Nr. 6 (Juni/Juli 2005): 504–22, <https://doi.org/10.1080/07399330590962636>; Fehr et al., „Anger in Close Relationships“.
- 339 aber erschreckenderweise auch von Lehrer*innen: Lyn Mikel Brown, *Raising Their Voices: The Politics of Girls’ Anger* (Cambridge, MA: Harvard University Press, 1999).
- 341 „das Zusammenspiel der Gesellschaft beeinflussen“: Valerie M. Hudson et al., *Sex and World Peace* (New York: Columbia University Press, 2014).
- 341 desto ungerechter ist sie als ganze: Mark J. Brandt, „Sexism and Gender Inequality Across 57 Societies“, *Psychological Science* 22, Nr. 11 (November 2011): 1413–18, <https://doi.org/10.1177/0956797611420445>.
- 341 im häuslichen Umfeld behandelt werden: Hudson et al., *Sex and World Peace*.

345 typischerweise eher mit Männern in Verbindung gebracht: Deborah Cox, Patricia Van Velsor und Joseph
 Hulgus, „Who Me, Angry? Patterns of Anger Diversion in Women“, *Health Care for Women International* 25,
 Nr. 9 (2004): 872–93.

346 es sei „angemessen“ für Frauen, Wut zum Ausdruck zu bringen: A. Antonio Gonzalez-Prendes, Nancy Prail
 und Poco Kernsmith, „Age Differences in Women’s Anger Experience and Expression“, *International Journal
 of Psychological Studies* 5, Nr. 3 (2013): 122–34, <https://dx.doi.org/10.5539/ijps.v5n3p122>; Nancy Prail, „An
 Evaluation of Women’s Attitudes Towards Anger in Other Women and the Impact of Such on Their Own
 Anger Expression Style“ (Abschlussarbeit, Wayne State University, 2010),
https://digitalcommons.wayne.edu/oa_theses/25.

348 unabhängig vom kulturellen Kontext: Maya Tamir et al., „The Secret to Happiness: Feeling Good or Feeling
 Right?“ *Journal of Experimental Psychology* 146, Nr. 10 (Oktober 2017): 1448–59,
<https://dx.doi.org/10.1037/xge0000303>.

349 „mit Informationen und Energie aufgeladen“: Audre Lorde, „The Uses of Anger: Women Responding to
 Racism“ (Vortrag bei der National Women’s Studies Association Conference, Storrs, Connecticut, Juni 1981).

350 Prozesse unterbrechen, die Zorn eskalieren lassen: Matthew D. Lieberman et al., „Putting Feelings into
 Words: Affect Labeling Disrupts Amygdala Activity in Response to Affective Stimuli“, *Psychological Science*
 18, Nr. 5 (Mai 2007): 421–28, <https://doi.org/10.1111/j.1467-9280.2007.01916.x>.

351 Reaktion auf alltägliche Stressoren: Lauri L. Hyers, „Resisting Prejudice Every Day: Exploring Women’s
 Assertive Responses to Anti-Black Racism, Anti-Semitism, Heterosexism, and Sexism“, *Sex Roles* 56, Nr. 1–2
 (Januar 2007): 1–12, <https://doi.org/10.1111/j.1540-4560.2010.01658.x>.

351 von Frauen Nachgiebigkeit erwartet wird: Cox, Van Velsor und Hulgus, „Who Me, Angry?“

352 mit einer Antwort zufriedengeben als Männer: Lisa A. Mainiero, „Coping with Powerlessness: The
 Relationship of Gender and Job Dependency to Empowerment-Strategy Usage“, *Administrative Science
 Quarterly* 31, Nr. 4 (Dezember 1986): 633–53,
<http://digitalcommons.fairfield.edu/cgi/viewcontent.cgi?article=1049&context=business-facultypubs>.

352 Die Wahrheit kann unbequem sein: Megan Boler und Michalinos Zembylas, „Discomforting Truths: The
 Emotional Terrain of Understanding Difference“, Kap. 5, in *Pedagogies of Difference: Rethinking Education
 for Social Change*, Hg. Peter Pericles Trifonas (New York: Routledge, 2003), 110–36.

354 ihre Gefühle zu zeigen: Agneta H. Fischer und Catharine Evers, „The Social Costs and Benefits of Anger as a
 Function of Gender and Relationship Context“, *Sex Roles* 65, Nr. 1–2 (Juli 2011): 23–34,
<https://doi.org/10.1007/s11199-011-9956-x>.

354 fundamentale gesellschaftliche Veränderungen: Anjilee Dodge und Myani Gilbert, „His Feminist Facade: The
 Neoliberal Co-option of the Feminist Movement“, *Seattle Journal for Social Justice* 14, Nr. 2 (Fall 2015):
 332–65, <https://digitalcommons.law.seattleu.edu/cgi/viewcontent.cgi?article=1813&context=sjsj>.

355 Die eigenen Emotionen und das, wofür sie stehen: Patricia Van Velsor und Deborah L. Cox, „Anger as a
 Vehicle in the Treatment of Women Who Are Sexual Abuse Survivors: Reattributing Responsibility and
 Accessing Personal Power“, *Professional Psychology: Research and Practice* 32, Nr. 6 (Dezember 2001): 618–
 25, <https://dx.doi.org/10.1037/0735-7028.32.6.618>.

355 keine Beachtung verdienen: William H. Grier und Price M. Cobbs, *Black Rage: Two Black Psychiatrists Reveal
 the Full Dimensions of the Inner Conflicts and the Desperation of Black Life in the United States* (Eugene, OR:
 Wipf & Stock, 2000).

358 Orte, an denen man Hilfe suchen sollte: Carol Kuruvilla, „First Woman to Accuse Nassar Says Church Is One
 of the ‚Worst Places‘ to Go for Help“, *Huffington Post*, 2. Februar 2018,
[www.huffingtonpost.com/entry/rachael-denhollander-the-church-isnt-safe-for-sexual-abuse-
 victims_us_5a73264ce4b06fa61b4e1574](http://www.huffingtonpost.com/entry/rachael-denhollander-the-church-isnt-safe-for-sexual-abuse-victims_us_5a73264ce4b06fa61b4e1574).

359 und einem gesunden Umgang mit Wut: Janet Shibley Hyde und Nicole Else-Quest, *Half the Human
 Experience: The Psychology of Women*, 8. Ausg. (Belmont, CA: Wadsworth, Cengage Learning, 2013).

359 übernehmen öfter Führungsrollen: Beth Brooke-Marciniak, „Here’s Why Women Who Play Sports Are More
 Successful“, *Fortune*, 4. Februar 2016, <http://fortune.com/2016/02/04/women-sports-successful>; Katty Kay
 und Claire Shipman, „The Confidence Gap“, *The Atlantic*, 26. August 2015,
www.theatlantic.com/magazine/archive/2014/05/the-confidence-gap/359815.

360 gar keinen Sport mehr: „Factors Influencing Girls’ Participation in Sports“, Women’s Sports Foundation, 9.
 September 2016, [https://www.womenssportsfoundation.org/support-us/do-you-know-the-factors-
 influencing-girls-participation-in-sports](https://www.womenssportsfoundation.org/support-us/do-you-know-the-factors-influencing-girls-participation-in-sports).

361 gehen weniger Risiken ein: Society for Risk Analysis, „Parents of Newborn Daughters Take Fewer Risks Study
 Suggests“, *ScienceDaily*, 21. Juni 2017, www.sciencedaily.com/releases/2017/06/170621125447.htm.

- 361 mehr Zuwendung brauchen als Mädchen: Taylor Clark, „Nervous Nellies: Girls Don’t Start Out More Anxious
Than Boys, But They Usually End Up That Way“, *Slate*, 20. April 2011,
www.slate.com/articles/life/family/2011/04/nervous_nellies.html.
- 361 fördern sie bei den Töchtern: Ebd.
- 361 Spätestens mit sieben Jahren übernehmen Mädchen das Risikobewusstsein: Sule Alan et al., „Transmission
of Risk Preferences from Mothers to Daughters“, *Journal of Economic Behavior & Organization* 134 (Februar
2017): 60–77, <https://doi.org/10.1016/j.jebo.2016.12.014>.
- 364 sondern andere ebenfalls: Ronda Roberts Callister, Deanna Geddes und Donald F. Gibson, „When Is Anger
Helpful or Hurtful? Status and Role Impact on Anger Expression and Outcomes“, *Negotiation and Conflict
Management Research* 10 (Mai 2017): 69–87, <https://doi.org/10.1111/ncmr.12090>.
- 364 sie kann Freude und Gelächter auslösen und den Widerstandsgeist stärken: Francesca Guizzo et al.,
„Objecting to Objectification: Women’s Collective Action Against Sexual Objectification on Television“, *Sex
Roles* 77, Nr. 5–6 (September 2017): 352–65, <https://doi.org/10.1007/s11199-016-0725-8>.
- 364 öffentlichen Darstellung und dem Verständnis: June Crawford et al., „Women Theorising Their Experiences
of Anger: A Study Using Memory-Work“, *Australian Psychologist* 25, Nr. 3 (November 1990): 333–50,
<https://doi.org/10.1080/00050069008260028>.
- 367 Frauen dagegen *sind* emotional: Stephanie A. Shields, „Gender and Emotion: What We Think We Know,
What We Need to Know, and Why It Matters“, *Psychology of Women Quarterly* 37, Nr. 4 (Dezember 2013):
423–35, <https://doi.org/10.1177/0361684313502312>.
- 368 ist sie eine hysterische Ziege: Lisa Feldman Barrett und Eliza Bliss-Moreau, „She’s Emotional. He’s Having a
Bad Day: Attributional Explanations for Emotion Stereotypes“, *Emotion* 9, Nr. 5 (Oktober 2009): 649–58,
<https://doi.org/10.1037/a0016821>.
- 368 auf die eigenen rationalen Gedanken: Drew Westen et al., „Neural Bases of Motivated Reasoning: An fMRI
Study of Emotional Constraints on Partisan Political Judgment in the 2004 U.S. Presidential Election“,
Journal of Cognitive Neuroscience 18, Nr. 11 (November 2006): 1947–58,
<https://doi.org/10.1162/jocn.2006.18.11.1947>.
- 370 Frauen runterzuputzen kann ein richtiger Sport sein: Phyllis Chesler, *Woman’s Inhumanity to Woman* (
Chicago: Chicago Review Press, 2009).
- 375 „Tu das, worin du gut bist.“: Tom Maxwell, „A History of American Protest Music: When Nina Simone Sang
What Everyone Was Thinking“, *Longreads*, April 2017, <https://longreads.com/2017/04/20/a-history-of-american-protest-music-when-nina-simone-sang-what-everyone-was-thinking>.
- 376 sind in den USA zuletzt: Penelope Green, „Anger Rooms Are All the Rage. Timidly, We Gave One a Whack“,
New York Times, 9. August 2017, <https://www.nytimes.com/2017/08/09/style/anger-rooms-the-wrecking-club.html>.
- 376 „mir selbst und euch allen näherzukommen“: Gloria Anzaldua, „Speaking in Tongues: A Letter to 3rd World
Women Writers“, 21. Mai 1980, in *Words in Our Pockets: The Feminist Writers Guild Handbook*, Hg. Rudolf
Steiner (San Francisco: Bootlegger, 1980).
- 376 „Das muss sich ändern“: Jacqueline Wernimont, „Angry Bibliography“, Jacqueline Wernimont, 16. Januar
2017, <https://jwernimont.com/category/angry-bibliography>.
- 377 „bringen einen nicht weiter“: Ryan P. Smith, „Civil Rights Icon Dolores Huerta Offers Advice to a New
Generation of Activists“, *Smithsonian.com*, 25. August 2017, www.smithsonianmag.com/smithsonian-institution/civil-rights-icon-dolores-huerta-offers-advice-new-generation-activists-180964630.